
کیستی مردم ایران

پیش تر در سرویس جامعه روزنامه »فرهیختگان« و حالا در سرویس پرونده، مکرر 
به تصمیمات و سیاست هایی برمی خوردم که در خوشبینانه ترین حالت ممکن، 
یعنی کمی بعدتر از نگاه اول و با کمی جست وجو و تحقیق به سلیقه ای بودن و 
عدم جامعیت آن برای یک جامعه متکثر پی می بردم. موضوعاتی که  ایده اولیه 
آنها که شاید در بسیاری از مواقع ایده خیر و مثبتی بوده را نه تنها محقق نمی کرد 
که کمی بعد به ضدخودش هم تبدیل شده و مسیر را برای اصلاح و به کارگیری 
یک سیاست صحیح هم مسدود می کرد. شاهد مثال هم برای چنین موضوعات 
و مســـائلی کم نیســـت، از آخرین ها می توان به ماجرای طرح صیانت از فضای 
مجازی با آن همه اصلاحیه و حاشیه اشاره کرد و رسید به لایحه عفاف و حجاب 
و ویرایش های متعددی که داشـــته اســـت. بنابراین با بررسی موارد و تجربیات 
، ضمن آسیب شناسی این  گذشته و با نگاهی به مسیر پر فراز و نشیب پیش رو
مدل از حکمرانی که شاید سلیقه ای بودن و انطباق آن با ایده های شخصی و 
بی پشتوانه بهترین توصیف برای آنها باشد، سعی می کنیم به صورت پرونده ای 
در قالب های مختلف گزارش و گفت وگو و غیره، با به چالش کشیدن مسیرهای 

گذشته و طی شده، جایگزین های مطلوب و موجود را معرفی و بررسی کنیم. 
سیاســـتگذاری برمبنـــای اطلاعـــات و پیمایش هـــای متعـــدد، شـــاید یکی از 
کم هزینه ترین و در عین حال کم خطاترین انواع سیاستگذاری ها باشد که معایب 
نوع موجود حکمرانی را نداشته و مزایای زیادی را هم به همراه خود دارد. البته این 
به معنی بی عیب و نقص بودن افکارسنجی ها و اطلاعات و نتایج حاصل از 
آنها نیست، اما در حداقلی ترین برداشت و سود حاصل از اتکا به پیمایش ها، 
نتایج حاصل از نظرسنجی ها در گام نخست این مساله را در ذهن سیاستگذار 
و تصمیم ساز می سازد که ما با یک جامعه متکثر در ایران مواجهیم. این ادعا را 
نتایج تعداد قابل توجهی از پیمایش های صورت گرفته و معتبر تصدیق می کنند. 
ما با جامعه ای مواجهیم که در بســـیاری از موارد اندک قرابتی با سیاســـت های 
اتخاذی و مدل حکمرانی در پیش گرفته ندارد و تکرار این رویه او را از نهادهای 
تصمیم گیر و درنهایت کل حاکمیت دور و ناامید می کند. البته ناگفته نماند 
این روایت از وضع موجود مبتنی بر نگاه خوشبینانه است. یعنی فرض نگارنده بر 
اتفاقی بودن و تعمدی نبودن برخی تصمیمات برای کل جامعه است، اگر نه در 
غیر این صورت، افکارسنجی ها، اطلاعات و آمار و تحلیل ها، برای سیاستگذاری 
که در یک حلقه محدود محصور مانده و تکثر موجود در جامعه ایرانی را نادیده 
می گیرد و برای طبقات و گروه های مختلف جامعه شأنی قائل نیست، کانه آب 
در هاون کوبیدن است. پس با همان نگاه خوشبینانه، جنس سیاستگذاری برای 
فضای مجازی که همردیف نان شب برای مردم ضروری است، تصمیم گیری 
درباره مساله حجاب که سال های سال زیر سایه سیاست های بی اثر فرهنگی 
تبدیل به پاشنه آشیل حکمرانی شده و سرآخر هزینه زیادی را هم به کشور تحمیل 
... همه  کرد، جنس سیاست ورزی در صداوسیمای ملی و تولیدات فرهنگی و
نیاز به یک بازنگری جدی دارند که این بازبینی و خانه تکانی در نوع حکمرانی 
نیازمند رویه ای جایگزین و شناخت جامعه ای است که بدون شناخت تکثر 
موجود در آن، نمی توان برای اکثریت سیاستگذاری کرد. با همین دست فرمان 
در روزنامه »فرهیختگان« و سرویس پرونده، به روایت برخی از نتایج حاصل از 
، ذائقه  پیمایش های معتبر کشور می پردازیم تا شاید سیاستگذار و تصمیم گیر
مخاطب و جامعه ایرانی را فهم و در ادامه مسیر حکمرانی و سیاست ورزی آن را 
به کار بندد. از هر مجموعه ای که در زمینه های مختلف دست به افکارسنجی 
زده است و اطلاعات و گزاره هایی از جامعه ایرانی دارد و می تواند به ما در فهم 
»کیستی مردم ایران« کمک کند، دعوت می کنیم تا در قوام این پرونده مهم همراه 

و هم مسیر ما باشد. 

بـــه چهاردهمیـــن روز از طوفـــان   الاقصـــی رســـیدیم. طوفانـــی کـــه 
شـــکاف های عمیقی در نظام رژیم صهیونســـیتی ایجاد کرده که 
اثرات آن به ســـادگی از بین نخواهد رفت. رژیم اشـــغالگر که از روز 
دوم وعـــده حملـــه زمینی را داده بود، هنـــوز در انجام این کار تردید 
دارد. محمد ضیف، فرمانده ناشناخته گردان های قسام )شاخه 
نظامی حماس( گفته منتظر حمله زمینی است تا از غافلگیری های 
خـــود رونمایی کنـــد. از طرفی همچنان پرتـــاب راکت های غزه به 
شـــهرک های صهیونیســـتی و تل آویو ادامه دارد تا مقاومت نشـــان 
دهد انبار راکت های غزه از همیشـــه پرتر اســـت. ایران و حزب الله 
لبنان هشدار داده اند ورود به غزه با هدف کوچاندن فلسطینی ها 
و نابودی حماس خط قرمز مقاومت اســـت . جبهه شـــمال نیز در 
فلسطین اشغالی فعال شده و حزب الله به طور هدفمند پایگاه های 
شـــنود و اطلاعات نزدیک به مرز لبنان را هدف قرار می دهد تا هم 
هشـــداری به مقامات تل آویو باشـــد و هم چشـــم اطلاعاتی رژیم را 
برای جنگ احتمالی کور کند. ســـفر بایدن به فلســـطین اشغالی، 
تحت تاثیر بمباران بیمارستان المعمدانی، تقریبا بی ثمر بود. او قرار 
بود به جز تل آویو به اردن ســـفر کند و با ســـران اردن، مصر و دولت 
خودگردان فلسطین یک نشست چهارجانبه داشته باشد؛ اما این 
ســـفر لغو شـــد. بایدن آمده بود تا ثمره سفر وزیر امور خارجه اش به 
کشورهای عربی و توافق شفاهی برای کوچاندن مردم غزه به صحرای 
سینا در مصر و سپس تقسیم آنان بین کشورهای عربی را به نتیجه 
برساند. اما واکنش افکار عمومی جهان عرب و تجمعات مردمی 
در سرتاسر دنیا به کشتار غیرنظامیان در غزه، هرچه رشته بودند را 
پنبه کرد. او در دیدار با نتانیاهو نیز هرچند وعده حمایت از اسرائیل 
را داد اما این را هم گفت که قرار نیست هیچ سرباز آمریکایی ای در 
این جنگ وارد عمل شود. در سوی دیگر تهران می داند ورود به یک 
جنگ، چقدر می تواند از نظر اقتصادی، اجتماعی و سیاسی او را 
تحت فشار قرار دهد. سرمایه گذاری چندساله جمهوری اسلامی 
برای تقویت بازوهای مقاومت در غرب آسیا، امروز به کمکش آماده 
است. نیروهای حشدالشعبی عراق به خصوص کتائب حزب الله و 
جنبش النجبا، انصارالله یمن، گروه های مستقر در سوریه و حزب الله 
لبنان، چهار بازوی اصلی ایران هستند. تیرهای هشدار تهران یکی 
یکی شلیک می شوند. حمله کنترل شده به پایگاه های آمریکایی در 
عراق و سوریه، شلیک چند موشک  کروز و گسیل کردن یک دسته 
پهپاد از یمن به سمت فلسطین اشغالی و درگیری های حزب الله در 
جنوب لبنان مجموعه ای از فشار تهران به سران واشنگتن و تل آویو 
است تا از ورود زمینی به غزه جلوگیری شود. آنچه تاکنون دو طرف 
درگیری گفته و در عمل نشان داده اند، عدم تمایل به گسترده شدن 
درگیری است. گویا هر دو به فرسایشی کردن درگیری ها فکر می کنند. 
رژیم صهیونسیتی، همچون همیشه راهبرد موازنه وحشت را در پیش 
گرفته است؛ پاسخ خشونت بار و سخت به هر حمله ای تا از تکرار آن 
جلوگیری شود. تاکید چندباره برای حمله زمینی و فراخوان نیروهای 
ذخیره ارتش از سرتاسر دنیا و تعلل در این حمله را می توان در راستای 
همین راهبرد تفسیر کرد. همچنین او توانسته با محاصره ای بی سابقه 
و قطع آب شمال غزه، بخش زیادی از مردم غزه را به سوی جنوب 
کوچ دهد. جنگ فرسایشـــی کمک خواهد کرد تا این کوچ بزرگ با 

خروج فلسطینی ها به صحرای سینا به سرانجام برسد. واضح است 
که در این بین، چشم امید او به دیپلماسی ایالات متحده است تا 
 ، کشورهای عربی را برای این برنامه بزرگ راضی کند. در سوی دیگر
مقاومت در سال های اخیر به دقت مسائل داخلی اسرائیل را زیر نظر 
داشته است. تحلیل مقاومت این است که رژیم اشغالگر قدس، نه 
با زور موشک و گلوله که از درون باید مضمحل شود. فشار مقاومت 
نیز تنها به عنوان کاتالیزور به این فروپاشی از درون کمک خواهد کرد. 
اسرائیل کشور مهاجران است و امنیت پاشنه آشیل آن. مهاجر جز با 
وجود امنیت حاضر به رها کردن وطن و مهاجرت به اسرائیل نیست. 
حال راهبرد مقاومت برای نابودی رژیم صهیونسیتی، به جای یک 
نبرد تمام عیار با هزینه های بالا، به سمت نابودی پایه اقتدار آن یعنی 
امنیت رفته است. مقاومت عجله ای برای نابودی رژیم ندارد و جنگ 
فرسایشی را بهترین راه حل برای اضمحلال رژیم می داند. این راهبرد 
کم کم باعث خروج مهاجران و به تبع آن کاهش ســـرمایه گذاری در 
اسرائیل خواهد. همین موضوع می تواند شکاف ها را نیز در سطح 
اجتماعی و سیاسی در درون جامعه رژیم صهیونسیتی افزایش دهد. 
، یکی از اهداف مقاومـــت، پایان دادن به دومینوی  از ســـوی دیگـــر
پیوستن کشورهای عربی به پیمان ابراهیم بود. عربستان سعودی 
کـــه می رفـــت تا در آینـــده ای نزدیک این پیمان را امضا کند، تحت 
تاثیر افکار عمومی فعلا عقب نشینی کرده است. همچنین از آغاز 
درگیری ها در فلسطین اشغالی، مواضع صریح مقاومت در حمایت 
از مردم غزه، چهره مقاومت را در جوامع عربی بازسازی کرده است. 
رسانه های عربی مخالف نظام سوریه، به خصوص الجزیره و العربیه، 
در طول درگیری گروه های مسلح و تروریستی در سوریه، با وارونه نمایی 
وقایع، ایران و حزب الله را دشـــمنان مردم ســـوریه و دیگر ملت های 
عربی معرفی کرده و چهره محور مقاومت را مخدوش کرده بودند. 
اما اینک سر دادن شعارهایی در حمایت از سیدحسن نصرالله و 
درخواست از او برای حمله به رژیم صهیونیستی، در تجمعات مردمی 
کشورهای عربی نشان می دهد چشم امید آنان برای نابودی اسرائیل 
به محور مقاومت است. با این شرایط، به نظر می رسد آن چه در آینده 
شاهد آن خواهیم بود، حمله زمینی محدود رژیم صهیونسیتی به 
شـــمال غزه و خروج از آن، و به تبع آن افزایش درگیری ها در شـــمال 
لبنان خواهد بود. اسرائیل به بهانه آزادی اسرای اسرائیلی و دوتابعیتی 
و نابودی ســـران حماس وارد شـــمال غزه خواهد شـــد اما با بالارفتن 
تلفـــات نیروهـــای زرهی و پیـــاده اش، کاری از پیـــش نخواهد برد. 
سران تل آویو می دانند آغاز نبرد زمینی زمینه ای برای قبول  آتش بس 
آبرومندانه خواهد بود تا درنهایت اسرای خود را در مبادله با هزاران 
اسیر فلسطینی آزاد کنند. در صورت عزم سران تل آویو برای ضمیمه 
کردن بخشی از نوار غزه به خاک فلسطین اشغالی، نیروهای مقاومت 
در لبنان برای پس گرفتن مزارع شبعا  ـکه طبق قوانین بین المللی جزء 
خاک لبنان است  ـاقدام خواهند کرد. همچنین ممکن است شاهد 
تحرکاتی برای نفوذ نیروهای مقاومت از سوریه به بلندی های جولان 
 ـکه جزیی از خاک سوریه و در اشغال اسرائیل به شمار می رود  ـنیز 
باشیم. اما آنچه می تواند روشن باشد، پرهیز طرفین این درگیری برای 
آغاز یک جنگ تمام عیار است؛ چراکه گسترده شدن جنگ بین 
رژیم صهیونیستی و نیروهای مقاومت، ایالات متحده، کشورهای 
عربی و ایران را هم درگیر خواهد کرد و به نظر نمی رســـد هیچ یک 

تمایلی به آن داشته باشند. 

نشست آینده کاوی اقتصاد ایران با محور تحلیلی بر اقتصاد کلان ایران، آخرین تحولات ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک و آینده صنعت به همت 
مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران صبح روز دوشنبه یکم آبان ماه ۱۴۰۲ در محل مجمع برگزار شد.

به گزارش مرکز اطلاع رسانی مجمع کارآفرینان ایران، در این نشست علی سرزعیم، رئیس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران با 
اشاره به تحولات حوزه تولید در بخش های مختلف اقتصاد کشور گفت: »براساس آخرین آمارها، اندازه اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۱ به بالاتر از 
سطح قبل از تحریم ها رسیده است و در مرحله احیا از تکانه تحریم است.« سرزعیم به عملکرد بخش نفتی و غیرنفتی ایران اشاره کرد و گفت: 
»بخش غیرنفتی اقتصاد ایران در برابر تحریم مقاومت بالایی داشته است به طوری که نرخ رشد محصول ناخالص داخلی در سال ۱۴۰۱ به بالای 
۴ درصد رسیده و این در حالی است که این عدد در سال ۱۳۹۸ چیزی در حدود ۳ درصد بوده است.« وی افزود: »آمار های بانک مرکزی و مرکز 
آمار ایران در خصوص نرخ رشد در بخش های مختلف اقتصاد متفاوت گزارش شده است. به طور مثال بانک مرکزی رشد بخش کشاورزی را 
۱.۱ درصد اعلام کرده است درحالی که گزارش مرکز آمار ایران عدد منفی ۴.۴ را نشان می دهد و در بخش های دیگر نیز آمار های دو مجموعه 
متفاوت از یکدیگر هستند.« رئیس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران با اشاره به پیش بینی صندوق بین المللی پول از رشد 
اقتصادی ایران اظهار کرد: »رشد تولید ناخالص داخلی حقیقی در سال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ به ترتیب ۴.۷ و ۲.۵ درصد بوده است و پیش بینی 
این صندوق برای سال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ به میزان ۲ درصد اعلام شده است. سرزعیم در ادامه بیان کرد: »در تقسیم بندی که توسط مرکز آمار 
ایران صورت گرفته اســـت، بخش خدمات با ۴۸ درصد حدود نیمی از اقتصاد ایران را شـــامل می شـــود و گروه صنایع و معادن با ۴۳ درصد و 
گروه کشاورزی با ۹ درصد در رتبه دوم و سوم قرار دارند«. وی در ادامه این نشست به توضیح عملکرد بخش صنعت به تفکیک محصولات و 
میانگین رشد آنها طی سال های ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۱ پرداخت و گفت: »کالای یخچال و فریزر ۱۲.۶ درصد، ظروف شیشه ای ۱۱.۴ و کامیون، کامیونت 
و کشنده رشد ۱۲.۵ درصدی را به ثبت رسانده اند«.رئیس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران در خصوص میزان سرمایه گذاری 
در کشور گفت: »سال گذشته میزان نرخ رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص مجددا منفی گزارش شده و به عدد منفی ۶.۷ درصد رسیده که 
دلیل آن نیز می تواند مربوط به موضوعات سیاسی و حوادث سال گذشته باشد درحالی که این عدد در سال ۱۴۰۰ به ۳.۹ درصد رسیده بود.« 
وی در ادامه افزود: »بانک مرکزی رشد ۳۰ درصدی نقدینگی در سال ۱۴۰۱ را هدف گذاری کرده بود که این هدف تا حدود خوبی محقق شد که 
کید کرد: »آن طور که به نظر می رسد میزان نقدینگی  دلیل آن می تواند اجرای سخت  گیرانه سیاست محدود کردن رشد ترازنامه باشد.« سرزعیم تأ
، طلا  کماکان روند نزولی داشته و تحت کنترل بانک مرکزی است و پیامد مثبت آن ایجاد ثبات و رکود در دیگر بازار های موازی مانند مسکن، ارز
... خواهد بود.«همچنین در ادامه این نشست، شاوردی به وضعیت تولید صنعتی در جهان اشاره کرد و گفت: »روند صعودی تولید صنعتی  و
در دنیا با شیوع ویروس کرونا در دسامبر سال ۲۰۱۹ میلادی به ناگهان کاهش شدیدی پیدا کرد که با ساخت واکسن و ایجاد ثبات نسبی روند 
تولید مجددا سیر صعودی به خود گرفته است.« کارشناس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران گفت: »نرخ رشد تولید صنعتی 
جهان برای کشور های  صنعتی در فصل دوم سال ۲۰۲۳ میلادی نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن حدود ۶ درصد کاهش یافته است.« وی 
به سهم ارزش افزوده از تولید ناخالص داخلی ایران و کشور ویتنام در طی ۳۰ سال اخیر اشاره کرد و گفت: »بر اساس آمار های منتشرشده سهم 
کشور ویتنام در سال ۱۹۹۰ میلادی از این شاخص حدود ۱۰ درصد بوده و برای کشور ایران این عدد کمتر از ۶ درصد به ثبت رسیده است. با 

گذشت ۳۰ سال یعنی در سال ۲۰۲۰ این عدد برای ویتنام حدود ۲۷ درصد و ایران کمتر از ۱۵ درصد گزارش  شده است.«
شاوردی همچنین به مقایسه حجم ارزش افزوده از تولید ناخالص داخلی ایجادشده در ۳۰ سال اخیر دو کشور ایران و ترکیه پرداخت و گفت: 
»در سال ۱۹۹۰ میلادی حجم ارزش افزوده برای کشور ترکیه حدود ۴۰ میلیارد دلار و برای ایران ۱۳ میلیارد دلار بوده است این درحالی است  که 
در سال ۲۰۲۰ کشور ترکیه به عدد ۲۱۰ میلیارد دلار رسیده و ایران به عدد ۷۳ میلیارد دلار دست پیداکرده است.« شاوردی همچنین اظهار کرد: 
»چشم انداز بخش صنعت طی سالیان پیش  رو از مسیر های مختلفی تحت الشعاع عوامل برون زا قرارگرفته است. اگر تا پیش ازاین بخش 
صنعت با دلایلی نظیر افت بهره وری، کمبود سرمایه گذاری یا کمبود نیروی کار ماهر روبه رو بود و مجموعه ای از عوامل اقتصادی زمینه ساز 
رکود صنعتی در قاره های مختلف و جهان می شدند، امروز بحران های برون زا منبعث از فضای امنیتی سیاسی جهان زمینه ساز کوتاه شدن 
افق بخش صنعت شده است.« همچنین در ادامه برزین جعفرتاش کارشناس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران در خصوص 
آینده صنعت در ایران و جهان به ارائه گزارش پرداخت. جعفر تاش گفت: »درحالی که ما در یک شرایط سخت قرارگرفته ایم و آثار و تبعات منفی 
این شرایط را تحمل کرده ایم، در چنین شرایطی فرصت هایی وجود دارد که از بخشی از آن استفاده و از بخشی دیگر استفاده  نشده است.« 
کارشناس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران  گفت: »۸۰ تا ۹۰ درصد سبد صادرات ایران را محصولات مواد خام و معدنی و 
محصولات پتروشیمی تشکیل می دهد. این درحالی  است که محصولات نهایی و ساخته شده را وارد می کنیم و این موضوعی است که از 
گذشته وجود داشته و تا به امروز نیز ادامه داشته است.« جعفرتاش ادامه داد: »در مقابل سبد صادراتی کشور ترکیه به عنوان همسایه ایران نیز 
وجود دارد که انواع محصولات الکترونیکی، خدمات، محصولات کشاورزی و فرآوری شده وجود دارد. این موضوع باعث شده که اقتصاد این 
کید کرد: »اقتصاد ها با برند ها شناخته می شوند. شرکت های بزرگ پیشران های اقتصادی  کشور از تاب آوری بالایی برخوردار باشد.« وی تأ
کشور ها هستند و کار صادرات، تحقیق و توسعه، بازاریابی و استخدام نخبگان را برعهده می گیرند. هر کشوری از چندین شرکت بزرگ و 
یا ملی برخوردار است که حجم زیادی از مسئولیت تولید ارزش و ثروت و ایجاد اشتغال را برعهده گرفته است. کشور ترکیه توانسته با اجرای 
سیاست هایی، شرکت های اینچنینی را ایجاد کند، ولی در مقابل ایران از این سیاست بهره ای نبرده است و نتوانسته که در عرصه بین المللی 
حرفی برای گفتن داشته باشند.« کارشناس مرکز مطالعات استراتژیک مجمع کارآفرینان ایران به موضوع تحریم ها اشاره کرد و گفت: »خروج 
ترامپ از برجام علی رغم آثار زیانباری که بر اقتصاد ایران برجای گذاشت، باعث شد که در سال های اخیر تولید ایرانی رقابت پذیرتر شود. 

محدودیت واردات هم به برخی از صنایع داخلی کمک خوبی کرد که بتوانند سهم خود در بازار داخل را افزایش دهند.«

علی سرزعیم در نشست مجمع کارآفرینان ایران:جنگ تمام عیار در فلسطین؟ شاید وقتی دیگر!

بانک مرکزی در کاهش نقدینگی موفق عمل کرده است

صفحه  ۷

رسانه قطری چطور یکه تاز خبررسانی در ماجرای غزه شد؟

لطفا سند تحول الجزیره را اجرا کنید

قفقاز بدوقفقاز بدونن ناتو، بدو ناتو، بدونن اسرائیل اسرائیل
۱۴۱۵

زمین خواری به اسم  مجوز 
گردشگری باطل شد

مجلس در فرآیند بررسی برنامه هفتم یک تبصره دردسرساز را حذف کرد »فرهیختگان« نتایج نظرسنجی  پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات را منتشر می کند 
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ولادت امام حسن عسگری)ع( را به محبان اهل بیت تبریک می گوییم 
روزنامه خبری،  تحلیلی، دانشگاهی صبح   ایران
صدای نخبگان،  نگاه جوانان

۱6صفحه
5۰۰۰ تومان

فصل جدید رادیو مضمون:
روایت سال های جنگ

نشست تهران با حضور وزرای خارجه 5 کشور درگیر مساله قفقاز  کنش فعال ایران در تحولات حساس منطقه بود

ابوالقاسم رحمانی
دستیار سردبیر 

یادداشت
مهدی وفائی فرد 

خبرنگار حوزه امنیتی دفاعی

یادداشت

جامعه ایران درباره فلسطین
چطور فکر می کند

فرمول تحول کنکور
وش شرقی  به ر

آزمون  ورودی دانشگاه ها پس از چین در ژاپن و کره تغییر خواهد کرد
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قفقاز بدون ناتو، بدون اسرائیل
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روز گذشـــته در حاشـــیه بررسی برنامه هفتم توسعه در صحن علنی ، مجلس 
یکـــی از بندهـــای لایحه هفتم را حذف کرد. این لایحه مرتبط با تغییر کاربری 
، آمده است که»تغییر کاربری تاسیسات  کن گردشگری بود. در بند مذکور اما
گردشگری تحت هر عنوان، بدون تایید وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســـتی ممنوع اســـت. مراجع تغییر کاربری مکلفند پیش از موافقت، 
نسبت به اخذ استعلام از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

اقدام کنند. 
درصورت موافقت با تغییر کاربری تاسیسات گردشگری موجود توسط وزارت 
میـــراث فرهنگـــی، گردشـــگری و صنایع دســـتی کلیه تخفیفات، تســـهیلات، 
حمایت ها و معافیت های اعطایی ملغی و عین یا معادل آن به اضافه ۵۰ درصد 
 ، مابه التفاوت ارزش افزوده ناشی از تغییر کاربری ملک به قیمت کارشناسی روز
اخـــذ و بـــه حســـاب خزانه واریز و معادل صددرصـــد آن با رعایت بند )د( ماده 
۲۸ قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )۲( 
برای هزینه کرد در زمینه توسعه گردشگری به وزارت مذکور اختصاص می یابد.«
در زمـــان بررســـی این بند محمدباقر قالیباف، رئیـــس مجلس ابهامی را مطرح 
کرد مبنی بر اینکه این بند باعث ایجاد  انگیزه در وزارت گردشگری برای تغییر 

کاربری تاسیسات گردشگری با هدف درآمدزایی می شود. 
بنابر اشکال و ابهام واردشده از سوی رئیس مجلس و تعدادی دیگر از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی اصل این بند به تصویب مجلس نرسید. در ادامه بررسی 
ایـــن بند از لایحـــه در صحن علنی مجلس مهرداد گودرزوندچگینی، نماینده 
رودبـــار پیشـــنهاد حـــذف این بند را مطرح کرد و گفـــت: »این بند زمینه دلالی و 
خرید و فروش زمین ها را به چندبرابر قیمت فراهم می کند. همچنین اختیاری به 
وزارت گردشگری داده تا زمین ها را تغییر کاربری بدهد. در این شرایط نمی توان 

انتظار توسعه گردشگری را داشت.«

   تغییر کاربری امکان ورود دلالان و زمین خواران را 
تشدید می کرد

مهرداد گودرزوندچگینی، نماینده رودبار همچنین در گفت وگو با »فرهیختگان« 
درباره دلایل حذف این بند از لایحه هفتم، با اشاره به این مساله که گردشگری 
یکـــی از موضوعـــات حائز اهمیت کشـــورمان اســـت، معتقد اســـت که یکی از 
محورهای توسعه کشور قطعا گردشگری است. »در این بند به وزارت گردشگری 
کنی مختص گردشگری درنظر گرفته شده به افراد  اجازه می داد که چنانکه اما
اجازه تغییر کاربری از گردشگری به کاربری های دیگر بدهد. من و برخی دیگر 
از نمایندگان مخالف این بند از لایحه بودیم زیرا اگر این بند اجرایی می شـــد 
بسیاری از اماکنی که کاربری گردشگری گرفته اند می توانستند به دلیل به صرفه تر 
کن بروند چون اجازه در دســـت  بـــودن کاربری هـــای دیگر به ســـراغ دلالی آن اما
وزارت گردشگری بود، برای همین می شد که این امکان از طریق لابی گری ها و 
کنی  فعالیت های خلاف قانون صورت بگیرد. بنابراین دلیل ما این بود که اما
که مجوز کاربری شان گردشگری است باید گردشگری بمانند و افرادی که قرار 
است کار گردشگری در زمین های گردشگری انجام دهند هم با همان نیت کار 
را پیش ببرند.« درباره حوزه های شهری و حوزه هایی که طرح تفصیل دارند اما 
یم. مثلا اگر در دوره1۰ ساله یک کاربری نیاز به تغییر دارد  قانون مصوب شده دار
خودبه خود به کمیسیون ماده۵ شهری یا ماده 99 روستایی می رود اما بند مورد نقد 
لایحه اگر تصویب می شد نگرانی دیگری وجود داشت. اینکه معادل 1۰۰ درصد 
هزینه های تغییر کاربری به حســـاب وزارت میراث و گردشـــگری می رفت تا در 
زیرساخت هایش استفاده می کرد، همین مساله زمینه برای تغییر کاربری را بیشتر 
می کرد. از این رو نمایندگان پیشـــنهاد حذف این بند را دادند تا شـــاهد چنین 
اتفاقی در حوزه شهری و روستایی نباشیم. همچنین نماینده رودبار در مجلس 
اســـلامی گفت: »یکی دیگر از دلایل پیشـــنهاد حذف این بود که در بسیاری از 
مناطق خصوصا در اســـتان هایی مانند تهران زمین های کشاورزی بایر دارند. 
در حال حاضر افرادی به دنبال تغییر کاربری به زمین گردشگری هستند. اگر 
این اجازه داده می شد که توانایی تغییر زمین گردشگری به غیرگردشگری وجود 
دارد قطعا مشـــکلات عدیده ای ایجاد می شـــد. این بند همچنین می توانست 

کن گردشگری تعریف می شوند هم بشود.« یخی که ذیل اما کن تار شامل اما
گودرزوند همچنین درباره ارتباط این بند حذف شده با زمین خواری نیز توضیح 
داد: »هنگامـــی کـــه بـــه وزارت گردشـــگری این اجازه داده شـــود کـــه زمین های 
کن  کز یا اما مختص به گردشگری تغییر کاربری دهند خودبه خود افرادی که مرا
گردشگری داشتند به فکر سود بیشتر با تغییر کاربری می افتادند یا مثلا دلال ها 

به سراغ شان می رفتند.«

   از ورشگستگی مردم پول درنیاوریم
یکی دیگر از موافقان حذف این بند از لایحه برنامه هفتم توسعه روح الله نجابت 
اســـت. نجابت معتقد اســـت که باید توجه داشـــت هدف از این حکم حفظ 
هویت تاریخی اماکن گردشگری نیست. نماینده مردم شیراز در مجلس شورای 
اســـلامی در گفت وگو با فرهیختگان گفت: »این حکم در رابطه با تاسیســـات 
ایرانگـــردی و جهانگـــردی ممنوعیتی را بیان می کرد. ممنوعیت مذکور درمورد 
تغییر کاربری های تاسیسات گردشگری؛ پیش از این در ماده 6 قانون توسعه 
صنعت ایرانگری و جهانگردی مصوب 137۰ به شـــکل تبصره ای به کار رفته 

بود که تغییر کاربری تاسیسات ایرانگردی و جهانگردی بدون موافقت وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در هر شرایطی ممنوع است و درصورت  موافقت کلیه 
تخفیفات و تسهیلات و معافیت های داده شده برای تاسیسات مزبور ملغی 

و باید عین یا معادل آن به قیمت کارشناسی روز به دولت  پرداخت شود.«
نجابت توضیح داد که این جریمه از نظر حفاظت از کاربری های گردشگری 
موضوع معقول و پذیرفته شده ای است اما نکته ای در حکم بند ج ماده ۸3 وجود 
دارد کـــه جای بررســـی دارد. »حکم مذکـــور ۵۰ درصد مابه التفاوت ارزش افزوده 
ناشی از تغییر کاربری ملک به قیمت کارشناسی روز را به عنوان جریمه از مالک 
اخذ می کرد و در اختیار وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قرار 
می داد. تصویب این حکم دو اشکال را ایجاد می کرد. روشن است برای پیشرفت 
اقتصادی لازم است که سرمایه گذاری ها در صنعت گردشگری افزایش یابد. باید 
توجه کرد که صنعت گردشگری از سرمایه گذاری های پرخطر به شمار می رود 
و مثلا بحرانی مثل کرونا یا بحران های اقتصادی این صنعت را به شدت متاثر 
می کند. این امر باعث می شود که سرمایه گذار وارد این صنعت نشود بنابراین 
برای جلب ســـرمایه باید فضای مطمئنی ایجاد کنیم و از ســـرمایه گذار در برابر 
کمیتی موجب  بحران های احتمالی حمایت کنیم و نباید سیاســـت های حا

شود فعال اقتصادی از اینکه که وارد سرمایه گذاری شود بترسد.«
نجابت گفت: »تصور کنید یک کسب وکار کوچک روستایی درگیر کرونا شده 
است یا یک تلاش نوپا که ناچار به خروج از بازار می شود باید بابت همین اضافه 
کردن ارزش افزوده تغییر کاربری جریمه بدهد. این حکم فعال اقتصادی حوزه 
گردشـــگری که ناموفق بوده یا به هر دلیلی نمی تواند به آن ادامه دهد را جریمه 
می کند. این امر باعث ترس ســـرمایه گذار خواهد شـــد. ما باید شرایطی را فراهم 
گـــر به هـــر دلیلی فعال اقتصـــادی تصمیم به پایـــان فعالیت گرفت  کنیـــم کـــه ا
بتواند به راحتی از سرمایه گذاری خارج شود. برای حفظ حقوق بیت المال هم 
تسهیلاتی که دولت در اختیار او قرار داده پس گرفته شود. اما اینکه مبلغی اضافه 
بر آن به عنوان ارزش افزوده تغییر کاربری در نظر گرفته شـــود و فعال اقتصادی 
جریمه شـــود معقول نیســـت. جنبه دیگر آن است که وزارت میراث فرهنگی از 
این محل کسب درآمد می کند. کسب درآمد از محلی که احتمالا مشکلی برای 
مردم ایجاد شده یا بقا در صنعت مذکور ممکن نبوده است، معقول نیست.«

نجابت همچنین توضیح داد که ما اگر بخواهیم وزارت میراث فرهنگی درآمد 
پایداری داشـــته باشـــد، باید درآمد از محل رونق گردشـــگری باشد و نه از محل 
کســـادی و ورشکســـتگی. »باید منافع وزارت میراث و مردم در یک ســـو و به هم 
گره خورده باشد و نباید در تعطیلی و تغییر کاربری تاسیسات گردشگری برای 
متولی گردشگری منفعت تعریف کنیم. این موجب نقص در عملکرد وزارت 
میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری خواهد بود. به طور خلاصه می شود 
گفت که این اقدام هم مخاطره سرمایه گذاری در گردشگری و ورود به کاربری های 
مذکور را بالا می برد و هم موضوع تغییر کاربری تاسیسات گردشگری را برای این 

وزارتخانه تبدیل به یک فرصت کسب اقتصادی می کند.«

   آقایان مجلس صورت مساله را حذف کردند
اما حذف این بند از لایحه برنامه هفتم منتقدانی نیز داشـــت. جعفر قادری، 
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی مخالفت خود را در رابطه با این 
بند از لایحه برنامه هفتم توسعه اعلام کرده بود. او در گفت وگو با »فرهیختگان« 
گفت: »به هر دلیلی ممکن است نیاز به تغییر کاربری فضاها و اماکن گردشگری 
یم و هیچ کاری انجام  وجود داشـــته باشـــد. اینکه ما اســـتخوان لای زخم بگذار
ندهیم معنی ندارد و بالاخره باید تعیین تکلیف کنیم؛ چراکه ممکن است یک 
مکان گردشگری در مسیر طرح باشد یا اصلا موضوعیت خودش را از دست دهد. 
ک  کاری که آقایان مجلس انجام دادند مصداق حذف صورت مساله است. پا
کردن صورت مســـاله مشـــکل را حل نمی کند. بالاخره وقتی تغییر کاربری وجود 
یم. این ارزش افزوده به چه  داشـــته باشـــد، یک ارزش افزوده هم در این میان دار
نهادی می رســـد؟ آقایان مجلس می گویند اگر به میراث فرهنگی برســـد  انگیزه 
میراث فرهنگی و گردشگری برای تغییر کاربری بیشتر شود. قطعا می شد این 
مساله را اصلاح کرد و ارزش افزوده را به حساب خزانه واریز کرد. در آن صورت 
سازمان میراث فرهنگی هم  انگیزه ای برای کاربری نداشت. اما در مواردی که 

مالک ناچار به تغییر کاربری می شود نباید متضرر شود.«
قـــادری توضیـــح داد کـــه کار مجلس آنچنان جالب نبـــود و اگر برای اصلاح به 
کمیســـیون ارجاع داده می شـــد، منطقی تر بود. »برای جلوگیری از زمین خواری 
و فســـاد مالی نیز می شـــد ارزش افزوده را کاملا به حساب دولت واریز کرد. مثلا 
9۰ تا 9۵ درصد ارزش افزوده به خزانه دولت می رفت. در آن صورت هم میراث 
فرهنگـــی همراهـــی نمی کـــرد. همچنین این گونه نیســـت که میـــراث فرهنگی 
به تنهایی بتواند تغییر کاربری دهد. کمیسیون های مختلف مانند کمیسیون 
ماده۵ شـــهری و کمیسیون های ذی ربط هم دخیل هستند. بنابراین نمی توان 
به طور قطع گفت که درصورت ماندن این بند در لایحه، زمینه برای زمین خواری 

و ایجاد فساد مالی وجود داشت.«

کن گردشگری    ابهام در تعریف اما
یکی از اشکالات این بند حذف شده اما ابهام در کلمه اماکن گردشگری است. 
با وجود اینکه نجابت، نماینده مردم شیراز در گفت وگو با »فرهیختگان« به این 
مساله اشاره کرد که این بند ارتباطی با هویت اماکن تاریخی ندارد اما گودرزوند در 
پاسخ به »فرهیختگان« گفته بود که احتمال داشت اماکن تاریخی، ذیل اماکن و 
تاسیسات گردشگری هم تعریف شود و زمینه سوءاستفاده برای مالکان را فراهم 

کند. به هرحال آنچه در بند مذکور لایحه واضح است، احتمال سوءاستفاده 
از ارزش یک زمین با کاربری گردشگری است. به این شیوه که فردی زمین بایر 
را با قیمتی پایین تر خریداری کند و ســـپس پس از اخذ کاربری گردشـــگری و 
اضافه شدن ارزش مالی آن، زمین را چند برابر بیشتر از ارزش واقعی بفروشد. از 
این رو احتمال داشت که از طریق این بند از لایحه هفتم، دلالی یا زمین خواری 

افراد سودجو فراهم شود.
 

کن تاریخی را     دولت توانایی نگهداری از تمام اما
ندارد

یخی، ســـیدعلی  کن تار امـــا در رابطـــه بـــا امکان یا عدم امکان تغییر کاربری اما
منصوری، رئیس اندیشکده نظر و استاد دانشگاه تهران معتقد است روش زندگی 
یخ تغییر می کند، یعنی آنچه در زندگی گذشته وجود داشته، لزوما  در طول تار
امروز در زندگی مان وجود ندارد. منصوری گفت: »در شهرهایمان با فضاهایی 
مواجه می شویم که در گذشته، برای کاربری هایی بودند که آن کاربری در زندگی 
امروز ما متداول نیست، مثلا حمام عمومی در گذشته بود اما امروز مردم از حمام 
عمومی استفاده نمی کنند و هرکس در خانه اش یک حمام دارد یا اینکه کاروانسرا 
یا حتی یک خانه بزرگ مسکونی وجود داشت اما به دلیل تغییر شرایط زندگی، 
کسی در خانه ای با معماری قدیمی، زندگی نمی کند، بنابراین باید این فضا را 
یادی بنا مواجه می شویم که از  با شرایط روز تطبیق دهیم برای همین با تعداد ز
یخی، کالبدی و ارزش مادی دارای ارزش هستند اما از منظر کاربردی،  نظر تار

ارزش چندانی ندارد. این پارادوکس و تناقض ایجاد می کند.«
تمدن امروز می گوید بشر باید از آثار تاریخی و تمدن خود حفاظت کند، درنتیجه 
یخی باید  یخی می کنند و میراث تار ، آنها را ثبت تار بـــرای حفاظـــت از ایـــن آثار
یخی کند. او گفت: »مســـاله ای که وجـــود دارد این  ایـــن آثـــار را ثبـــت ملی و تار
اســـت که میراث، قدرت خرید و حفاظت از تمام آثار ثبت  ملی شـــده را ندارد، 
درنتیجه بخش بزرگی از بناهای ما که میراث قدرت خریدشان را ندارد، ثبت 
ملی می کند و به این دلیل که ثبت می شوند برای صاحبان شان دردسر به وجود 
می آید؛ چراکه نمی توانند از دارایی شان استفاده کنند و نمی توانند ساختمان را 
بکوبند و بسازند. از طرف دیگر هم کارکرد دیگری ندارد، درنتیجه کشمکشی 
ک و دولت به وجود می آید. اینکه  زیرپوستی میان مالکان خصوصی این املا
افراد به ســـمت تخریب زیرپوســـتی می روند و وقتی تخریب می شود، می گویند 
این به زمین خالی تبدیل شده و به ما اجازه ساخت یک بنا را بدهید، بنابراین 
کن را بخرد، مردم را مجبور می کند که شـــما  چون دولت نمی تواند تمام این اما

ید.« ارث پدری  تان را باید نگه دار
کنی است که خود  رئیس اندیشکده نظر معتقد است که مشکل بعدی، اما
یـــده یا صاحبانی اســـت که حاضرند برای اســـتفاده تغییر کاربری  دولـــت خر
کن آیا درســـت اســـت یا نه؟ برای  دهنـــد. او ادامـــه داد: »تغییر کاربری این اما
یادی قابل تصور  یخی می خرد، کاربری های ز مکانی که دولت به عنوان اثر تار
نیست باید آن را به آن چیزی که در کشورمان سنت است تبدیل کنند، مانند 
کافه رستوران و کافی شاپ، برای همین تمام کاربری ها رایج و پول ساز نیست. 
از طرف دیگر مثلا نمی شود یک حمام غیرقابل استفاده، حمام بماند یا موزه 
یم، درنتیجه باید راه حلی پیدا کنیم  شـــود. ما این همه موزه در کشـــورمان دار
یخـــی بتوانیم کاربری های متنوعی را ایجاد کنیم تا ســـود و  کـــه در بناهـــای تار
توجیه اقتصادی برای مالکان داشته باشد و درعین حال هم کارکرد، با بنای 
یخی نشود. حل این  یخی تزاحم نداشته باشد تا موجب تخریب بنای تار تار
معادله احتیاج دانش دارد، یعنی کار روتین و ساده ای نیست که افراد عادی 
بتوانند انجام دهند، همچنین تجربیات سایر کشورهای پیشرفته دنیا در این 
که مشـــکل تنها برای ما نیســـت. برای تمام کشـــورهای  باره نیز وجود دارد؛ چرا

یخی دنیاست.« تار

   باید یاد دهیم چگونه به سود متعارف برسیم
یخی  این اســـتاد دانشـــگاه تهران همچنین بر این باور است که کشورهای تار
کنی دارند که درحال حاضـــر تغییر کاربری داده اند  دیگـــر سراســـر جهان، اما
ی  ، در ونیز زندگی نمی  کنند. منصور کنون مردم عادی شـــهری مانند ونیز و ا
گفت: »ما در بعضی بناهایمان مانند بنای خانه دکتر حســـابی، آن را تبدیل 
بـــه یک کافه رســـتوران کرده ایـــم، یعنی کاربری هایی بـــه آن داده اند. این خانه 
ی  گرچه با تغییر کاربری ارزش مادی دوچندانی داشـــت اما با همان معمار ا
نگهش داشته اند و از بنا یک گردش اقتصادی قابل توجهی به وجود آورده اند. 
مـــا بایـــد راه حل هایی پیدا کنیم که بناها بتواننـــد با تغییر کاربری، اقتصادی 
که دولت  گر اقتصادی نشوند، این بناها محکوم به از بین رفتند؛ چرا شوند. ا
یخـــی را بخرد. به همین دلیل بخش  ایـــن همـــه پول ندارد که تمام بناهای تار
خصوصی اگر وجود آن بنا برایش صرفه اقتصادی نداشته باشد خودش دست 
گر  به تخریبش می زند و آن را به زمین بایر تبدیل  می کند تا بنا را از نو بسازد. ا
یخی بنا باشند.  بخواهیم بنا حفظ شود، باید تغییر کاربری ها سازگار با شأن تار
گر دولت  یخی پیدا کنیم و بعد ا باید یک تغییر کاربری سازگار با بناهای تار
یخی را  ک بیامـــوزد چگونه بنای تار بخواهـــد نقشـــی ایفا کند به صاحبان املا
حفظ کنند. این تعلیمات باید عمومی شوند. به مردم هم یاد بدهد که شما 
می توانید ســـود اقتصادی ببرید ولی در حد متعارف. در مقابل از افرادی که 
یافت  کلا بنا را برای رسیدن به سود غیرمتعارف تخریب می کنند، جریمه در
یخی شان را حفظ  کند. نباید این احساس تلقی شود، افرادی که خانه های تار

می کنند، باخت اقتصادی داده اند.

مدیرمسئول محترم روزنامه فرهیختگان؛ با سلام و احترام؛  در پاسخ به مطلب 
یـــخ 14۰۲/۰6/۲۸ باعنوان »چند واقعیت مهم درباره  منـــدرج در آن روزنامـــه به تار
تحصیل مهاجران افغانســـتانی« پاســـخ مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از 

کشور وزارت آموزش و پرورش را به استحضار می رساند: 
1- با توجه به ثبت نام و پوشش تحصیلی 67۰ هزار نفر دانش آموز اتباع )به گزارش 
اداره اتباع سازمان ملی مهاجرت وزارت کشور به صورت دارای مدارک معتبر و 
فاقد این مدارک( در سال تحصیلی 14۰۲-14۰1 این آمار در مقاله و گزارش مذکور 
به اشـــتباه ۵۰۰ هزار نفر دانش آموز ثبت نام شـــده و 3۵6 هزار نفر به صورت قطع 
... با انحراف 4۰ درصدی  ثبت نام شده ذکر شده است و تمام برآورد هزینه ها و

به صورت اشتباه محاسبه شده است.
۲- درمـــورد اشـــاره بـــه اســـتفاده از نیروهـــای تحصیل کرده و فعـــالان اقتصادی 
افغانستانی که از کشور افغانستان خارج شده اند شایان ذکر است از رویکرد های 
نظام در برنامه راهبردی تدوین و تصویب شده مربوط به شئون مختلف اتباع 
خارجی از جمله تحصیل دانش آموزان گرامی آنها می توان به تکریم، نخبه پروری، 

قانونمند شدن و تحصیلات عمومی آنها اشاره نمود .
کیـــدات لازم در بخشـــنامه شـــماره 34۰/۲1۲ مـــورخ 14۰۲/۰۵/۰۲ وزارت  3- تا
آموزش و پرورش برای عدم تبعیض بین دانش آموزان ایرانی و افغانســـتانی برای 
 ... تحصیـــل در انواع مـــدارس دولتی، نمونه دولتی، غیردولتی، هیات امنایی و
صورت پذیرفته است و موضوع پرداخت شهریه و کمک های مردمی با امکان 
پرداخت به صورت اقساطی در سطح توان هر منطقه به کارگروه توسعه مدیریت 

و منابع هر استان و مناطق تابعه سپرده شده است . 
4- مقدار هزینه های ثبت نام اتباع خارجی در مدارس دولتی ایران، با توجه به 
شرایط اقتصادی و مخارج مدرسه و خانواده ها در هر استان در کارگروه توسعه 
مدیریت و منابع استانی تعیین می گردد و مربوط به بخشنامه ارائه شده از سوی 
این وزارت نمی باشد، لازم به ذکر است هر گونه شهریه و کمک های مردمی اخذ 
شـــده به هیچ عنوان در حســـاب وزارت آموزش وپرورش یا خزانه واریز نخواهد 
یافتی به حساب مدرسه واریز می گردد تا در جهت بهبود  شد و صرفا مبالغ در
وضعیت آموزشی و پرورشی همان دانش آموزان مدرسه زیر نظر شورای قانونی 

مالی مدرسه هزینه گردد تا کیفیت و خدمات آموزشی و پرورشی مدرسه به دلیل 
افزایش تراکم ناشی از حضور اتباع خارجی جبران گردد.

۵- فرآیند دریافت کد یکتا برای ثبت نام دانش آموزان اتباع خارجی توسط نهادهای 
بالادستی به وزارت آموزش وپرورش تکلیف شده است و تاکید شده از دانش آموزانی 
ثبت نام شود که از سازمان ملی مهاجرت وزارت کشور مجوزهای لازم از جمله کد 
یکتا را دریافت نموده باشند؛ زیرا برای ساماندهی تحصیل اتباع و مدیریت آموزشی 
ایشان داشتن اطلاعات آماری و هویتی از ضروریات اولیه است و  الا آموزش و پرورش 
با موضوعات غیر قابل پیش بینی روبه رو می شود و بالاخره پناهجویان عزیز لازم 
است در زمینه ثبت اطلاعات خود در سامانه های مرتبط مثل دانش آموزان ایرانی 
همکاری نمایند. گفتنی است مبالغ دریافتی برای صدور این روادید )احراز هویت 

...( مربوط به این وزارت نمی باشد. بیومتریک، صدور کارت هوشمند و
6- بـــا توجـــه بـــه حجـــم بـــالای ورود پناهجویـــان دانش آمـــوز در یک ســـال اخیر 
به طوری که یکباره تعداد ایشان بیش از ۲۰ درصد افزایش یافت و زیر ساخت های 
مـــورد نیـــاز آنهـــا به ســـرعت قابل تامین نمی باشـــد، لـــذا به ناچار ســـازمان های 

بین المللی و کشـــورهای دیگر و خود پناهجویان لازم اســـت نســـبت به تامین 
قسمتی از مخارج جدید همکاری نمایند.

7- فقط در سال تحصیلی گذشته وزارت آموزش و پرورش ۲۲۰۰۰ کلاس درس 
یعنـــی نزدیـــک به ۵ درصد ظرفیت کلاس هـــای درس را در اختیار دانش آموزان 
یال معادل 33۵ میلیون دلار  عزیز اتباع قرار داده و همچنین 9۵ هزار میلیارد ر
برای هزینه های جاری تحصیل اتباع خارجی از منابع دولتی هزینه کرده است. 
در حالی که کل کمک های ســـازمان های بین المللی در ســـال تحصیلی مورد 
اشـــاره کمتر از ۵ درصد هزینه های انجام شـــده توســـط وزارت آموزش و پرورش 

برای تحصیل اتباع افغانستانی بوده است .
۸- کمک های جذب شـــده از ســـوی ســـازمان های بین المللی اشـــاره شده در 
گزارش یاد شده با نرخ ارز بازار آزاد محاسبه شده در صورتی که این مبالغ با نرخ 
یالی پرداخت می گردد. ارز نیمایی )دولتی( و از سوی بانک مرکزی به صورت ر
  خواهشمند است دستور فرمایید طبق قانون مطبوعات و رسانه ها نسبت به 

درج جوابیه این مرکز در همان صفحه و با همان قلم اقدام لازم صورت گیرد .

مجلس در فرآیند بررسی برنامه هفتم یک تبصره دردسرساز را حذف کرد

مجوز زمین خواری به اسم گردشگری باطل شد

جوابیه آموزش و پرورش به گزارشی که با عنوان »چند واقعیت مهم درباره تحصیل مهاجران افغانستانی« در »فرهیختگان« به چاپ رسید

سازمان های بین المللی باید به تامین زیرساخت های آموزشی پناهجویان  کمک کنند

سلاطین تغییر کاربری
را دریابید

»تغییر کاربری« -از نظر نگارنده- فعلا کم خطرترین مسیر »یک  شبه « ای 
اســـت که می توان در آن »ره صد ســـاله« را طی کرد. این برداشـــت ذهنی 
فردی نیست و حتی مقامات عالی قضایی نیز به آن معترفند. سال 9۸ 
در زمانی که  محسنی اژه ای معاون اول قوه قضائیه بود، از فردی گفته بود 
، ۲۰۰ هکتار از منابع طبیعی را برای اجرای پروژه گرفته اما نه  که 1۰۰ هکتار
پروژه را اجرا کرده و نه مسئولی که زمین داده، موضوع را پیگیری کرده است. 
او گفته بود فرد بعد از مدتی با زدوبند زمین را وارد محدوده می کند، »تغییر 
کاربری می دهد و ثروت کثیری نصیبش می شـــود که اگر ۵۰ نســـل بعد از 

ما کار کنند و پول بیندوزند با درآمد 1۵ ساله این آقا قابل قیاس نیست.«
در ایران تغییر کاربری، به اشـــکال مختلفی انجام می شـــود اما بهانه این 
متن، حذف بند ج ماده ۸3 لایحه برنامه هفتم توسعه درباره »تغییر کاربری 
تاسیسات گردشگری« است. روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی با این 
استدلال که این بند »باعث ایجاد  انگیزه در وزارت گردشگری برای تغییر 
کاربری تاسیسات گردشگری با هدف درآمدزایی می شود«، آن را از متن 
، تغییر کاربری  زمین ها به ویژه  لایحه حذف کرد. متاسفانه در دو دهه اخیر
از »کشـــاورزی« به »گردشـــگری«، به دلیل منافع اقتصادی موجود در آن، 
شتاب رو به رشدی به خود گرفته است. برخلاف ارز و سکه که سلاطینی 
دارند و گاهی ممکن است بهای این سلطنت ، چوبه دار باشد، در تغییر 
کاربری نه »سلطان«ی در کار است که بخواهند تاج و تختش را بگیرند 
و نه محاکمه جدی ای که رسیدگی به آن برای افکار عمومی مهم باشد. 
این البته تنها مزیت فعالیت در زمینه تغییر کاربری نیست. مزیت اصلی 
سود هنگفتی است که در این فرآیند پنهان است. این مزیت را می توان با 
آمار و ارقام محاسبه کرد. در آبان 139۲، قیمت هر دلار در بازار آزاد 3 هزار 
و 1۰ تومان بوده است. سه سال بعد در اردیبهشت سال 9۵، ارزش هر دلار 
به 3 هزار و 443 تومان رسیده است. مقایسه این دو رقم در بازه 3 ساله، 
رشد 14 درصدی را نشان می دهد. در همان آبان 9۲ )دلار 3 هزار و 1۰ تومان( 
یک زمین کشاورزی در حوالی استان قم، متری 6 هزار و 1۰۰ تومان به فروش 
(. سه سال بعد و تنها با چند امضا و تبدیل  رســـیده اســـت )تقریبا ۲ دلار
زمین کشـــاورزی به مجتمع گردشـــگری، کارشـــناس رسمی دادگستری، 
بی ارزش تریـــن بخش همان زمین را، متـــری 1۰۰ هزار تومان قیمت گذاری 
(. این یعنی رشد  کرده است )با دلار 3 هزار و 443 تومانی می شود ۲9 دلار
1۵4۰ درصدی. قیاس رشـــد 1۵4۰ درصدی در تغییر کاربری یک زمین با 
، به خوبی نشان می دهد، سلطنت نه در ارز و سکه  رشد 14 درصدی ارز
که در همین تغییر کاربری ها اســـت. در ســـال 93 و 94، برای ســـاخت و 
تکمیل مجتمع مذکور 3۰ میلیارد تومان هزینه شده است. 14 ماه بعد، در 
اردیبهشت سال 9۵، کارشناس رسمی دادگستری، قیمت همین زمین 
را که خرید و ساخت آن 3۵ میلیارد هزینه داشته است، 9۰۰ میلیارد تومان 
برآورد کرده است. به عبارت ساده، این مجتمع گردشگری در دوران ثبات 
، ۲۵ برابر رشد قیمت را تجربه کرده است. تغییر کاربری زمین های  قیمت ارز
کشاورزی- حداقل در نمونه موردنظر نگارنده- به سادگی و تنها با چند امضا 
انجام پذیرفته است. از درخواست برای تغییر کاربری تا صدور مجوزکمتر 
از شش ماه زمان سپری شده است. مجموعه قوانین و مقررات مرتبط با 
حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها می گوید که متقاضی تغییر کاربری، لازم 
است به دبیرخانه کمیسیون تبصره یک ماده یک در جهاد کشاورزی استان 
یا شهرستان درخواست دهد. یکی از نهادهایی که می بایست در این باره 
اعلام نظر کند، اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان ها 
است. به نظر نمی رسد میراث فرهنگی در »موافقت اصولی« با طرح های 
گردشـــگری، چنـــدان دقتی به خـــرج  دهد والا هیـــچ گاه با ایجاد مجتمع 
گردشگری در نزدیکی کشتارگاهی که در تابستان بوی نامطبوع منتشرشده 
از آن تا کیلومترها انسان را آزار می دهد، موافقت نمی کرد. دبیرخانه تبصره 
یک ماده پس از اخذ استعلام  از برخی دستگاه ها، موضوع را در کمیسیون 
تبصره یک ماده یک مطرح می کند. در صورت موافقت با تغییر کاربری، 
کمیسیون تقویم مامور می شود تا قیمت زمین با کاربری جدیدی را محاسبه 
کند. مالک زمین می بایست ۸۰ درصد قیمت روز اراضی را به خزانه واریز 
کند و مجوز تغییر کاربری را از کمیسیون مذکور اخذ کند. اما عمدتا افرادی 
که به دنبال تغییر کاربری هستند از طرق گوناگون، اقدام به اعمال نفوذ در 
این فرآیند می کنند. عدم انجام ارزیابی های زیست محیطی و لابی برای 
کاهش هزینه عوارض تغییر کاربری و درنهایت عدم پرداخت عوارض در 
مهلت قانونی و ساخت وسازهای غیرقانونی، بخشی از معضلاتی است که 
در این فرآیند وجود دارد. پس از موافقت با تغییر کاربری، مالک زمین موظف 
است که براساس نقشه تاییدشده، اقدام به ساخت مجتمع گردشگری 
کند اما عملا نظارتی بر این پروسه وجود ندارد. از همین رو افراد پس از اخذ 
، نقشه تاییدشده را کنار گذاشته و نقشه مدنظر خود را روی زمین  مجوز
پیاده می کنند تا سازه ای شکل بگیرد که عملا هیچ شباهتی به مجتمع 
گردشـــگری ندارد. در پرونده یکی از این مجتمع های گردشـــگری، پس از 
ورود سازمان بازرسی، جهادکشاورزی و میراث فرهنگی به بررسی موضوع 
، بیش از 37 هزار  پرداختند و درنهایت مشخص شد که مجتمع مذکور
مترمربع تغییر کاربری غیرمجاز داشته است. حتی با فرض ارسال پرونده این 
تخلف به دادگاه، در سخت ترین حالت، مالک به دلیل سال ها تخلف و 
، با یک جریمه اندک مالی مواجه  کسب درآمد از این تغییر کاربری غیرمجاز
خواهد شد تا هیچ گاه این مسیر سرراست رسیدن به ثروت، مسدود نشود. 

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز

صادق امامی
دبیرگروه  جهان شهر
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بازی برد – برد  صنعت و دانشگاه

WWW.FDN.IR شماره 3989 سه شنبه ۲ آبان ۱۴۰۲  

مدیران آزمایشگاه  های دانشگاهی در 
 گفت وگو با »فرهیختگان« تشریح کردند 

در جست و جوی 
تامین مواد اولیه 

آزمایشگاه ها

نشست بانوان نقش آفرین در   واحد اهواز برگزار شد
نشست بانوان نقش آفرین در دانشگاه آزاد واحد اهواز ویژه استان های خوزستان، 
ایلام و بوشهر با حضور عاصمه قاسمی مشاور رئیس دانشگاه آزاد در امور زنان 
و خانواده، علی افروس رئیس دانشگاه آزاد استان خوزستان و رابطان امور زنان 
و خانواده در اســـتان های خوزســـتان، ایلام و بوشـــهر در واحد اهواز برگزار شـــد. 
قاســـمی در این نشســـت بر آسیب شناســـی نهادهای آموزشی به ویژه در سطح 
آموزش عالی تاکید کرد و گفت: »عملکرد دانشگاه آزاد در این زمینه بسیار خوب 
بوده و تدوین دو سند بالادستی تحول و تعالی و بیانیه تعلیم و تربیت نتیجه 
این آسیب شناسی است.« وی چرخش تحول آفرین دانشگاه آزاد از یک محیط 
صرفـــا علمـــی ـ پژوهشـــی به یک محیط کارآمـــد در عرصه فرهنگی و تربیتی را از 
جمله اهداف سند تحول و تعالی این دانشگاه دانست و افزود: »هدف گذاری 
برای تربیت افراد متخصص در تراز فرهنگی موجب شده برخی ارکان همچون 
خانواده و زنان در اولویت دانشگاه قرار بگیرند و نقش تربیتی اساتید برجسته تر 
شود.« مشاور رئیس دانشگاه آزاد در امور زنان و خانواده با تشریح الگوی هویتی 
جدید زنان پس از انقلاب اسلامی و مقایسه آن با دو الگوی سنتی و غربی، این 
الگو را زمینه ساز دو نقش آفرینی مهم و اثرگذار زنان در دو کانون خانواده و اجتماع 
عنوان کرد. قاسمی خواستار ارائه راهکارهای مقابله با موانع و محدودیت های 
ساختاری و فرهنگی تحقق الگوی هویتی زنان در سطح دانشگاه و جامعه از 
ســـوی رابطان امور زنان و خانواده در واحدهای دانشـــگاه آزاد شد.  علی افروس 
همچنین در این نشســـت با اشـــاره به رویکرد تحولی دانشـــگاه در همه حوزه ها 
به ویژه زنان و خانواده ذیل سند تحول و تعالی، تشکیل دفتر امور زنان و خانواده، 
تشکیل کمیته های تخصصی، شبکه سازی بانوان نقش آفرین دانشگاه، تهیه 
، ایجاد  پیوســـت های فرهنگی برای ازدواج آســـان و ترغیب جوانان به این امر
باشـــگاه دختران، اتاق والد و کودک، طرح راه اندازی ســـازمان تربیت اســـلامی 
ک( با هدف ارتقای دانش تعلیم و تربیت اسلامی و تربیت مربیان کودک را  )تا
از جمله اقدامات دانشگاه آزاد واحد اهواز در حوزه زنان و خانواده عنوان کرد. 

راه اندازی دانشکدگان تعلیم و تربیت اسلامی در 15 استان 
نخستین جلسه تبیین و ماموریت های معاونت علوم تربیتی و مهارتی مرتبط با 
مدیران گروه کشوری و دانشکدگان تعلیم و تربیت اسلامی در سالن کنفرانس 
سازمان مرکزی برگزار شد. در این جلسه فاطمه حمیدی فر معاون آموزش های 
عمومی و تعالی مدارس و رئیس دانشکدگان تعلیم و تربیت اسلامی، رمضان 
جهانیان مدیرگروه تخصصی کشوری در حوزه تربیت معلم و مربی، بهمن گرجیان 
مدیرگروه تخصصی کشـــوری در رشته های آموزش زبان های خارجی، خدیجه 
ابوالمعالی مدیرگروه تخصصی کشوری در حوزه رشته های روانشناسی تربیتی 
کودکان اســـتثنایی و مشـــاور شغلی و مدرسه و جمعی از مدیران حوزه ستادی 
حضور داشتند. فاطمه حمیدی تصریح کرد: »جریان تحول و تعالی از سال 1398 
آغاز و با توجه به ارتقای کیفی دوره های آموزشی و جریان علمی مرجعیت ساز 
و تمدن آفریـــن کـــه منجر شـــد موضوعیت معاونت ها از حالت ســـنتی خود که 
به صورت جریان پروتکلی در دانشگاه ها بود به جریان هویتی دانشی و پژوهشی 
اثربخش در حوزه معاونت های موضوعی در دانشـــگاه آزاد تبدیل شـــود.« وی با 
اشاره به جریان سند تحول و تعالی دانشگاه آزاد اظهار کرد: »بحث دانشکدگان 
تعلیـــم و تربیـــت اســـلامی از دیرباز به عنوان یک طرح برای دانشـــگاه آزاد لحاظ 
شده بود و با جریان سازی و هدف اینکه فارغ التحصیلان پس از اتمام تحصیل 
در دانشـــگاه اثربخش عمل کنند اهداف آن تبیین شـــد.« حمیدی فر بیان کرد: 
»دانشـــگاه آزاد نزدیک به 407 واحد دانشـــگاهی و مراکز آموزشـــی دارد که جامعه 
افرادی که رشته های علوم تربیتی و رشته های مرتبط به آن بالای صد هزار نفر در 

حوزه دانشجویی هستند. همچنین 808 مدرسه سما در مدارس کشور نزدیک به 
150 هزار دانش آموز و در حدود 14 هزار پرسنل در مدارس مشغول به فعالیتند .« 
حمیدی فر گفت: »دانشکده های تعلیم و تربیت اسلامی در 15 استان درحال 
راه اندازی می باشند و با توجه به تعداد دانشجویان در ساختار مرتبط فعالیت 
خود آغاز می کنند.« وی هدف از جلسه پیش روی را ایجاد شوراهای تخصصی 
و همیاری با کمیته های تخصصی هیات علمی با مدیران ســـما در حوزه های 
آموزشی و پژوهشی دانست و تشریح کرد: »در راستای این هدف با تربیت عوامل 
انســـانی در میادین آموزشـــی، 32 رشـــته مرتبط در قلمرو حوزه معاونت انســـانی 
علوم آموزش ریاضی و یک رشـــته در گروه معاونت پایه مهندســـی کشـــاورزی با 
توجه به سیاست های تدوین شده و 9 گروه کشوری نیز ایجاد، که موظف است 
سیاست های کلی سند تحول و تعالی را پیاده سازی کند.« معاون آموزش های 
عمومی و تعالی مدارس و رئیس دانشکدگان تعلیم و تربیت اسلامی با اشاره به 
بحث مجلات علمی و پژوهشی افزود: »25 مجله مرتبط به رشته های مرتبط با 
دانشکدگان تعلیم و تربیت اسلامی در حال حاضر در دانشگاه آزاد موجود است 

که به ترتیب می تواند برای دانشجویان تحصیلات تکمیلی نقش آفرینی کند.« 
  

رویداد »صدرا ۳« در واحد نجف آباد برگزار می شود
فرید نعیمی، رئیس دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد جامع مســـتقل نجف آباد در 
یداد با حضور 100 شرکت و ظرفیت  گفت وگو با ایسکانیوز اظهار کرد: »این رو
یداد  ی هم در همین رو 1000 فرصت شـــغلی برگزار می شـــود و شـــورای کشـــور
یداد تمامی اعضای هیات رئیسه  ی ادامه داد: »در این رو تشکیل می شود.« و
دانشـــگاه آزاد و روســـای 31 واحد کشـــور حضور خواهند داشت و پیش بینی 
یداد بازدید داشته باشند.« نعیمی تصریح  می کنیم حدود سه هزارنفر از این رو
یداد در راســـتای اجرای طرح پویش و با حضور 100 شـــرکت برگزار  کرد: »این رو
می شود و دانشجویان می توانند با ارائه رزومه از این فرصت استفاده کنند تا در 
یداد  یکرد و اهداف رو ی درباره رو قالب طرح پویش جذب صنعت شوند.« و
صدرا نیز گفت: »صدرا مخفف »صنعت، دانشگاه، راه اشتغال« است و یکی 
از کارکردهـــای مهـــم آن، اجرای طرح پویش اســـت. بـــا توجه به اینکه اصفهان 
مبدع این طرح بوده و سرانه صنایع در این استان نسبت به سایراستان ها بالاتر 
است ما نیز در دانشگاه آزاد نجف آباد به این موضوع توجه ویژه ای کردیم.« 

کنگره بین المللی »عرفان اسلامی« در شاهرود برگزار می شود
مهدی نویدادهم، دبیرکل هیات موســـس دانشـــگاه آزاد در دیدار با حسینعلی 
سمیعی، رئیس دانشگاه آزاد واحد شاهرود از برگزاری کنگره بین المللی عرفان 
اسلامی در شاهرود خبر داد. وی اضافه کرد: »کنگره بین المللی عرفان اسلامی 
در بزرگداشت بایزید بسطامی و شیخ ابوالحسن خرقانی مهر 1403 در شاهرود 
با محور و مدیریت دانشگاه آزاد برگزار می شود.« دبیرکل هیات موسس دانشگاه 
آزاد افزود: »کنگره بین المللی عرفان اســـلامی با همراهی کمیته فرهنگ و هنر 
اسلامی در این شهرستان برگزار می شود و در این راستا می توان از ظرفیت های 
کشور و استادان داخل و خارج از کشور استفاده کرد.« رئیس دانشگاه آزاد واحد 
شاهرود هم در دیدار خود با دبیرکل هیات موسس دانشگاه آزاد و عبدالمهدی 
، برگزاری نخستین کنگره  مستکین مدیرگروه فرهنگ کمیسیون ملی یونسکو
جهانی نکوداشت هزاروپنجاهمین سال تولد شیخ ابوالحسن خرقانی از مشاهیر 
ثبت شده ایران در فهرست مشاهیر جهانی یونسکو را گام مهمی برای شناسایی 
ظرفیت های شهرستان شاهرود خواند. سمیعی متذکر شد: »دانشگاه آزاد واحد 
شاهرود با تمام توان آماده است برای برگزاری این رویداد بزرگ فرهنگی که در 

سطح بین المللی برگزار می شود حضور فعالی داشته باشد.« 

رئیس مرکز آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبانان دانشگاه در گفت و گو با »فرهیختگان«:

اولین آزمون بسندگی عمومی زبان فارسی برگزار می شود

ی در این زمینه  توســـعه و گســـترش زبان فارسی و ســـرمایه گذار
امری اســـت که در دانشـــگاه آزاد اســـلامی مورد توجه قرار گرفته 
است. مسئولان دانشگاه می خواهند افرادی که از خارج کشور 
برای تحصیل در دانشگاه آزاد دعوت می شوند، هنگامی که به 
ی اسلامی ایران و مبلغ  کشـــور خود بازمی گردند، سفیر جمهور
علمی، فرهنگی و رفتاری کشورمان باشند. بر همین اساس این 
دانشگاه برای پیشبرد و توسعه زبان فارسی اهتمام ویژه ای دارد 
تا جایی که همواره بر اســـتفاده از ظرفیت های دانشـــگاه برای 
کید شده اســـت. با توجه به اهمیت زبان  رشـــد زبان فارســـی تا
یخ و استقبال دانشجویان غیرفارسی زبان از  فارسی در طول تار
، به ویژه کشورهای عربی دانشگاه آزاد یک  کشـــورهای همجوار
مرکز آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبان نیز در این دانشگاه 
راه اندازی شده است که دیروز یکم آبان ماه گردهمایی سراسری 
مرکز آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبانان دانشگاه برای اولین 
ی این  ی شد. هدف از برگزار یخ دانشگاه آزاد راه انداز بار در تار
گردهمایـــی راهبـــری و تبییـــن برنامه مرکز آموزش زبان فارســـی 
به غیرفارســـی زبانان دانشـــگاه بود. علاوه بـــر این فرصتی پیش 
آمـــد تا مباحـــث صیانتی بین الملل برای واحدهای بین الملل 
دانشگاه نیز در این نشست تشریح شود. در این نشست که با 
حضور روســـای دانشـــکده های بین الملل و مدیران بین الملل 
واحدهای دانشگاه آزاد برگزار شد، برنامه های مرکز آموزش زبان 
فارســـی به غیرفارسی زبانان دانشگاه تبیین شد و درخصوص 
، امور کنسولی، آموزشی  موضوعات فرهنگی، جذب دانشـــجو
 ، ... مطالبی توسط سخنرانان ارائه شد. محمدمهدی جوکار و
رئیس مرکز آموزش زبان فارســـی به غیرفارســـی زبانان دانشـــگاه 
در گفت و گـــو بـــا »فرهیختـــگان« درباره جزئیات این نشســـت 
گفت: »اولین گردهمایی سراسری مرکز آموزش زبان فارسی به 
غیرفارســـی زبانان بود که با حضور روســـای دانشکده و مدیران 
بین الملل واحدهای دانشـــگاهی و همچنین مسئولان آموزش 

زبان فارسی واحدهای دانشگاهی برگزار شد.«

   ۳4 واحد دانشگاهی 
در عرصه بین الملل فعالند

یم که در عرصه  او بـــا بیـــان اینکه ما در دانشـــگاه 43 واحـــد دار
بین الملـــل فعالیـــت دارنـــد، توضیـــح داد: »نماینـــدگان ایـــن 
واحدهـــای دانشـــگاهی در ایـــن نشســـت حضور داشـــتند. از 
ســـوی دیگـــر مرکـــز زبان فارســـی و مدیران معاونـــت بین الملل 
میزبان این نشست بودند.« جوکار گفت: »این نشست در چند 
محور برگزار شد؛ تبیین برنامه های مرکز آموزش زبان فارسی به 
غیرفارسی زبانان دانشگاه، راهبری دوره آموزشی فشرده یک ماهه 
ی نمایشـــگاه جاذبه های تحصیل  آموزش زبان فارســـی، برگزار

ی اولین آزمون بســـندگی  کید بر فارســـی( و برگزار در ایران )با تا
عمومـــی زبان فارســـی دانشـــگاه چهار محـــور گفت وگو در این 
نشست بود.« او ادامه داد: »بحث آزمون های بسندگی، ارسال 
مدارک و تحویل مدارک دانشجویان غیرایرانی توسط طباطبایی 
رئیس محترم مرکز سنجش، پذیرش و فارغ التحصیلان مطرح 
شـــد. مباحـــث صیانتی حـــوزه بین الملل توســـط محمدجواد 
فرهنگ مشاور و رئیس مرکز حراست دانشگاه آزاد، همچنین 
ی با هدف  بحـــث آموزش زبان فارســـی در واحدهـــای برون مرز
گســـترش نفوذ جهانی زبان فارســـی از موارد دیگر مطرح شـــده 
در ایـــن نشســـت بود که توســـط دکتر محمدرضـــا آرام مدیرکل 
ی مورد بحث و بررســـی قرار  واحدهـــای بین الملـــل و برون مـــرز
گرفت. نکات کلیدی در جذب دانشـــجویان غیرفارســـی زبان 
و امـــور کنســـولی توســـط قربانـــی مدیـــرکل جـــذب و هدایـــت 

دانشجویان بین المللی مطرح شد.«

   جمعه آتی؛ موعد نخستین آزمون 
بسندگی عمومی زبان فارسی

رئیس مرکز آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبانان دانشگاه در 
ادامه اظهار کرد: »جمعه این هفته اولین آزمون بسندگی عمومی 
زبان فارسی برگزار می شود. بسندگی در دو حالت طراحی شده 
 )EPT( اســـت. تخصصی برای دکتری که جایگزین  ای پی تی
برای دانشـــجویان می شـــود. همچنین آزمـــون عمومی که برای 
تمام دانشـــجویان غیرایرانی اســـت. دانشـــجویان غیرایرانی ما 
به دو دســـته غیرفارسی زبان مانند عراقی و هندی ها یا فارسی 
زبان مانند بخشی از دانشجویان افغانستانی تقسیم می شوند 
که آزمون بســـندگی برای غیرفارسی زبانان به عنوان زبان علمی 
دوم آنها برگزار می شـــود.« جوکار در بخش دیگری از ســـخنان 
خود گفت: »مرکز آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبانان توسط 
ی شد. یکی  دکتر طهرانچی در مجموعه دانشگاه آزاد راه انداز
از دلایل راه اندازی این مرکز این است که سطح دانش و مهارت 
زبان فارســـی غیرفارســـی زبانان به ویژه دانشجویان بین المللی 
دانشگاه را طبق سند تحول و تعالی دانشگاه بسته کاری ارتقای 
کیفیت و کارآمدی دوره های تحصیلی افزایش و ارتقا دهد.«

   توجه به مسائل فرهنگی 
در کنار ارتقای مهارت زبانی

یـــح کـــرد: »یکـــی از اهـــداف ایـــن مرکز به غیـــر از ارتقای  او تصر
سطح دانش و مهارت زبان فارسی دانشجویان غیرفارسی زبان 
این اســـت که این دانشـــجویان در طول اقامت و تحصیل علم 
در ایران بتوانند با فرهنگ و رســـوم ایرانی اســـلامی و همچنین 
مسائل مذهبی و آرمان های امامین انقلاب اسلامی آشنا شوند 
و بعد از فارغ التحصیلی یک ذهنیت به عنوان یک دانشجوی 
تحصیل کرده در ایران داشـــته باشند.« رئیس مرکز آموزش زبان 
فارسی به غیرفارسی زبانان دانشگاه درخصوص برنامه های این 

مرکـــز نیـــز توضیـــح داد: »یکی از برنامه هایمان این اســـت که به 
کلان بسته ارتقای جایگاه بین المللی و الهام بخشی و همچنین 
ارتقای تربیت اخلاقی، معنوی و هویتی دانشجویان طبق سند 
تحول و تعالی دانشگاه توجه داشته باشیم و با توسعه و ارتقای 
کز آموزش زبان فارســـی دانشـــگاه در سراسر کشور بتوانیم به  مرا
این اهداف دانشگاه دست پیدا کنیم. همان طور که می دانید 
بحـــث زبان فارســـی و هویـــت ما ایرانیان یکـــی از دغدغه های 
مقام معظم رهبری در طی سال های گذشته بوده است به نحوی 
که ایشـــان در دیدار ســـال 98 با استادان زبان پارسی و شاعران 
درخصوص زبان فارسی اینگونه بیان می کنند که: »من راجع به 
زبان فارسی حقیقتا نگرانم زیرا در جریان عمومی، زبان فارسی 
در حال فرسایش است.« او ادامه داد: »بر همین اساس ایشان 
چندین شـــاخص راجع به زبان فارســـی مطرح کرده و می گویند 
از مســـئولان انتظار دارند که طبق این شـــاخصه ها درخصوص 
زبان فارسی اقدامات ملموسی را انجام دهند. یکی بحث نفوذ 
و جاذبه زبان فارسی است. همان طور که می دانید زبان فارسی 
از چین تا روم گسترده جغرافیایی داشته و جاذبه خاصی دارد. 
کیدات مقام معظم رهبری زبان فارسی ظرفیت کم نظیری  طبق تا
دارد که می توان آن را تبدیل به زبان علمی دنیا کرد. دغدغه دیگر 
ایشـــان این اســـت که زبان فارســـی زبان علم شـــود که با جهش 
یم بسیار همسو و هم جهت است.« رئیس  تولید علمی که دار
کید  مرکز آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبانان دانشگاه آزاد تا
کرد: »تاثیر انقلاب اسلامی و ایجاد محور مقاومت و ترویج زبان 
فارسی بحث دیگری است که ایشان از همه رسانه ها خواستند 
درخصوص زبان فارسی و اهمیت آن اقداماتی را انجام دهند.«

   برگزاری دوره های آموزش زبان فارسی 
در 7 سطح

کیـــد بـــر اینکـــه مـــا در مرکـــز آمـــوزش زبـــان فارســـی بـــه  او بـــا تا
یم، اضافه کرد:  غیرفارســـی زبانان چهار جامعه مخاطـــب را دار
جامعه اول دانشـــجویان غیرایرانی غیرفارســـی زبان ما هستند. 
البته برای دانشجویان فارسی زبان نیز مثل برادران و خواهرانی که 
از افغانستان آمده اند یک سری برنامه هایی داریم اما تمرکز اصلی 
ی دانشجویان غیرفارسی زبان است. خانواده دانشجویان  ما رو
غیرایرانی جامعه دوم و همچنین علاقه مندان به زبان فارســـی 
در خارج از مرزهای جغرافیایی به عنوان جامعه ســـوم و هدف 
ما مدنظر اســـت. درخصوص اعضای هیات علمی دانشـــگاه 
به عنوان مخاطب و جامعه هدف چهارم برنامه تشکیل شبکه 
مدرســـان زبان فارســـی را مدنظر قرار دادیم. برای دانشـــجویان 
غیرایرانـــی غیرفارســـی زبان یـــک برنامه دوره های آمـــوزش زبان 
فارســـی در هفت ســـطح خواهیم داشت. دانشجویان باید این 
دوره ها را حین و بعد از تحصیل ببینید و سپس آزمون بسندگی 
بدهند. اولین آزمون عمومی بسندگی زبان فارسی نیز همان طور 

که پیش تر گفتم روز جمعه برگزار می شود.«

خبر

 آزمون  ورودی دانشگاه ها پس از چین در  ژاپن و کره تغییر خواهد کرد
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نقش دانشـــگاهیان در حل مســـائل کشور ســـابقه طولانی دارد اما این 
وزها وارد مرحله جدیدی شده است. در سال های اخیر دانشگاهیان  ر
بیش از گذشـــته در میدان حل مســـاله حضور پیدا کرده اند و اعتماد 
بـــه حـــوزه علم و تا حدودی مرجع شـــدن آن در جامعه افزایش یافت. 
از ایـــن رو مدتـــی اســـت صنایـــع برای حـــل مشـــکلات و چالش های 
خـــود از دانشـــگاه ها کمـــک می گیرنـــد و در ازای حل مشکلات شـــان 
از دانشـــجویان حمایت می کننـــد. فولاد مبارکه اصفهان نیز در آخرین 

اقدام خود قرار اســـت از پژوهش ها و پایان نامه هایی که در راســـتای 
کلان روندهای این صنعت باشد حمایت کند. این حمایت در مقطع 
دکتـــری 100 میلیـــون تومـــان و در مقطع ارشـــد 55 میلیون تومان اســـت. 
اولین جلســـه کمیته عالی دانشـــگاه های آزاد اســـلامی استان اصفهان 
اردیبهشـــت و دومین جلســـه نیز هفدهم مهرماه امسال در همین راستا 
برگزار شد. فولاد مبارکه برای 9 کلان روند خود 15 دانشگاه را انتخاب 
کرده اســـت که دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهان و واحد نجف آباد نیز از 
کنون هم از 15 دانشـــگاه هزار و 100  جمله این دانشـــگاه ها هســـتند. تا
پایان نامـــه به فولاد مبارکه ارســـال شـــده که از ایـــن تعداد حدود 374 
پایان نامه انتخاب و تایید شده و 300 پایان نامه هم در دست بررسی 

اســـت. تعـــداد 46 پایان نامـــه از دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهان و 65 
پایان نامه از واحد نجف آباد بوده اســـت. 

، انقلاب صنعتـــی چهارم )رباتیک، هوش  ی و تولید فولاد ســـبز پایـــدار
ی و واقعیت افزوده، امنیت سایبری، اینترنت  مصنوعی، واقعیت مجاز
ک چیـــن،  اشـــیاء، پایـــش ســـلامت هوشـــمند، پرینتـــر ســـه بعدی، بلا
ی،  خودروهـــای برقـــی(، اقتصـــاد چرخشـــی )ســـرباره، پســـاب، انـــرژ
ضایعـــات آهنی، ضایعات جامد غیرآهنی و گازهای خروجی(، منابع 
سنگ آهن )منابع کم عیار هماتیتی، منبع کم عیار غیرهماتیتی، اکتشاف 
معادن و حســـگرهای کوانتومی(، مـــواد مصرفی، تجهیزات و فرآیندها 
یکی، مواد مصرفی شـــیمیایی، تجهیزات نوین،  )مـــواد مصرفـــی متالوژ

فرآیندهای نوین(، محصولات فولادی پیشـــرفته )محصولات با ارزش 
، خطوط انتقال  ی )تولید برق از صنایع تجدیدپذیر (،  انرژ افـــزوده بـــالا
ی(، روندهای صنایع مرتبط  ی مصرف انرژ ، پایش و هوشمندســـاز گاز
( و فراتـــر از صنعت فـــولاد )عناصر  ی فلـــزات اساســـی کم عیار )فـــرآور
کی/لیتیـــم، مـــواد جایگزین فولاد( 9 کلان روند فولاد مبارکه اســـت.  خا
در ایـــن گـــزارش بـــا حمیدرضـــا ارفع، کارشـــناس شـــرکت پشـــتیبانی و 
کز  ی فولاد مبارکـــه و حمیدرضا نظری مدیر مرا ی و نوآور توســـعه فنـــاور
ی دانشـــگاهی MSTID و عضـــو هیات علمـــی دانشـــگاه آزاد  نـــوآور
واحـــد اصفهـــان درباره نحـــوه حمایت فولاد مبارکه از دانشـــجویان به 

گفت وگو نشســـته ایم که در ادامه می خوانید. 

74 پایان نامه دانشجویان دانشگاه آزاد مورد حمایت مالی فولاد مبارکه قرار گرفت

بازی برد – برد صنعت و دانشگاه
 حمایت 100 میلیون تومانی فولادی ها از پایان نامه ها

کارشناس شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه:

111 پایان نامه از دانشگاه های آزاد اصفهان ارسال شد
ی  حمیدرضا ارفع، کارشـــناس شرکت پشـــتیبانی و توسعه فناور
ی  ی فولاد مبارکه گفت: »شـــرکت MSTID شـــرکت نوآور و نوآور
ی فولاد مبارکه اســـت؛ این شـــرکت برای صنعت فولاد 9  و فناور
کلان چالش که صنعت فولاد با آن مواجه می شـــود، را مشـــخص 
کرده است. این شرکت به دانشگاه ها اعلام کرده و از آنها خواسته 
گر در قالب این محورها پژوهشـــی صـــورت گرفت یا  اســـت کـــه ا
یـــف شـــد، از آن دانشـــگاه حمایت می کند.« او  پایان نامـــه ای تعر
یم و  ی دار اضافـــه کـــرد: »مـــا بـــا 15 دانشـــگاه تفاهمنامه همـــکار
دانشگاه آزاد استان اصفهان از جمله واحد نجف آباد نیز یکی از 
این دانشگاه هاست. حمایت مان به این صورت است که از این 
60 درصد مبلغ حمایتی به دانشـــجو و20 درصد به اســـتاد راهنما 
ی  تعلـــق می گیـــرد. همچنیـــن 20 درصـــد نیز صرف توانمندســـاز
دانشجو توسط فولاد مبارکه می شود. در واقع یک مربی به مدت 
شش ماه با دانشجو همراه خواهد بود و برای او دوره های مختلفی 
یف می شـــود.« ارفع با بیان اینکه دانشـــجویان شـــرکت کننده  تعر
در این دوره ها می توانند به فیلم های دوره ها دسترســـی داشـــته 
ی نیز این دوره ها  باشـــند، اظهار کرد: همچنین به شـــکل حضور
را می تواننـــد بگذراننـــد. ایـــن دوره هـــا متناســـب بـــا ویژگی های 
شـــخصیتی هر فرد تعیین می شـــود. این اتفاق خوبی اســـت که 
پژوهش هـــای دانشـــگاه و دانشـــجویان هدفمنـــد و مســـاله محور 
یف می شـــود. از ســـوی دیگر  متناســـب با نیاز صنعت کشـــور تعر
دانشـــجو در کنار پژوهش انجام شـــده توانمند نیز می شـــود تا با 

مهارت های عمومی کســـب وکار نیز آشنا شود.« 
ی فولاد  ی و نوآور کارشـــناس شـــرکت پشـــتیبانی و توســـعه فناور
مبارکه با بیان اینکه هدف نهایی این اســـت که دانشـــجویی که 
پژوهش انجام می دهد را در قالب هسته های فناور و نوآور شکل 

ی  ی این هســـته ها سرمایه گذار دهیم، اضافه کرد: »بعد از آن، رو
کـــرده تـــا تبدیـــل بـــه شـــرکت های دانش بنیـــان شـــوند. کمتریـــن 
بهره مـــان نیـــز این اســـت که یک بانک اطلاعاتی از دانشـــجویان 
یـــم کـــه به صـــورت هدفمنـــد پژوهـــش کرده و  فارغ التحصیـــل دار
یابی شده اند  متناســـب با شخصیت شـــان یادگیری داشته و ارز
و مـــا بعـــدا می توانیـــم از پتاســـیل های آنها اســـتفاده کنیم.« ارفع 
کنون پایان نامه های بســـیار خوبی از دانشـــگاه  یـــح کـــرد: »تا تصر
آزاد واحد نجف آباد و دانشگاه آزاد استان اصفهان ارسال شده 
ی که تا بـــه امروز تعداد 46 پایان نامه از دانشـــگاه  اســـت، به طـــور
آزاد اســـتان اصفهـــان و 65 پایان نامـــه از واحد نجف آباد ارســـال 
شـــده اســـت.« او درباره چگونگی بررسی این پایان نامه ها گفت: 
»با حضور معاونان خود دانشـــگاه پایان نامه های ارسال شـــده را 
در شـــرکت مـــورد بررســـی قرار داده و درصورتی کـــه مرتبط با کلان 
روندهـــای صنعـــت فـــولاد باشـــند، آنهـــا را اولویت بنـــدی کرده تا 
ی  تخصیـــص گرنـــت برای آنها صورت بگیـــرد. در واقع یک داور
ی در کمیته عالی که مسئولان  اولیه صورت گرفته و بعدا این داور
دانشـــگاه نیز در آن حضور دارند مورد بحث قرار گرفته و ممکن 
اســـت جابه جایی نیز انجام شـــود. بعد از مشـــخص شـــدن این 
پایان نامه صورت جلســـه شـــده و بعد به دانشـــجو اعلام می شود 

کـــه می تواند کار خود را آغاز کند.«  
ارفـــع در ادامه درخصـــوص چگونگی انجام پژوهش درباره کلان 
روندهـــا نیـــز بیان کرد: »در همه ایـــن کلان روندها نیاز به پژوهش 
یم. همچنین دانشگاه های دولتی نیز مانند دانشگاه صنعتی  دار
اصفهان، در دو مرحله عقد قرارداد داشتند و استقبال خوبی از 
سوی دانشجویان این دانشگاه صورت گرفته است. با دانشگاه 

یم.«  تهـــران و خواجه نصیر هم تفاهمنامه دار

   توانمندسازی دانشجو 
منوط به دفاع پایان نامه نیست 

ی فولاد مبارکه  ی و نوآور کارشناس شرکت پشتیبانی و توسعه فناور
گفت: »البته ممکن اســـت برخی از این پایان نامه ها متناســـب با 
کلان روندهای ما نباشد و پذیرفته نشود. اما تلاش ما این است که 
با کمک مســـئولان دانشـــگاه آزاد و اساتید به مفاهمه ای برسیم که 
خود دانشجویان و اساتید به سمت حرکتی کنند که پژوهش های 
مـــورد نیـــاز فـــولاد را تعریف کننـــد.« او بیان کرد: »فرآینـــد زمان واریز 
بودجه منوط به انجام دفاع است. البته تلاش مان این است که 30 
درصد را به عنوان پیش پرداخت و مابقی را بعد از دفاع به دانشجو 
پرداخت کنیم اما به محض اینکه پایان نامه در کمیته عالی مورد 
ی آنها شـــروع می شـــود. درواقع  تایید قرار بگیرد فرآیند توانمندســـاز
ی دانشـــجو منوط به دفاع پایان نامه نیســـت و  فرآیند توانمندســـاز
ی آغاز می شـــود.« او  به محض تایید پایان نامه فرآیند توانمندســـاز
در پاسخ به این سوال که شرایط حضور دانشجو در فولاد مبارکه نیز 
گر نیاز به حضور باشد، یعنی  ، توضیح داد: »ا فراهم می شود یا خیر
ی  دانشـــجو نیاز داشـــته باشد به آمار و ارقام دست یابد، با همکار
خود دانشگاه و فولاد مبارکه این اتفاق می افتد و امکان بازدید هم 
دارد. درهر حال این روند از امسال آغاز شده است. در دوره جدید 
فولاد مبارکه یک شـــرکت جدید تاســـیس شده که حدود دوسال از 
ی  کز نوآور تاسیس آن گذشته و تلاش مان این است که در واحد مرا
دانشگاهی مسائل مرتبط با صنعت فولاد در حوزه فناوری و نوآوری 
به خصوص مســـائل مربوط به آینده صنعت فولاد نه مســـائل امروز 
را به دانشگاه ها اعلام کنیم تا در این حوزه ها پژوهش انجام دهند 
و از این طریق صنعت فولاد کشـــور نســـبت به ترندهای جهانی که 

اتفاق می افتد، جا نمانند.« 

:MSTID مدیر مراکز نوآوری دانشگاهی

دانشجویان دکتری تا سقف 100 میلیون حمایت می شوند
ی دانشـــگاهی MSTID و  کـــز نوآور حمیدرضـــا نظـــری، مدیر مرا
عضو هیات علمی دانشـــگاه آزاد اصفهان )خوراســـگان( گفت: 
ی خـــود یکـــی از مراحلـــی که  »فـــولاد مبارکـــه در سیاســـت نـــوآور
انجام می دهد حمایت از پایان نامه هاست. درواقع فولاد مبارکه 
از کســـانی کـــه پایان نامـــه خـــود را در زمینه هـــای کلان روندهای 
فـــولاد ارائـــه دهنـــد، حمایت می کنـــد که این حمایـــت در مقطع 
کارشناسی ارشـــد تـــا ســـقف 55 میلیـــون و دکتری تا ســـقف 100 
میلیـــون اســـت. البتـــه این حمایـــت در دانشـــگاه آزاد به صورت 
دیگـــری اســـت و قرار شـــده ســـقف حمایت پایین تـــر ولی تعداد 

دانشـــجویانی که از آنها حمایت می شـــود، بیشتر شود.« 
یح کـــرد: »به طور مثال دانشـــگاه آزاد واحد  نظـــری در ادامـــه تصر
گـــر  نجف آبـــاد امســـال 1.5 میلیـــارد حمایـــت مالـــی می شـــود. ا
مبلـــغ حمایـــت کاهش پیـــدا کند معنی اش آن اســـت که تعداد 
دانشـــجویان بیشتری حمایت می شود، بنابراین سقف حمایت 
مالـــی در واحـــد نجف آبـــاد به پیشـــنهاد خـــود دانشـــگاه پایین تر 
آمد تا تعداد دانشـــجویان بیشـــتری حمایت شوند. این حمایت 
در واحـــد نجف آبـــاد در مقطـــع دکتری 40 میلیون و مقطع ارشـــد 

25 میلیون است.« 
او بیان کرد: »هدف این اســـت افرادی که از پایان نامه های آنها 
حمایت شـــده و با فرآیندهای فولاد مبارکه آشـــنا می شوند اقدام 
به تشـــکیل تیم و هســـته کنند و بتوانند پروژه های بزرگ تری را با 
فـــولاد مبارکـــه انعقاد قرارداد داشـــته باشـــند. درنهایت از بین آن 
پا  پا تشکیل و از بین شرکت های نو هســـته ها یک ســـری شرکت نو
شـــرکت های دانش بنیانـــی کـــه توانمند به حل چالش و مســـائل 

صنعت هســـتند، ایجاد شود.« 
او اضافه کرد: »مســـاله اساســـی این است که تعداد شرکت های 
دانش بنیان به نسبت مشکلات صنعت کمتر است، یعنی تعداد 
مسائل بیشتر از شرکت هایی است که بتوانند این مسائل را حل 
کنند، برای اینکه بتوانیم پروسه افزایش شرکت های دانش بنیان 
را دنبال کنیم، استیج های قبلی را هدف قرار دادیم. باید به این 
ی کشـــور  ی و نوآور کوسیســـتم فناور نکتـــه توجـــه کرد که ورودی ا
اســـاتید دانشگاه ها و دانشـــجویان تحصیلات تکمیلی هستند 
و مـــا هرچقـــدر بتوانیـــم تعـــداد ایـــن افـــراد را -به لحـــاظ اینکه به 
موضوعـــات صنعـــت و فـــولاد مبارکـــه ورود کنند- بیشـــتر کنیم، 

نهایتـــا شـــاهد آن خواهیـــم بـــود که بعد از گذشـــت مـــدت زمانی 
تعـــداد شـــرکت های دانش بنیـــان نیز که به مســـائل فـــولاد مبارکه 

یاد شـــده است.«  فکر می کنند، ز

   هدف گذاری تشکیل 5۰ شرکت دانش بنیان 
در فرآیند حل مسائل فولاد

ی دانشـــگاهی MSTID و عضـــو هیات علمی  کز نوآور مدیـــر مرا
یزی مان این است  یح کرد: »برنامه ر دانشگاه آزاد خوراسگان تصر
که از 500 پایان نامه حمایت کنیم تا از بین آنها حدود 200 هسته 
تشـــکیل شـــود و در گام بعدی از بین این 200 هســـته 50 شـــرکت 
ی شود. یکی از اتفاق هایی که دنبال  دانش بنیان وارد سرمایه گذار
آن هستیم، این است که فولاد مبارکه در شرکت های دانش بنیان 
یـــق پول نقد به  ی اســـت و قصد دارد با تزر درحـــال ســـرمایه گذار
آنهـــا بتواند توســـعه محصول دهـــد یا ایده خود را عملیاتی کند.« 
نظری اظهار داشت: »در ابتدا عناوین پروپوزال هایی را که تقریبا 
با کلان روندهای فولاد همســـو باشـــند انتخاب و از آنها حمایت 
می کنیم که هنوز این فرآیند به اتمام نرســـیده اند. شـــروع این کار 
از بهار امســـال بوده و بازه آن زمان خاصی ندارد و ممکن اســـت 
یـــک پایان نامـــه در حدود 9 ماه و یک پایان نامه در مقطع دکتری 
سه ســـال به طول انجامد.« او بیان داشـــت: »15 دانشـــگاه کشـــور 
، تهران، خواجه  یف، امیرکبیر در این طرح انتخاب شـــدند؛ شـــر
، فردوسی  ، شـــهید بهشتی، شـــهرکرد، یزد، هرمزگان، بوشهر نصیر
مشـــهد، اصفهـــان، دانشـــگاه آزاد اصفهان و نجف آبـــاد ازجمله 
این دانشـــگاه ها بودند.« نظری توضیح داد: »در چند دانشـــگاه 
ی هستیم. در دانشگاه صنعتی اصفهان،  درحال ایجاد مرکز نوآور
شـــهرکرد، یزد و نجف آباد و آزاد اصفهان فعالیت مان با شـــتاب 
کز افتتاح  بیشـــتر و متمرکزتـــر اتفاق می افتد. بخشـــی از ایـــن مرا

ی است.«  شـــده و بخشی نیز درحال راه انداز
ی دانشـــگاهی MSTID و عضـــو هیات علمی  کز نوآور مدیـــر مرا
دانشـــگاه آزاد خوراســـگان همچنیـــن به چـــرای انتخاب این 15 
کید کرد: »تلاش کرده ایم دانشـــگاه هایی را انتخاب  دانشـــگاه تا
کنیـــم کـــه می تواننـــد نیروهای انســـانی هدف ما را تامیـــن کنند. 
کســـانی توانمند به حل مشـــکلات صنعت هستند. در دانشگاه 
ی شـــده و در دانشـــگاه آزاد  ی راه انداز آزاد نجف آباد مرکز نوآور

ی انجام شـــده است  اصفهان مکان شناســـایی و طراحی معمار
ی هســـتیم.«  و منتظر اجرای معمار

   7۴ گرنت به دانشجویان آزاد استان اصفهان 
تعلق می گیرد 

او بیـــان کـــرد: »دانشـــجویانی کـــه پایان نامه هـــای آنهـــا انتخاب 
می شـــوند می تواننـــد از فـــولاد مبارکـــه بازدیـــد کننـــد و درکنار آن 
یم. درواقع دانشجویی که  ی دار یک ســـری دوره های توانمندساز
مـــورد حمایـــت فولاد مبارکه قرار بگیرد بـــا صرف انجام پایان نامه 
رها نمی شود، بلکه مباحث توسعه فردی را دنبال می کنیم، چون 
گر صنعـــت فولاد مبارکه  گـــر شـــخصی بتواند رشـــد کند، حتی ا ا
نشـــود می تواند برای خود و جامعه شـــخصی ارزشمند باشد و هر 

جای دیگر نیز برای کار مفید باشـــد.« 
ی دانشـــگاهی MSTID و عضـــو هیات علمی  کز نوآور مدیـــر مرا
دانشگاه آزاد خوراسگان خاطرنشان کرد: »به همین دلیل تست 
شـــخصیت برای دانشـــجویان گذاشـــته می شـــود. در مرحله اول 
براســـاس خروجی های تســـت و مصاحبه ای که با آن فرد انجام 
می دهـــد پروفایـــل شـــخصی ایجاد شـــده و براســـاس آن پروفایل 
بـــه او پیشـــنهاد می شـــود یک ســـری دوره ها را طی کند تـــا بتواند 
مهارت هـــای خـــود را افزایش دهد. در این دوره ها برای همه افراد 
امکانـــی را درنظـــر گرفتیم که می توانند در ســـایت مکتب خانه و 
به صورت آزاد یک ســـال هر دوره ای را که خواســـتند بگذرانند.« 

نظـــری گفـــت: »ماهانه جلســـاتی با این فرد انجام و پیشـــرفت او 
تســـت می شـــود که چه دوره هایی را گذرانده اســـت. بحث های 
شـــخصیتی تا آخر فرآیند تســـت می شـــود که ممکن اســـت شش 
تـــا 9 مـــاه طـــول بکشـــد تـــا ارتقایـــی در ویژگی های شـــخصیتی و 

توانمندیی های دانشـــجو اتفاق افتاد باشد.« 
کید کرد: »در کل از 15 دانشگاه حدود 1100 پایان نامه به دست  او تا
مـــا رســـیده اند که از این تعداد حـــدود 374 پایان نامه انتخاب و 
تایید شـــده و 300 پایان نامه در دســـت بررســـی است، همچنین 
حدود 74 پایان نامه از دانشـــگاه های آزاد اســـتان اصفهان تایید 
شده است. به عبارت بهتر 74 گرنت به دانشجویان تحصیلات 
تکمیلـــی دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهـــان )واحـــد خوراســـگان و 

...( تعلق خواهد گرفت.« نجف آبـــاد و

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 
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آزمایشگاه ها منشأ تولید بسیاری از دیتاها و اطلاعات علمی بوده و از این 
رو در حوزه علم نقش مهمی ایفا می کنند. اهمیت این حوزه در پیشبرد 
برنامه های علمی و فناوری در دنیا به حدی است که به روز نگه داشتن 

کادمیک معتبر دنیا یکی از موضوعات  تجهیزات آزمایشگاهی در مراکز آ
حائز اهمیت به شمار می رود؛ چراکه هرچه این تجهیزات به روزتر بوده و 
منابع مالی بیشتری به این بخش تخصیص پیدا کند، طبیعتا فعالیت های 
تحقیقاتی صورت گرفته در آزمایشگاه ها هم از ضریب اطمینان بیشتری 
برخوردار خواهد بود. علی رغم نقش تعیین کننده آزمایشگاه ها در پیشبرد 

علم، اما حمایت های چندانی از آزمایشگاه های دانشگاهی در کشور 
صـــورت نمی گیـــرد و همیـــن مســـاله چالش هـــای جدی برای اســـاتید و 
دانشـــجویان ایجاد کرده اســـت. در این میان البته باید به این مساله هم 
اشاره کرد که از سال 95 انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران در کشور 
شکل گرفت تا بستر برای پیگیری مطالبات جامعه آزمایشگاهی کشور 

شـــکل بگیرد. انجمنی که به نظر می رســـد هنوز نتوانسته آن طور  که باید 
بازوی حمایتی برای رفع چالش های این حوزه باشد. »فرهیختگان« در 
گفت وگو با احمد آقایی رئیس انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران  و دو 
تن از روسای آزمایشگاه های دانشگاهی جوانب مختلف چالش های 

آزمایشگاه ها را مورد بررسی قرار داده است. 

 مدیران آزمایشگاه  های دانشگاهی در گفت وگو با »فرهیختگان« تشریح کردند 

درجستوجویتامینمواداولیهآزمایشگاهها

رئیس انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران:  کمبود منابع مالی رسیدگی به آزمایشگاه ها را در اولویت آخر قرار داده است
احمد آقایی، رئیس انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران و مدیر آزمایشگاه 
مرکزی دانشگاه مراغه گفت: »انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران تنها 
انجمن علمی دارای مجوز از وزارت علوم است، البته این انجمن در حوزه 
آزمایشگاه های علوم پزشکی ورود نمی کند. درباره تاسیس این انجمن 
هم باید بگویم ســـال 95 با همکاری معاون فنی مدیرکل دفتر حمایت 
و پشتیبانی امور پژوهش و فناوری وزارت علوم و رئیس »شاعا« تصمیم 
گرفتیم انجمنی تاســـیس شود تا به عنوان یک مجموعه مردم  نهاد بتواند 
کید بر  فعالیت های جامعه آزمایشـــگاهی کشـــور را پیگیری کند.« او با تا
اینکه ساختارهای دولتی برای پیگیری فعالیت های آزمایشگاهی کشور 
محدودیت هایی دارند، گفت: »مجموعه های مردم نهاد با اختیاراتی که 
از دولت دارند، برای پیگیری مطالبات دست شان بازتر است. در سال 
97 نیز توانســـتیم مجوز انجمن تحقیقات آزمایشـــگاهی را از کمیســـیون 
انجمن های علمی وزارت علوم اخذ کنیم یعنی حدودا پنج سال از عمر 
تاسیس انجمن می گذرد. همچنین در حال حاضر 11 نفر عضو انجمن 
بوده که 9 نفر اعضای اصلی و دو نفر عضو علی البدل هستند.« رئیس 
انجمـــن تحقیقات آزمایشـــگاهی ایران با اشـــاره بـــه اقداماتی که انجمن 
تحقیقـــات آزمایشـــگاهی ایران در حمایت از آزمایشـــگاه ها انجام داده 
است، گفت: »از مهم ترین اقدامات را باید برگزاری کنفرانس علمی سالانه 
دانست، امسال چهارمین دوره آن است. اولین دوره این کنفرانس به دلیل 
شـــرایط کرونایی کشـــور به صورت مجازی در دانشگاه شیراز بود. دومین 
دوره در دانشـــگاه شـــهید بهشتی نیز به صورت مجازی برگزار شد، اما در 
دوره سوم در سال 1401 شرایط عادی شد و توانستیم این کنفرانس را در 
دانشـــگاه محقق اردبیلی به صورت حضوری برگزار کنیم. این کنفرانس 
در سه دوره قبلی رویکرد ملی داشت، اما امسال اولین دوره بین المللی و 
چهارمین دوره کنفرانس تجهیزات و فناوری آزمایشگاه ها را در دانشگاه 
الزهرا برگزار کردیم.« آقایی با بیان اینکه انجمن تحقیقات آزمایشگاه های 
ایران، ســـتاد شبکه آزمایشگاهی علمی ایران )شاعا( و دانشگاه میزبان 
به عنوان سه ضلع برگزارکننده کنفرانس تجهیزات و فناوری آزمایشگاه 
به شـــمار می روند، گفت: »یکی دیگر از مراســـم بزرگی که توســـط انجمن 
 ) HSE( برگزار می شود، مراسم روز ملی آزمایشگاه است. سمینار سالانه
یســـت که اولین دوره آن ســـال گذشـــته در  ایمنی، بهداشـــت و محیط ز
نمایشـــگاه شـــهر آفتاب تهران برگزار شـــد هم از دیگر برنامه های ما بوده 

یم دومین دوره آن را نیز امسال برگزار شود.«  است. امیدوار

   توزیع اعتبارات حوزه آزمایشگاه 
نیازمند نظم بیشتری است

ی با اشاره به برنامه های این انجمن برای تقویت آزمایشگاه ها و برطرف  و
ی کنفرانس ها و  کـــردن خلأهـــا بیـــان داشـــت: »هدف انجمـــن از برگـــزار
نشست های متعدد، نیازسنجی جامعه آزمایشگاهی ایران است. یکی 
از خواسته های مهم جامعه آزمایشگاهی این است اعتباراتی که در حوزه 

یع می شود، نظم بهتری  آزمایشـــگاهی در کشـــور از طریق وزارت علوم توز
بگیرد و دارای شـــاخص های مشـــخصی باشـــد. به اصطلاح این انتظار 
وجود دارد که حق هر آزمایشگاه با توجه به عملکرد و خدماتی که ارائه 
می کند، داده شـــود. باید مشـــخص شـــود که اعتبارات به چه نحوی در 
کشـــور هزینه می شـــود و رصد شـــود که هر آزمایشگاه چه دستگاه هایی 
ی و چه استفاده ای از آنها می کنند.« رئیس انجمن تحقیقات  خریدار
ی  ی دوره های توانمندساز آزمایشگاهی ایران، ادامه داد: »متولی برگزار
فنی و تخصصی برای کارشناســـان آزمایشگاه ها نیز انجمن تحقیقات 
آزمایشگاهی ایران است. یکی از مشکلات ما این است که دستگاه های 
ی می شـــود،  یاد خریدار ی بالا برای آزمایشـــگاه ها ز های تـــک و بـــا فناور
اما کارشناســـی که متخصص دســـتگاه بوده و بتواند اســـتفاده درستی 
یم که رفع این مشـــکل نیز بعد از هماهنگی با  از آن داشـــته باشـــد، ندار
گذار شـــده اســـت.« آقایی در همین زمینه  وزارت علوم به این انجمن وا
یم همین امسال  افزود: »در حال تدوین طرح این دوره هستیم و امیدوار
ی دوره شـــویم. همچنین پیگیر ســـختی کار کارشناسان  موفق به برگزار
آزمایشـــگاه ها نیـــز هســـتیم؛ هـــر چند در وزارت بهدا  شـــت ســـختی کار 
آزمایشـــگاه ها تایید شـــده، اما وزارت علوم چنین تعریفی ندارد. از این 
رو می خواهیم سختی کار کارشناسان قانون شده و در همه دانشگاه ها 
با توجه به شـــاخص های این مســـاله سختی کار به کارشناسان مربوطه 
گر مسئول آزمایشگاه تصمیم به خرید یا تعمیر تجهیزات  تعلق گیرد تا ا

گرفت، بداند که کدام شرکت اعتبار و رتبه بالا تری دارد.« 

   برخی از  دستگاهها در آزمایشگاه 
بلا استفاده مانده است

او با بیان اینکه متاسفانه در ایران از امکانات موجود در آزمایشگاه نیز 
استفاده درستی نمی کنیم، بیان کرد: »می شنویم که برخی از دستگاه ها 
در آزمایشگاه بلا استفاده مانده است، ما در انجمن می توانیم به عنوان 
نهاد مشورتی برای سیاستگذاری ها در این زمینه به وزارت علوم مشورت 
داده یا پروپوزالی ارائه دهیم تا مشـــکل این بخش حل شـــود. یکی دیگر 
از دغدغه های ما نیز قطعا مساله آمایش تجهیزات آزمایشگاهی است 
که آن را به صورت ویژه پیگیری خواهیم کرد.« رئیس انجمن تحقیقات 
آزمایشـــگاهی ایران با اشـــاره به مجوز تســـهیلات ۲ هزار میلیارد تومانی 
مقام معظم رهبری درجهت تجهیز آزمایشـــگاه ها گفت: »خوشـــبختانه 
دیدگاه خوبی در راستای تجهیز آزمایشگاه ها وجود داشته و این اتفاق 
هم افتاده اســـت ؛ هرچند تصمیم گیرندگان در وزارت علوم تشـــخیص 
دادند که بخشی از این اعتبار را به حوزه های دیگر دانشگاه تخصیص 
ی، تعمیر و تجهیزات  دهند و عنوان این تســـهیلات را به محوطه ســـاز
تغییر دادند. از این رو باید بگویم اعتبار تجهیز آزمایشگاه ها در اختیار 
ی از دانشگاه ها آن در حوزه هایی غیر  دانشگاه ها قرار گرفت، اما بسیار
یادی به این  از آزمایشـــگاه  اســـتفاده کردند. جامعه آزمایشـــگاهی امید ز

یکرد تغییر کرد؛ هرچند قول هایی داده  اعتبار داشـــتند اما متاسفانه رو
شده مبنی بر اینکه در ماه های آتی این هزینه جایگزین خواهد شد.« 

   تامین مواد اولیه آزمایشگاه های آموزشی 
چالش سال تحصیلی جدید

آقایـــی بـــا اشـــاره به چالش هـــای آزمایشـــگاه ها در ســـال تحصیلی آتی 
بیان کرد: »آزمایشـــگاه های دانشـــگاه ها را باید در ســـه ســـطح بررســـی 
کنیم؛ آزمایشـــگاه های آموزشـــی، پژوهشـــی و مرکزی. نکته دیگر اینکه 
ی باید در آزمایشـــگاه های مرکزی استفاده شود  بالاترین ســـطح تکنولوژ
ی متوســـط نیز در آزمایشـــگاه های پژوهشـــی  و دســـتگاه هایی با فناور
ی طرح برای آنالیز را در  نصب شـــوند یعنی دانشـــجو بتواند آماده ســـاز
آزمایشـــگاه پژوهشـــی دانشـــگاه انجـــام داده و بـــرای آنالیزهای تکمیلی 
ی افزود: »آزمایشـــگاه های  طـــرح را در آزمایشـــگاه  مرکـــزی ادامه دهد.« و
آموزشـــی از بزرگ ترین چالش ها سال تحصیلی جدید است. متاسفانه 
سه ســـالی که کشـــور دچار ویروس کرونا بود، آزمایشـــگاه های آموزشـــی 
ی را می توانستیم  تحت تاثیر شرایط از کار افتادند. شاید کلاس های تئور
ی برگزار کنیم اما کیفیت  درس های آزمایشگاهی  از طریق فضای مجاز
به شدت تحلیل رفت، زیرا دانشجو باید محیط آزمایشگاه را تجربه و با 
دستگاه های مختلف آشنا می شد که شرایط آن وجود نداشت.« رئیس 
انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران بیان داشت: »تامین مواد و وسایل 
مصرفی در کلاس های آزمایشـــگاهی یکی از چالش های مهم در ســـال 
یم وزارت علوم در این زمینه برنامه ریزی کند و به  ی است که امیدوار جار
آزمایشگاه ها بودجه های اختصاصی برای تامین مواد مصرفی اختصاص 
دهد.« رئیس انجمن تحقیقات آزمایشگاهی ایران در پاسخ به این سوال 
که چرا آزمایشـــگاه ها و مشـــکلات این حوزه برای روسای دانشـــگاه ها و 
مسئولان جزء اولویت های آخر است، گفت: »اعضای انجمن تحقیقات 
گر در بدنه  آزمایشگاهی ایران خود متولیان اصلی این حوزه هستند و ا
ی حضور داشـــته باشند قطعا آزمایشـــگاه ها را در اولویت  سیاســـتگذار
قـــرار خواهنـــد داد. البتـــه بایـــد به روسای دانشـــگاه ها نیز حـــق داد، زیرا 
چالش هـــای حوزه دانشـــگاه و دانشـــجویی ازجمله غـــذا و خوابگاه که 
احتیاج های اصلی دانشـــجو برای دانشـــگاه اســـت، ضرورت بیشتری 
گر دانشـــگاه ها منابع مالـــی مطلوبی در  دارد.« آقایـــی بیـــان داشـــت: »ا
تی  اختیار داشته باشند، هیچ گاه آزمایشگاه ها را از امکانات و تسهیلا
محـــروم نمی کننـــد کـــه می توانند به آن تخصیص دهنـــد اما باید بدانیم 
یاد است و هنگامی که منابع مالی می رسد  که مشـــکلات دانشـــگاه ها ز
آن را برای مســـائلی که به اعتقاد خودشـــان اولویت دارد هزینه خواهند 
کرد، یعنی عملا پژوهش و آزمایشگاه ها در اولویت آخر هستند. هرچند 
ک و خوابگاه دانشـــجویان بســـیار حائز اهمیت اســـت  از نظر بنده خورا
یم تمهیداتی اندیشـــیده شـــود تا در ســـال های آینده شـــاهد  اما امیدوار

عقب ماندگی آزمایشگاه  ها نباشیم.« 

رئیس آزمایشگاه مرکزی دانشگاه خلیج فارس بوشهر:  تحقق آمایش سرزمینی چالش تجهیزات  را حل می کند
مجتبی اســـماعیل زاده، رئیس آزمایشگاه مرکزی دانشگاه خلیج فارس 
بوشهر در پاسخ به تخصیص بودجه از تسهیلات دو هزار میلیارد تومانی 
برای تجهیز آزمایشگاه این دانشگاه گفت: »متاسفانه از این طرح اطلاع 
کثر ابلاغیه ها به دانشـــگاه ها در ســـطوح هیات رئیســـه  کافی ندارم زیرا ا
رســـیدگی می شـــود و به مدیران ســـطح پایین تر اطلاع رسانی نمی شود. 
همـــکاران دیگـــر نیـــز با این مشـــکلات مواجه هســـتند که دانشـــگاه ها 
تســـهیلات مشـــابه را در حوزه هـــای دیگـــر مانند خوابـــگاه، غذا، عمران 

... هزینه کرده اند.«  و
اســـماعیل زاده با اشـــاره به چالش ها آزمایشـــگاه  دانشـــگاه ها در ســـال 
تحصیلی آتی تشـــریح کرد: »یکی از مســـائلی که در حوزه آزمایشـــگاهی 
یع نامناســـب تجهیزات اســـت. برای مثال یک  در ایران وجود دارد توز
دانشگاه از دستگاهی که در اختیار دارد استفاده نمی کند درحالی که 
یک دانشـــگاه در منطقه دیگری از کشـــور دچار کمبود همان دســـتگاه 
اســـت. بزرگ تریـــن علـــت این مســـاله عـــدم آمایش ســـرزمینی در زمینه 
یع مناســـب  تجهیزات مورد نیاز آزمایشـــگاه ها اســـت که نتوانســـتیم توز
تجهیزات را در کشـــور انجام دهیم. من فکر می کنم در مقایســـه با دیگر 

کنده است  کشورها دچار کمبود امکانات نیستیم ولی این تجهیزات پرا
و دانشـــگاه ها دســـتگاه هایی دارند که ســـال ها بلااســـتفاده بوده و حالا 
گر امروز نیز بودجه ای در  ی افزود: »ا یخ مصرف آنها گذشته است.« و تار
اختیار آزمایشـــگاه ها قرار بگیرد و تجهیزات بدون برنامه ریزی و حضور 
ی شـــود، باز هـــم دچار معضلات گذشـــته خواهیم  کارشـــناس خریدار
شـــد و تغییر و تحول خاصی رخ نمی دهد. یکی از مهم ترین دلایلی که 
از تجهیزات اســـتفاده نمی شـــود، عدم اطلاع دانشـــجویان و اســـاتید از 
امکانات آزمایشگاه های دانشگاهی است. حتی وزارت علوم و مسئولان 

دانشگاه ها نیز آمار تجهیزات سطح کشور را ندارند.« 
رئیـــس آزمایشـــگاه مرکزی دانشـــگاه خلیج فارس بوشـــهر بـــا بیان اینکه 
دانشـــگاه خلیج فـــارس در حـــوزه اجرای دســـتورالعمل های ایمنی جزء 
اولین  دانشـــگاه ها بوده اســـت، گفت: »دانشـــگاه خلیج فارس در سال 
1396 اجـــرای  HSE را آغـــاز کـــرد و این مســـاله از ســـمت این دانشـــگاه 
به وزارت علوم منعکس شـــد و از آن پس به دیگر دانشـــگاه ها ســـرایت 
پیدا کرد. در این زمینه نیز اقدامات فراوانی انجام داده ایم و به صورت 
آزمایشگاهی نیز دوره های HSE را برای دانشجویان تحصیلات تکمیلی 

اجرا خواهیم کرد تا افراد با دستورالعمل های حضور در آزمایشگاه آشنا 
باشند.« اسماعیل زاده افزود:»  HSE درحال حاضر جزء موارد الزامی برای 
دانشـــجویان اســـت و به صورت یک واحد درســـی الزام آور در دانشگاه 
یـــس می شـــود. بدون گذراندن ایـــن دوره هیچ کدام از دانشـــجویان  تدر
ی با اشـــاره  نمی توانند به دفاع از پایان نامه و انتشـــار مقاله بپردازند.« و
به درآمد آزمایشـــگاه های دانشـــگاهی اظهار کرد: »آزمایشـــگاهی که در 
دانشـــگاه مســـتقر است با آزمایشـــگاهی که در سطح شهرها وجود دارد 
کاملا متفاوت اســـت زیرا آزمایشـــگاه های خارج دانشـــگاه مواد روتین را 
یافـــت می کنند، اما  ینـــه  هر دســـتگاه را به صـــورت آزاد در آزمایـــش و هز
یافت  آزمایشـــگاه های دانشـــگاه میزان هزینه ای که برای هر دستگاه در
می کنند باید متناسب با گرنت های پایین دانشجویان و اساتید باشد. 
قطعا باتوجه به هزینه های بالای آزمایشگاه های خارج، دانشگاه و استاد 
یافت  یا دانشجو نمی تواند به آنها مراجعه کند. بنابراین تعرفه ای که در
می کنیم پایین است اما هزینه سرویس دستگاه ها آزاد محاسبه می شود. 
یس  خوشـــبختانه در دو ســـال اخیر آزمایشگاه ها توانسته اند هزینه سرو

تجهیزات خود را کسب کنند.« 

رئیس آزمایشگاه مرکزی دانشگاه محقق اردبیلی:  نبود منابع مالی مانع راه اندازی برخی دستگاه ها  شده است
ی، رئیس آزمایشگاه مرکزی دانشگاه محقق اردبیلی با  میرداریوش شکور
اشاره به وضعیت تخصیص تسهیلات دوهزار میلیارد تومانی برای تجهیز 
آزمایشـــگاه ها به دانشـــگاه محقق اردبیلی بیان کرد: »آخرین خبر در این 
زمینه حدود یک ماه پیش منتشر شد که مبلغی به دانشگاه ها اختصاص 
ی و تجهیز امکانات تغییر پیدا  داده شـــده اما عنوان آن به محوطه ســـاز
کرده است. به همین دلیل مناقشات جدی بین معاونت اداری و پژوهشی 
دانشـــگاه ها شـــکل گرفت.« او در همین زمینه افزود: »در وهله اول این 
خبـــر را بـــه معاونت پژوهشـــی اعلام کردند و انتظـــار می رفت این ردیف 
بودجه به امر تعمیر و تجهیز آزمایشـــگاه ها اختصاص یابد اما معاونت 
ی و مالی تخصیص  مالی معتقد بود این تسهیلات صرفا به بخش ادار
یافته اســـت. تا الان هیچ مبلغی برای تامین و تجهیز آزمایشـــگاه توســـط 
دانشگاه به آزمایشگاه مرکزی محقق اردبیلی داده نشده و این بودجه در 
ی و مالی دانشـــگاه هزینه می شـــود.« رئیس آزمایشـــگاه مرکزی  حوزه ادار
دانشگاه محقق اردبیلی ادامه داد: »متاسفانه این اتفاق نه تنها باعث امید 
نشد، بلکه حس سرخوردگی را بین جامعه آزمایشگاهی ایجاد کرد، زیرا 
ما برنامه ریزی های لازم را برای تجهیز آزمایشـــگاه مرکزی و برطرف کردن 
نیازهای آزمایشگاه ها دانشکده ها انجام داده بودیم. متاسفانه این اقدام 
ی  نتوانست عکس العمل خوبی در جامعه علمی داشته باشد.« شکور

با اشـــاره به چالش های آزمایشـــگاه ها در ســـال جدید تحصیلی گفت: 
یخ مصرف دارد و رفع نیازهای آنها مستلزم بودجه  »تجهیزات هایتک تار
است. مساله دیگر اینکه وجود دستگاهی های استاندارد از دید صنعتی، 
ی که محصولات را صادر می کنند بسیار  مخصوصا برای استان های مرز
مهـــم هســـتند، همچنین برای اســـتخراج دیتای طرح هـــای مختلف به 
دستگاه  مناسب نیازمندیم. نکته مهم تر تعمیر دستگاه های موجود در 
آزمایشـــگاه اســـت که هزینه های بالایی به آزمایشگاه و دانشگاه تحمیل 
ی از دســـتگاه های آزمایشـــگاه محقق اردبیلی  می کند؛ از طرفی بســـیار
نیـــاز بـــه تعمیر دارند که به دلیل عـــدم وجود منابع مالی و هزینه های بالا 

ی مجدد آنها عاجز هستیم.« از راه انداز
 

   کسب درآمد ۴5۰ میلیون تومانی در سال ۱۴۰۱
او بـــا بیـــان اینکـــه در ایـــن دانشـــگاه دســـتور العمل های ایمنـــی حضور 
دانشجویان در آزمایشگاه ها مورد توجه جدی قرار گرفته است، تشریح 
یـــم و در ســـطح  کـــرد: »در معاونـــت پژوهشـــی مســـئول کمیتـــه HSE دار
دانشـــکده ها نیز به صورت تفکیک شـــده مسئول مستقیم در این زمینه 
حضور دارد، همچنین برخی همکاران ما در دانشـــگاه محقق اردبیلی 
مـــدرس دوره هـــا HSE هســـتند. دانشـــجویان تحصیـــلات تکمیلی نیز 

بـــرای حضـــور در آزمایشـــگاه موظفند این دوره ها را ســـپری کنند و پس 
از گواهـــی می تواننـــد از امکانات آزمایشـــگاه اســـتفاده کنند. مضاف بر 
اینکـــه ما به عنوان آزمایشـــگاه مرکـــزی با بازدیدهـــای دوره ای وضعیت 
... را بررسی می کنیم.«  کپسول های آتش نشانی، جعبه کمک های اولیه و
ی با اشـــاره به میزان کســـب درآمد آزمایشـــگاه مرکزی دانشـــگاه  شـــکور
کـــه برای ما  محقق اردبیلـــی گفـــت: »هـــدف ما درآمدزایی نیســـت؛ چرا
پشـــتیبانی و حمایـــت از پژوهـــش اولویـــت دارد و درتلاشـــیم بیشـــترین 
حمایت را از اعضای هیات علمی و دانشجویان تحصیلات تکمیلی 
داشـــته باشیم. درحال حاضر برای استفاده از دستگاه های آزمایشگاه 
تا 70 درصد به اعضای هیات علمی تخفیف تعلق می گیرد، همچنین 
طبـــق آمارهـــای به دســـت آمده حـــدود 70 درصـــد از خدمات گیرندگان 
آزمایشـــگاه از دانشـــگاه محقق اردبیلی و 30 درصد از آنها خارج از این 
سیســـتم هســـتند.« رئیس آزمایشـــگاه مرکزی دانشـــگاه محقق اردبیلی 
ادامه داد: »سال گذشته این آزمایشگاه مرکزی حدود 450 میلیون تومان 
درآمد کســـب کرد که ۲0 درصد از این درآمد به کارشناســـان آزمایشـــگاه 
تعلق می گیرد تا در جهت حضور دائمی این افراد در آزمایشـــگاه ایجاد 
یس  و  پا ماندن آزمایشـــگاه ها نیاز اســـت سرو  انگیزه کنیم، زیرا برای ســـر

خرید دستگاه ها با فاصله زمانی کم انجام شوند.« 

مطهره سادات قاسمی
خبرنگار گروه دانشگاه
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آزمون های ورودی دانشـگاه ها که برای گزینش بهترین افراد برای ادامه 
تحصیـل طراحـی شـده اند، در دنیـای امـروز کـه عصـر اطلاعـات اسـت، 
تـلاش می کننـد همـگام بـا فناوری هـای روز دنیـا تغییـر کننـد تـا بتـوان این 
آزمون ها را براسـاس دانش و فناوری نوین پیش برد. اسـتفاده از فناوری 
داده تازه تریـن اصلاحاتـی اسـت کـه در برخـی کشـورها موردتوجـه قـرار 
گزینـش  ی بـرای  گرفتـه و محققـان و کارشناسـان از آن به عنـوان معیـار
متقاضیان ورود به دانشگاه استفاده کرده اند. ژاپن و کره جنوبی ازجمله 
کشـورهایی هسـتند کـه سال هاسـت آزمون هایـی را بـرای ورود افـراد بـه 
دانشـگاه برگـزار می کننـد امـا به تازگـی خبـر از اعمـال تغییـر و تحولاتـی 
در ایـن آزمون هـا داده انـد کـه از قـرار معلـوم در راسـتای توسـعه فنـاوری 
در کشـور در دسـتور کار دولت قرار گرفته اسـت. به عبارتی زمانی که ما 
در ایـران بـر سـر حـذف یـا عـدم حـذف دروس عمومـی در کنکـور بحـث 
گوشـه ای از همیـن قـاره آسـیا، چشـم بادامی ها بـه فکـر  می کنیـم، در 
اصـلاح آزمون هـای ورودی منطبـق بـا تحـولات فناورانـه روز دنیا هسـتند. 
بسیاری از محققان و کارشناسان بر این باورند فرآیند کاهش جمعیتی 
که ژاپن و کره جنوبی چندسـالی اسـت با آن دسـت به گریبان شـده اند 
و نیـز ظهـور فنـاوری هـوش مصنوعـی و پذیـرش آن بـه اصـلاح رویکـرد 
آزمون هایـی کـه در کشـورها برگـزار می شـود، کمـک کـرده و باعـث شـده 
مقامات دولتی دست به اصلاحاتی در زمینه جذب دانشجو بزنند که 
بتوانـد بـه آنهـا در فرآینـدی درازمـدت بـرای رسـیدن بـه هـدف یعنی رشـد 
فناورانه کشـور کمک کند. ژاپن چندسـالی اسـت در همین سمت وسـو 
اقدامـات خـود را آغـاز کـرده و به دنبـال جـذب و آمـوزش نیـروی انسـانی 
ماهر در حوزه های مختلف فناوری است تا بعد از فارغ التحصیل شدن 
از دانشگاه بتوانند با دانش و مهارتی که درطول دوران تحصیل کسب 
کرده انـد، نیـازی از کشـور را بـرآورده کننـد. ژاپـن و کـره جنوبـی درحالـی 
ی آزمون هـای ورودی دانشـگاه  دسـت بـه اصلاحاتـی در رونـد برگـزار
زده انـد کـه به گفتـه بسـیاری از محققـان، ایـن جنبـش اعمـال تغییـرات و 
اصلاحـات به طـور جهانـی درحـال انجـام اسـت و تنهـا محـدود بـه ایـن 

دو کشـور نمی شـود. 

   دست باز دانش آموزان چینی 
در انتخاب دروس آزمون

در چیـن آزمون هـای ورودی دانشـگاه ها به دلیـل اهمیتـی کـه دارنـد موردتوجـه 
کل سیسـتم آموزشـی و جامعـه قـرار دارنـد. اصلاحاتـی کـه در سـال های اخیـر 
در آزمون های ورودی دانشگاه های این کشور صورت گرفته، با هدف اصلاح 
ملی و بومی در آزمون های ورودی اجرا شده است. در سال های اخیر هشت 
منطقـه چیـن شـکل اصلاح شـده ای از آزمون هـای ورودی دانشـگاهی را در 
قالـب »3+3« اعمـال کرده انـد. ایـن طـرح ابتـدا در سـال 2017 در شـانگهای 
و ژجیانـگ مـورد آزمایـش قـرار گرفـت. در ایـن طـرح اصلاحـی بـه دانش آمـوزان 
ی را از  ی بـه اضافـه سـه درس اختیـار اجـازه داده می شـود تـا سـه درس اجبـار
میان فهرست 6 تایی بگذرانند. اما بعد از اجرای آزمایشی این طرح، قرار شد 
طـرح جایگزینـی در قالـب »3+1+2« اعمـال شـود کـه در آن دانش آمـوزان بایـد 
ی باقی مانده  یخ یا هر دو موضوع را از میان چهار موضوع اختیار فیزیک یا تار
بـرای شـرکت در آزمـون ورودی مـورد مطالعـه قـرار دهنـد. البتـه بررسـی ها نشـان 
ی که  یادی وجود ندارد، به طور می دهد در انتخاب های دانش آموزان تعادل ز
درس فیزیک کمترین اقبال را میان آنها داشته است. از آنجا که کسب نمره 
در درس فیزیـک به مراتـب دشـوارتر اسـت، بنـا شـده از محاسـبه منحنی هـای 

درجه بنـدی شـده بـرای مقالاتـی اسـتفاده شـود کـه محبوبیـت کمتری دارند.

   اضافه شدن فناوری اطلاعات به کنکور ژاپنی ها
، ایـن دو کشـور آسـیایی براسـاس برنامـه ای زمان بنـدی شـده،  بـه گـزارش تایمـز
ی آزمون های ملی ورود به دانشـگاه طی  به دنبال ایجاد تغییر در شـکل برگزار

یافته تعیین می کند که  سال های آینده هستند و نتایج این آزمون های تغییر
صدها هزار فارغ التحصیل دبیرستانی در کدام دانشگاه مشغول به تحصیل 
شوند. تغییراتی که قرار است در آزمون های ورودی دانشگاه های ژاپن ایجاد 
شود، در سال 2025 اجرایی خواهد شد. طبق طرحی که برای این اصلاحات 
ی اطلاعـات« بـه آزمـون  درنظـر گرفتـه شـده، مشـخص شـده کـه بخـش »فنـاور
ورودی دانشـگاه های ژاپـن اضافـه خواهـد شـود. به نظـر می رسـد هـدف از ایـن 
ی بیشـتر اسـت و بـه بـرآورده  تغییـرات کمـک بـه حرکـت کشـور به سـمت فنـاور

کـردن تقاضـای بـالا بـرای مهارت هـای کامپیوتـری کمک می کند. 

   تغییرات ژاپن چگونه اعمال می شود؟
کنـش بـه موضوعـات جدیـد  بـه گـزارش japantimes، دانشـگاه های ژاپـن در وا
شـامل اصول برنامه نویسـی، شـبکه های اطلاعات و ارتباطات و پایگاه های 
اطلاعاتی، در آزمون های استاندارد ورودی دانشگاه ها به چند دسته تقسیم 
شـده اند. انجمـن دانشـگاه های ملـی ژاپـن عنـوان کـرده اسـت ایـن موضوع که 
ی اسـت. امـا  اطلاعـات نـام دارد بـرای تمـام شـرکت کنندگان در آزمـون اجبـار
برخـی دانشـگاه های ملـی و دولتـی عنـوان کرده انـد کـه در سـال اول بـه ایـن 
ی از دانشـگاه های دولتی  موضـوع نمـره ای تعلـق نمی گیـرد، درحالی کـه بسـیار
ی درنظـر بگیرنـد.  بـا بودجـه دولت هـای محلـی، قصـد دارنـد آن را اختیـار
اطلاعـات براسـاس دسـتورالعمل های برنامه هـای درسـی جدیـد کـه در سـال 
ی در آمـوزش دوران دبیرسـتان  مالـی 2022 لازم الاجـرا شـد، بـه یـک درس اجبـار
تی در سیسـتم آموزش  تبدیل شـد. با وجود این، برخی دبیرسـتان ها با مشـکلا
عالـی مواجـه هسـتند. طبـق آمـار ارائه شـده، حـدود 83 درصـد از معلمـان علم 
اطلاعات )داده( در دبیرسـتان های دولتی سراسـر کشـور از اردیبهشـت سـال 

گذشـته دارای مجـوز تخصصـی بـرای رشـته جدیـد بوده انـد. 
گاوا قـرار اسـت براسـاس  ، توکوشـیما و کا برخـی دانشـگاه ها ازجملـه هوکایـدو
ایـن تغییـرات اعمـال شـده، اطلاعـات را از جمـع محاسـبات نمـرات نهایـی 
بـرای پذیـرش دانشـجو در اسـتاندارد آزمـون ورودی ژانویـه 2025 حـذف کننـد. 
دانشـگاه توکوشـیما قصد دارد در ژانویه 2027 نمراتی را برای بخش موضوعی 
اطلاعـات در آزمـون ورودی اسـتاندارد اختصـاص دهـد. آنهـا قـرار اسـت بعـد 
یـه و تحلیـل میـزان واقعـی یادگیـری دانشـجویان جدیـد نکاتـی را درنظـر  از تجز
بگیرنـد. نظرسـنجی ها نشـان می دهـد کـه 44 درصـد از دانشـگاه های دولتـی 
ی در آزمون هـای  تصمیـم گرفته انـد موضـوع اطلاعـات را بـه موضوعـی اجبـار
ی بـودن آن رأی  ورودی مشـترک تبدیـل کننـد و 40 درصـد دیگـر هـم بـه اختیـار
داده انـد. در ایـن میـان، امتیـاز اعلام شـده نسـبت بـه تفکیـک موضـوع نشـان 
ن اطلاعـات را  کـه 54 درصـد از دانشـگاه های ملـی و دولتـی، وز می دهـد 
کمتر از اسـتاندارد تعیین کرده اند. در دانشـگاه های ملی، دانشـجویان بومی 
بیشترین تعداد متقاضیان را تشکیل می دهند و از این موضوع مطلع اند که 
دبیرسـتان های محلـی چگونـه برنامه هـای درسـی خـود را مدیریـت می کننـد. 
سـوالات مختلـف کنکـور در اختیـار دانش آموختـگان جدیـد دبیرسـتانی و 
متقاضیانی که در آزمون های سال های گذشته مردود شده اند، قرار می گیرد 
کـه موضـوع »اطلاعـات« را تحت عنـوان برنامه هـای  تـا فرصتـی پیـدا کننـد 
گیرنـد. از سـوی دیگـر رئیـس انجمـن ملـی تحقیقـات آمـوزش  جدیـد درسـی فرا
اطلاعـات در دبیرسـتان ها، دانشـگاه ها را وادار کـرده تـا برخـورد مناسـبی بـا 
موضوع اطلاعات در آزمون های ورودی دانشـگاه ها داشـته باشـند. طبق این 
تغییـرات، دانش آمـوزان فعلـی سـال سـوم دبیرسـتان کـه در آزمـون سـال آینـده 
قبول نشوند، باید در آزمون استاندارد ورودی اطلاعات در ژانویه 2025 شرکت 
کنند. در دانشـگاه های سراسـری، این شـرایط بسـیار رقابتی اسـت و با اضافه 
گانه از سوی  شدن نمرات آزمون های امتحانات نوبت دوم که به صورت جدا

مـدارس برگـزار می شـود، وزن نمـرات اطلاعـات کاهـش می یابـد. 

   تغییراتی همگام با دنیا
در عین حـال در کره جنوبـی هـم پیشـنهادهایی از سـوی سیاسـتگذاران بـرای 
اعمال اصلاحاتی در آزمون های ورودی دانشـگاه ها ارائه شـده که قرار اسـت 
در سـال 2028 اعمـال شـود. به نظـر می رسـد اعمـال ایـن تغییـرات بـا توجـه بـه 
کاهش شـمار افراد شـرکت کننده در آزمون های ورودی دانشـگاه ها، به سـمت 

کـردن آزمون هـا پیـش مـی رود و درنهایـت پیش بینـی می شـود ایـن  سـاده تر 
تغییرات به کاهش فشار بر متقاضیان ورود به دانشگاه کمک کند. تعجب آور 
نیسـت کـه ژاپـن و کره جنوبـی در آزمون هـای ملـی ورودی دانشـگاه های خـود 
بـا چالش هایـی مواجـه هسـتند، چـون ایـن چالش هـا در دیگـر کشـورها نیـز 
وجـود دارنـد و سـایر دولت هـا نیـز اقداماتـی را بـرای سـر و سـامان دادن بـه ایـن 
آزمون هـا در دسـتور کار خـود قـرار داده انـد. به عنـوان مثـال یکـی از اسـتادان 
آموزش عالی دانشگاه بوستون، اشاره کرده آمریکا نیز به اصلاحات آزمون های 

ورودی تـن داده اسـت. 

   تغییرات در کره چگونه اعمال می شود؟
شکل و شمایل آزمون ورودی دانشگاه ها در کره جنوبی قرار است تا سال های 
آینده دسـتخوش تغییر و تحولاتی شـود که از سـال 2028 اعمال خواهد شـد. 
 CSAT 2025 ی آزمـون وزارت آمـوزش عالـی ایـن کشـور اعـلام کـرده کـه برگـزار
)آزمـون توانایـی تحصیلـی دانشـگاه( دانش آمـوزان را ملـزم می کنـد در یـک 
موضـوع مشـترک و یـک موضـوع انتخابـی بـرای هـر دو حـوزه زبان کـره ای و 
یاضـی مـورد آزمـون قـرار گیرنـد. قالـب فعلـی آزمون های ورودی دانشـگاه های  ر
ی دو حـوزه خوانـدن و ادبیـات  کره جنوبـی بـه ایـن شـکل اسـت کـه بیشـتر رو
و به طور کلـی علوم انسـانی متمرکـز بـوده و درعین حـال بـه دانش آمـوزان اجـازه 
می دهـد بیـن گفتـار و نوشـتار یـا زبـان و رسـانه یکـی را انتخـاب کننـد. بـرای 
یاضـی یـک و دو بپردازنـد، امـا  یاضـی، دانش آمـوزان بایـد بـه مطالعـه ر آزمـون ر
، حسـاب و دیفرانسـیل و انتگرال  آنها همچنین می توانند بین احتمال و آمار
و هندسـه نیـز حـق انتخـاب داشـته باشـند. دانش آمـوزان می تواننـد براسـاس 
تغییـرات اعمـال شـده، دو موضـوع را از مجمـوع 17 رشـته در مطالعـات 
ی  یـخ کـره اجبـار اجتماعـی و علـوم انتخـاب کننـد در حالی کـه انتخـاب تار
اسـت. درواقـع در ایـن تغییـرات، دانش آمـوزان دبیرسـتانی در زمـان شـرکت 
در آزمون هـای ورودی دانشـگاه ها بایـد دروس مشـترک علـوم اجتماعـی و نیـز 

حسـاب دیفرانسـیل و انتگـرال را امتحـان دهنـد. 

   تاثیر آزمون های ورودی اصلاح شده بر آموزش عالی
کره جنوبـی اعمـال می شـود، بیانگـر آن  کـه در ژاپـن و  تغییـرات بالقـوه ای 
اسـت کـه »سیسـتم تعییـن دانشـجویان پذیرفتـه شـده« بـرای زمان هایـی کـه 
به سـرعت در حـال تغییـر هسـتند، مناسـب نیسـت. بـه گفتـه ایـن اسـتاد در 
یادی از طریق آزمون سراسـری که از سـوی دولت  سـطح جهانی، کشـورهای ز
هـم تعییـن می شـود، پذیرفته شـدگان دانشـگاه های خـود را تعییـن می کننـد. 
انجام اصلاحات قابل توجه در آزمون های ورودی دانشگاه های سراسری کار 
که عدالت و برابری برای همه متقاضیان جزء نخسـتین  ی اسـت؛ چرا دشـوار
مـواردی اسـت کـه مدنظـر قـرار می گیـرد. نابرابری هـای منطقـه ای در سـطح 
دبیرسـتان، آزمون هـای یکنواخـت را پیچیـده کـرده؛ همان طور کـه تفاوت های 
بیـن موسسـات آمـوزش عالـی نیـز وجـود داد. ایـن نـوع سیسـتم آزمـون ورودی 
ی که دانشـگاه ها  دانشـگاه ها، اسـتقلال دانشـگاه ها را محدود می کند، به طور

خودشـان بتواننـد درمـورد پذیـرش داوطلبـان خـود تصمیم گیـری کننـد. 
در این میان برخی محققان، تردیدهایی را نسـبت به سـودمندی امتحانات 
ن دفتـر اسـتراتژی  از جملـه ارتقـای احتمالـی آنهـا را نشـان داده انـد. معـاو
« عنوان کرده است که آزمون مبتنی بر برنامه های  بین المللی دانشگاه »توهوکو
درسـی دوران دبیرسـتان، لزومـا نمی توانـد عملکـرد یادگیـری دانشـجویان را در 
دانشـگاه پیش بینی کند. یکی از اسـتادان دانشـکده آموزش عالی دانشـگاه 
کـه قـرار اسـت در آزمون هـای  کـرده تغییراتـی  « در ایـن بـاره اظهـار  »کیوشـو
ورودی ژاپـن اعمالـی شـوند، هـدف سیاسـتی کشـورها را بـرآورده کـرده و همـه 
زبان آمـوزان را در راسـتایی قـرار می دهـد کـه بـه آموختـن دانـش و مطالعـه حـول 

ی بپردازنـد.  محـور فنـاور
با توجه به این نکته مهم که دانش آموزان تمایل بالایی به خواندن موضوعاتی 
کـه بـرای آزمون هـای ورودی مطالعـه کرده انـد، ایـن احتمـال مطـرح می شـود کـه 
این اتفاق حتی در دوران دانشـگاه نیز ممکن اسـت اتفاق بیفتد. با توجه به 
قانون ژاپن مبنی بر اینکه تغییرات در آزمون ها باید از دو سال قبل مشخص 
ی بـرای همیشـه در ژاپـن  شـوند، امـا به نظـر می رسـد کـه ایـن سیاسـت کنکـور

محکوم به تاخیر است. محققان بر این باورند که گاهی این تغییرات باعث 
قشـربندی در سیسـتم آمـوزش عالـی می شـود کـه نسـبت بـه آن هشـدار داده 
شـده اسـت. عـلاوه  بـر ایـن شـکاف بیـن دانشـجویانی کـه توانایـی مالـی بـرای 
تحصیـل در رشـته های اطلاعاتـی دارنـد، در مقابـل دانشـجویانی کـه از ایـن 

توانایـی برخـوردار نیسـتند، افزایـش می یابد. 

   تغییرات بحث برانگیز آزمون های جهانی
به نظـر می رسـد ایجـاد چنیـن تغییراتـی در آزمون هـای ورودی دانشـگاه های 
سایر کشورها نیز به موضوعاتی بحث برانگیز تبدیل شده اند. به عنوان مثال 
یـکا  یـادی بـه آزمون هـای پذیـرش ACT و SAT در کالج هـای آمر انتقادهـای ز
ی از دانشـگاه ها یا به صورت آزمون های  مطرح شـده و این آزمون ها در بسـیار
ی تبدیـل شـده اند یـا به طـور کامـل کنـار گذاشـته شـده و دیگـر آزمونـی  اختیـار
برگزار نمی شود. کارشناسان پیش بینی کرده اند که به دلیل کاهش جمعیت 
کشـورهایی چـون ژاپـن و کره جنوبـی و نیـز پذیـرش بـالای دانشـجویان هـوش 
مصنوعـی توسـط دانشـجویان، سـوالات بیشـتری بـرای آزمایش هـای سـنتی 
ایجاد می کند و احتمالا تغییرات بیشتری در نقاط دیگر جهان در راه است. 
علاوه  بر این در چین و تایوان هم بحث هایی پیرامون تغییرات اعمال شده 
بـر آزمون هـا به عنـوان آزمون هـای مخاطره آمیـز بـا تاثیـر بـر بخشـی از فرهنـگ 

ملـی ایـن کشـور مطرح اسـت. 

آزمون  ورودی دانشگاه ها پس از چین در ژاپن و کره تغییر خواهد کرد
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مترجم
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گهی های روزنامه  سازمان آ

a66348018@gmail.com :ایمیل

تلفن وفکس:

 )021( 62999495 

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســلامی آزاد  دانشــگاه   

۰9398888699

آگهی فراخوان تجدید مناقصه
نوبت دوم

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران منطقه قزوین در نظر دارد مناقصه مندرج در جدول زیر را برگزار نماید:
مناقصه عمومی یک مرحله ای به شماره ثبت  2002092187000019 در سامانه تدارکات الکترونیک دولت نوع مناقصه

ی انبار نفت قزوینموضوع مناقصه تهیه مصالح، رنگ آمیزی و تعمیرات ساختمان ادار

یال مبلغ برآورد اولیه 16،250،578،744ر

یال مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 812,528,937 ر

نوع تضمین فرآیند ارجاع کار

مطابق بندهای الف، ب، پ، ج، چ، ح ماده 4 آیین نامه تضمین در معاملات دولتی شماره 123402/ت 50659 ه – مورخ 
1394/9/22، درصورت واریز وجه نقد، به حساب  9200011376 بانک ملت شعبه مرکزی ) شماره شناسه 4244 ( به نام شرکت ملی 

یافت کننده اسناد مناقصه  پخش فرآورده های نفتی منطقه قزوین با شناسه ملی 14007478234؛ اصل فیش واریزی که به نام در
( است تا مهلت قبول پیشنهادها تحویل دبیر کمیسیون مناقصات گردد. )مناقصه گر

یافت اسناد مناقصه گهی تا    4/  1402/08 در بستر سامانه تدارکات الکترونیک ایرانمهلت در پس از انتشار نوبت اول آ

یخ جلسه توضیح و تشریح  اسناد یکشنبه مورخ   07 / 08 /1402 راس 10:00  صبحساعت و تار

کت الف تا ساعت 15 همان روز مهلت قبول پیشنهادها یخ:  20/ 8/ 1402 درج در سامانه تدارکات الکترونیک دولت و ارائه فیزیکی پا لغایت روز شنبه تار

یخ بازگشایی پیشنهادها یخ   21/ 1402/8     ساعت: 8 صبحساعت و تار روز  یکشنبه   تار

یافت اسناد و قبول پیشنهادها قزوین- کیلومتر 3 جاده قدیم تهران-  ساختمان ستادی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قزوین-  طبقه اول- دبیرخانه محل در
کس 028-33550878 کمیسیون مناقصات-  تلفن02833554334 داخلی 176 -  فا

توضیحات:  کمیت خدمات: به شرح شرایط مندرج در اسناد مناقصه  -  کیفیت خدمات: به شرح شرایط مندرج در اسناد مناقصه 

گهی   2/ 1402/08 گهی: 1402/08/01     انتشار نوبت دوم آ روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران- منطقه قزوین: انتشار نوبت اول آ
شماره شناسه1587256

قوه قضائیه

ک کشور - حوزه ثبت ملک همدان -ناحیه دو سازمان ثبت اسنادواملا

گهی فقدان سند مالکیت آ

آقای عشقلی قاضی خانی با تسلیم دوبرگ استشهادیه محلی مصدق به مهر دفتر خانه23 

ک ثبتی 404 فرعی مجزی شده از87  همدان مدعی است که سند مالکیت ششدانگ پلا

اصلی واقع دربخش4همدان به شماره چاپی479934ثبت شده در دفتر الکترونیکی به شماره 

139820326034011373 که به علت نامعلوم مفقود گردیده. لذا به استناد تبصره الحاقی به 

گهی می شود تا هرکس مدعی انجام معامله یا وجود  ماده120آیین نامه قانون ثبت بدینوسیله آ

ک  گهی طی مدت10 روز به اداره ثبت اسنادواملا سند نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آ

مراجعه و ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله اعتراض کتبی خود را تسلیم نماید. 

درصورت انقضای مدت واخواهی و نرسیدن اعتراض یا درصورت اعتراض چنانچه اصل 

سند مالکیت ارائه نشود سند المثنی به نام متقاضی صادر و تسلیم خواهد شد.

1402/08/02: یخ انتشار تار

شماره شناسه: 1591197 م الف 1303

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهر بابک بر اساس مجوز شماره 07/5838 تصمیم 

یس خود از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی  ی سلف و سرو گذار به وا

یا حقوقی واجد شـــرایط مندرج در اســـناد مزایده  به صورت اجاره یک ســـاله را 

گهی بـــه مدت 10 روز  یـــخ درج این آ دارد. متقاضیـــان درصـــورت تمایـــل از تار

یافت اســـناد مربوطه به اداره امور  کن مورد مزایده و در ی جهـــت بازدیـــد اما کار

مالی این واحد دانشگاهی واقع در شهر بابک – بلوار خلیج فارس – مجتمع 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهر بابک – قسمت امور مالی مراجعه نمایند.

-ارائه ضمانتنامه بانکی معتبر در وجه دانشـــگاه به میزان ذکرشـــده در اسناد 

مزایـــده یا واریز به حســـاب اعلام شـــده. دانشـــگاه در رد یا قبـــول یک یا تمامی 

گهی به عهده برنده مزایده خواهد بود. پیشنهادات مختار است. هزینه درج آ

شماره تماس: 03434121209
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهر بابک

نوبت اول

کبـــر دارای شناســـنامه به  مـــدرک موقـــت مهـــدی میرنـــژاد فرزند علی ا

شـــماره0920458661صادره مشـــهد رشته مهندســـی عمران صادره از 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد کاشمر مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. 

از یابنـــده تقاضـــا می شـــود گواهینامه مذکور را به آدرس دانشـــگاه آزاد 

اسلامی واحد کاشمر به صندوق پستی ارسال نماید.

بـــرگ ســـبز و ســـند خـــودرو وانـــت پیـــکان مـــدل 89 بـــه رنـــگ ســـفید 

 شـــیری روغنـــی به شـــماره موتـــور 11489094567 و به شـــماره شاســـی

ک 14 – 643 ط 35 به  NAAA 36 AA 0 BG 235545 و به شماره پلا

ی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. نام رضا عبیداو
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قفقاز و دعوای آذربایجان و ارمنســـتان، قصه کریدورها و دعوا برســـر احداث  
آنها ازجمله موضوعاتی بود که چند وقت اخیر و پیش از درگیری های اسرائیل 
در نـــوار غـــزه، بخـــش مهمی از اخبار و دیدارهای منطقه  را به خود اختصاص 
می داد. نشســـت 3+3 قفقاز در تهران در روزهایی که خاورمیانه دســـتخوش 
تحولات و اتفاقاتی است که هر روز معادلات جدید به همراه می آورد را می شود 
فرصـــت مهمـــی برای حل این چالش ها بـــدون حضور و دخالت قدرت های 
خارجی دانست. اینکه آیا این نشست منجر به حل تمام اختلافات خواهد 
داشـــت یا نه، امری اســـت که البته قابل تحلیل و بررســـی است اما می توان آن 
را مقدمه گام برداشتن به سمت حل چالش ها و بازگرداندن ثبات به منطقه 

با حضور و نقش آفرینی ایران دانست. 

   نشست3+3؛ قالبی برای کاهش چالش ها
بدون دخالت قدرت های خارجی

پیـــش از نشســـت تهـــران، نشســـت 3+3 در مســـکو و بـــا حضـــور پنج کشـــور 
)ایران، آذربایجان، ارمنســـتان، روســـیه، ترکیه( منهای گرجســـتان برگزار شده 
بود. گرجستان اعلام کرده بود که به خاطر اختلافاتی که با مسکو در مرزهای 
جغرافیایی اش دارد، در این نشســـت شـــرکت نخواهد کرد. آخرین نشســـت 
گرچه گرجستان این بار هم در  3+3 قفقاز روز گذشته در تهران برگزار شد و ا
نشست حضور پیدا نکرد، اما وجه تفاوت این نشست با نشست های قبلی 
حضور نمایندگان کشورها در سطح وزارت خارجه بود، درحالی که پیش از این، 
نشست در چهارچوب معاونان برگزار می شد. از این جهت می توان تفاوت این 
یابی کرد. امری که امیرعبداللهیان  نشست با دیگر نشست ها را قابل توجه ارز
ی آرامش، در منطقه دانســـت و  نیز به آن اشـــاره کرد و آن را ســـنگ بنای برقرار
گفـــت: »نشســـت وزرای خارجـــه فرمت 3+3 در تهران می تواند ســـنگ بنای 
یگران  ی آرامش و پایان چالش ها در قفقاز جنوبی با مشارکت باز مسیر برقرار
درون منطقه ای و همســـایگان باشـــد.« نشست تهران، البته در شرایطی برگزار 
می شود که اسرائیلی ها که پیش از این همواره به دنبال نفوذ و تهدید ایران در 
کنون درگیر جنگ در نوار غزه هستند و شاید بتوان از این  این منطقه بودند، ا
ی این نشست را قابل توجه دانست. نفوذ اسرائیل البته یکی  جهت نیز برگزار
از چالش های موجود در منطقه قفقاز است. درحالی که همچنان اختلافات 
سرزمینی و جغرافیایی کشورها در این منطقه با چالش مواجه است، جنگ 
پایی، آمریکا و ناتو به این  اوکراین و روســـیه نیز منجر به توجه کشـــورهای ارو
منطقه شده که لازم است کشورهای موثر در این منطقه، پیرامون آن به اتفاق 

نظر برسند تا قفقاز ثباتی نسبی با نقش آفرینی ایران پیدا کند. 

   قصه قره باغ و اختلاف آذربایجان و ارمنستان
اختلافات سرزمینی و جغرافیایی را شاید بتوان یکی از مهم ترین اختلافات 
در منطقه قفقاز جنوبی دانست. امری که باعث شده این منطقه همواره دچار 
بی ثباتی و درگیری باشـــد. یکی ازمهم ترین این اختلافات میان آذربایجان و 
ارمنستان است. تصرف منطقه قره باغ توسط ارمنستان با وجود اینکه آن منطقه 
ک آذربایجان بود، یکی از موارد بروز درگیری میان این دوکشور بود که  جزء خا
ک خود را پس  منجـــر به جنگ  هم شـــد و البته آذربایجـــان بخش هایی از خا
گرفت. آخرین درگیری جدی میان آذربایجان و ارمنســـتان در این منطقه در 
ســـال 2020 اتفـــاق افتـــاد و دوطرف یکدیگر را به آغـــاز درگیری ها متهم کردند. 
، آذربایجان و  ، در جریان درگیری ها در شـــهریور ماه اخیر در آخرین نمونه نیز
ارمنستان بر سر آتش بس  توافق کردند و بر این مبنا قرار شد که شبه نظامیان 
ارمنـــی و تشـــکیلات مســـلح غیرقانونـــی در قره بـــاغ ســـلاح های خـــود را زمین 
بگذارند، مواضع رزمی و پســـت های نظامی خود را ترک کنند، شـــبه نظامیان 
غیرقانونی منحل شـــوند و در عین حال همه ســـلاح ها و تجهیزات ســـنگین 
ی ثباتی نســـبی در این منطقه شد  گرچه منجر به برقرار تســـلیم شـــود. این امر ا

، قره باغ نبود.  اما همه ماجرای بی ثباتی در قفقاز

   کریدور زنگه زور یا راهگذر ارس؟
ی به نام زنگه زور در اخبار منطقه قفقاز نیز  ایـــن روزهـــا بحث احداث کریدور
یادی برای احداث این  مورد توجه قرار دارد. ترکیه همراستا با آذربایجان اقبال ز
، ترکمنستان  یای خزر که احداث آن ترکیه را به در کریدور نشان می دهد؛ چرا
و چیـــن متصـــل می کند اما احـــداث این کریدور منجر بـــه تغییر ژئوپلیتیک 
منطقـــه بـــرای ایـــران خواهد شـــد و علاوه براینکـــه ارتباط ایران با ارمنســـتان را 
تی به وجود  پا نیز مشـــکلا محـــدود می کنـــد، بـــرای متصل شـــدن ایران بـــه ارو
می آورد و می شود گفت ایران به نوعی در این منطقه محصور می شود. ایران 
اما برای احداث یک راه ترانزیتی و همچنین تحت تاثیر قرار نگرفتن موقعیت 
ژئوپلیتکی خود، راه حل دیگری ارائه داد و آن هم احداث »راهگذر ارس« بود. 
، نخجوان را به آذربایجان متصل می کند؛ پیشنهادی که  احداث این راهگذر
منجر به اتصال روابط اقتصادی ایران و آذربایجان می شـــود و از طرفی منجر 
به تغییر ژئوپلتیک منطقه نیز نمی شـــود. این پیشـــنهاد در جریان دیدار اخیر 
ی های اقتصادی  وزیر راه با الهام علی اف و رئیس کمیسیون مشترک همکار
پاش  ایران و آذربایجان مطرح شـــد و توافقی در این راســـتا صورت گرفت. بذر
در این دیدار گفت: »برنامه جامع ارتقای ترانزیت تا 15میلیون تن در افق 2030 

ی شـــده اســـت که برنامه عملیاتی آن باید پیگیری  در تمام شـــقوق هدفگذار
شود.« این طرح البته همچنان در حال پیگیری است و به نظر می رسد یکی 

از محورهای جلسه3+3 قفقاز است. 

   ردپای ناتو و فرصتی برای حذف
تهدیدهای خارجی از قفقاز

پنجه نرم  یکی دیگر از چالش هایی که منطقه قفقاز همچنان با آن دســـت و
می کنـــد، حضـــور و نفـــوذ قدرت های خارجـــی در این منطقه اســـت. این امر 
در جریان جنگ2020 قره باغ شـــدت بیشـــتری پیدا کرد و از طرفی نیز راه های 
یتـــی منطقـــه باتوجه به اهمیتـــی که برای دیگر کشـــورهای خارجی دارد،  ترانز
پا در  منجـــر بـــه حضـــور و دخالـــت آنها در قفقاز شـــده اســـت. بحرانی کـــه ارو
ی و ترانزیتی با آن مواجه  ماجرای درگیری میان روسیه و اوکراین در حوزه انرژ
پایی ها در منطقه شـــد. جنـــگ اوکراین منجر  شـــد، منجـــر به نقش آفرینی ارو
بـــه افزایـــش اهمیت ایـــن منطقه برای آمریکایی ها هم شـــد. همچنین آمریکا 
از طریـــق حضـــور ناتـــو در منطقـــه نیـــز به دنبال تهدیـــد منافع روســـیه در این 
ی  منطقه هســـت. صهیونیســـت ها نیز از طرف دیگر با نفوذی که در جمهور
آذربایجان داشتند، به دنبال تهدید منافع ایران در این منطقه هستند. همه 
این اتفاقات، معادلات موجود در منطقه قفقاز را با چالش جدی مواجه کرده 
و منجر به این شده که بازگرداندن ثبات به منطقه با فرض حفظ منافع تمام 
طرف ها، با مشـــکل مواجه شـــود. اما در وهله اول می بایست این دخالت ها و 
اعمال نفوذ ها کنترل شود. شاید بتوان گفت باتوجه به اینکه صهیونیست ها 
ی  الان درگیـــر جنـــگ در نوار غزه هســـتند و تمرکز متحد آمریکایی آنها هم رو
کنون فرصت مناسبی برای تغییر معادلات  کنترل شرایط در اسرائیل است، ا
ی  منطقه ای به نحوی است که ثبات به منطقه برگردد و ایران نیز نقش محور

در این چهارچوب داشته باشد. 

   سیاست خارجی کنشی و مبتکرانه ایران در قفقاز
برای بررسی ابعاد مهم و قابل پرداختی که در این نشست مورد توجه قرار دارد با 
ی معتقد است  ی، کارشناس مسائل قفقاز گفت وگو کردیم. حیدر علی حیدر
این نشست باتوجه به حضور کشورها در سطح وزارت خارجه و نقش آفرینی 
ایران در این منطقه اهمیت این نشســـت را افزایش داده اســـت و در تحلیل 
آن گفـــت: »پلتفرم 3+3 در ســـطح وزرای خارجه، شـــامل ایـــران، آذربایجان، 
ارمنستان، روسیه، ترکیه منهای گرجستان خواهد بود یعنی پنج کشور در این 
پلتفرم و در سطح وزرای خارجه حضور پیدا خواهند کرد. می توانیم بگوییم 
در ســـه دهـــه گذشـــته، بالاترین ســـطح اجلاس، در منطقـــه در این خصوص 
ی است. پیش از این نشستی که در مسکو برگزار شده  است که در حال برگزار
بود، در سطح معاونان وزیر خارجه بود ولی سطح این نشست وزیران است 
و هدفـــش هـــم رســـیدن به راه حلی برای صلح در منطقـــه قفقاز خواهد بود. از 
این جهت می توانیم بگوییم که حضور تقریبا بالاترین، مقامات دیپلماســـی 
کشـــورهای منطقه در این نشســـت تاثیر بالایی خواهد داشـــت و نقش مهم 
ایـــران در این منطقه را نشـــان می دهـــد. ایران بعد از جنگ2020 و تغییراتی که 
ک اشـــغالی  ی خا در حوزه مرزهای شـــمالی اش به وجود آمد - یعنی آزادســـاز
آذربایجان- تصمیم گرفته که راهبرد خودش را در منطقه قفقاز جنوبی، تغییر 
دهد و از حالت سیاســـت ســـه دهه  گذشته، مبنی بر سیاست خارجی بدون 
، به سیاست خارجی کنشی و مبتکرانه تغییر کند. ایران سعی می کند  ابتکار
تا ضمن ایجاد راه حلی برای رســـیدن به صلح، در حوزه مهم مســـاله ترانزیت 

هم به راه حلی دست پیدا کند.«

   تاکید بر ممنوعیت حضور قدرت های بیگانه در قفقاز
، نکات بعد از جنگ قره باغ را مورد اشـــاره قرار  این کارشـــناس مســـائل قفقاز
می دهـــد و می گویـــد: »بعـــد از جنگ قره بـــاغ، دو نکته در ایـــن منطقه خیلی 
مهـــم بـــود؛ یکـــی در موضوع وضعیت سیاســـی و حقوقی قره بـــاغ بود که بعد از 
جنگ به چه شکلی خواهد شد و دوم هم بحث دالان موسوم به زنگه زور بود 
کـــه آذربایجـــان و ترکیـــه به دنبـــال آن بودند. با جنگی که ماه گذشـــته از طرف 
یسم، در قره باغ شکل گرفت و  آذربایجان تحت عنوان عملیات مبارزه با ترور
ی  ک جمهور تســـلیم شـــدن شبه نظامیان ارمنی و پذیرش الحاق قره باغ به خا
آذربایجـــان، می توانیـــم بگوییم موضوع قره باغ به طورکامل از دســـتورکار خارج 
شـــده و امروز بحث کریدور در دســـتورکار آذربایجان و به خصوص ترکیه قرار 
گر با راه حـــل مرضی الطرفین، راه حلی  گرفتـــه اســـت. با توجه به ایـــن موضوع ا
که همه طرفین بپذیرند، دنبال نشـــود، ممکن اســـت دوباره بی ثباتی در این 
ی اسلامی تلاش دارد که این موضوع در این  کم بشود، لذا جمهور منطقه حا
یم صهیونیستی در مرزهای  نشست مطرح شود. از طرف دیگر بحث حضور رژ
یـــم کـــه بعد از جنگ قره باغ پررنگ شـــده و تهران بارها به  شـــمالی ایـــران را دار
طرف آذربایجانی اعلام کرده است که اجازه نخواهد داد این منطقه به کانون 
تمرکـــز یـــا حضور عناصر صهیونیســـتی در منطقه تبدیل شـــود، چون تهران بر 
ایـــن اعتقـــاد اســـت که حضور این عناصر باعث ناامنـــی در قفقاز جنوبی در 
آینده خواهد شد. به همین خاطر فکر می کنم یکی دیگر از محورهایی که در 
ی مجدد این موضوع به  ی اسلامی قراردارد یادآور این نشست مدنظر جمهور
ی است که خودش را در قالب این موضوع که نیروهای بیگانه نباید  طرف آذر
در منطقه حضور داشـــته باشـــند، نشـــان خواهد داد. از طرف دیگر ارمنستان 
هم از ســـال 2020 به این ســـو به دنبال کشـــاندن کشـــورهای خارجی از اتحادیه 

پا و به خصوص فرانســـه در این منطقه اســـت و تلاش می کند با کشـــاندن  ارو
پـــای آنهـــا بـــه منطقه به زعم خـــودش، امنیتی برای خود در مقابـــل آذربایجان 
ی و تذکر  به وجود آورد. این نشست و اهداف آن را می توان به نوعی این یادآور
به ارمنستان بدانیم که آوردن بیگانگان به منطقه با هر دلیل و نیتی در آینده 
باعث بی ثباتی منطقه خواهد شد. تهران امیدوار است که در این نشست به 
یادی از اهداف خودش برســـد که در صدر آنها موضوع ثبات و  بخش های ز
صلح در منطقه است و بحث حضور نیروهای خارجی و بیگانه و همین طور 
ک آذربایجان به طریقی که همه منطقه راضی باشند،  اتصال نخجوان به خا

ازجمله موارد مورد توجه ایران است.«

   موضوع امنیت در قفقاز و محکوم کردن اقدامات 
رژیم صهیونیستی؛ نقطه مشترک کشورهای قفقاز

ی این نشســـت با توجه به  ی در ادامه در پاســـخ به این ســـوال که برگزار حیدر
درگیری اســـرائیل در غزه، بر نفوذ اســـرائیل در منطقه تاثیر خواهد گذاشـــت، 
یم صهیونیســـتی حضور در مناطق کشـــورهای اســـلامی و  گفت: »در راهبرد رژ
مناطق پیرامون ایران، یکی از مهم ترین موضوعات است، چون باعث می شود 
ی اسلامی را تحت فشار قراردهند و این برنامه را حتما  به زعم خودشان جمهور
دنبـــال خواهنـــد کـــرد. اما اتفاقاتی مثل طوفان  الاقصـــی و درگیری هایی که در 
غزه به وجود می آید، باعث می شود این روند با خدشه روبه رو شود و از طرفی 
ی اســـلامی ایران بارها عنوان کرده که به طور مســـتقیم در  گرچه جمهور دیگر ا
گر  این اتفاقات نقشی نداشته است اما طرف صهیونیستی متوجه شده که ا
یافت  در مرزهای ایران دست به ناامنی بزند، پاسخش را در مناطق اشغالی در
یم  صهیونیســـتی در  خواهد کرد و همین می تواند در محاســـبات مقامات رژ

قبال تحولات قفقاز جنوبی تاثیر گذار باشد.«
این کارشـــناس مســـائل قفقاز در پاســـخ به این ســـوال که با توجه به اینکه در 
ی این نشســـت ها، بیانیه پایانی منتشـــر نشـــده، آیا این احتمال  جریان برگزار
وجود دارد که در پایان این جلســـه بیانیه پایانی منتشـــر شـــود نیز توضیح داد: 
»چون این کشـــورها با هم اختلافاتی دارند، ازجمله آذربایجان و ارمنســـتان و 
همین طور سایر کشورها که نمی خواهیم ذکر کنیم. بالاخره اختلافات جزئی 
و بعضا کلی در موضوعات سیاست منطقه ای با هم دارند. نمی توانیم انتظار 
داشته باشیم که یک بیانیه همه جانبه یا کاملی از سوی طرفین درقبال همه 
تحولات منطقه قفقاز و مناطق پیرامون صادر شود، چون نگاه های متفاوتی 
نســـبت بـــه این تحولات وجود دارد اما موضوعاتـــی مثل ایجاد صلح و ثبات 
و تـــلاش بـــرای رســـیدن به رفاه و امنیت در منطقـــه قفقاز جنوبی و همین طور 
یم صهیونیستی درباره حمله به غزه از نقاط مشترک همه این  محکوم کردن رژ
یم بیانیه ای در این خصوص منتشر شود، یعنی لزوم  کشورهاست که امیدوار
تلاش برای رسیدن به یک راه حل صلح بلندمدت در منطقه برای ایجاد وفاق 
یم صهیونیستی مطرح است که  و همین طور بحث محکوم کردن حملات رژ

می توانیم امیدوار باشیم یک بیانیه صادر شود.«
ی دربـــاره اینکـــه آیـــا این نشســـت، اهداف اقتصـــادی نیز بـــرای ما به  حیـــدر
همـــراه دارد، گفـــت: »یکی از موارد ذکرشـــده در این نشســـت موضوع ترانزیت 
ی  ی های ترانزیتی و اقتصادی بین کشورهاســـت. مقامات جمهور و همکار
اسلامی هم به این موضوع توجه کرده اند و در حاشیه این نشست که به موضوع 
صلح و ثبات در منطقه اختصاص دارد، حتما دیدارهای دو و چندجانبه ای 
ی های اقتصادی و ترانزیتی به خصوص  هم درباره این موضوع یعنی همکار
بین ایران و آذربایجان و ارمنستان انجام خواهد گرفت تا بتواند از این نشست 

یک دستاورد اقتصادی داشته باشد.«

   ترکیه و آذربایجان برای احداث راه های ترانزیتی  
آلترناتیوهای متعددی دارند

ی درباره اینکه ابتکار راهگـــذر ارس می تواند جای کریدور زنگه زور را  حیـــدر
بگیرد هم توضیح می دهد: »درباره این موضوع همه کشـــورها برای سیاســـت 
خارجـــی در حـــوزه اقتصـــادی و سیاســـی تـــلاش می کننـــد کـــه جایگزین ها و 
آلترناتیوهای متعددی داشـــته باشـــند و سبدشان انتخاب های متعددی را 
در بربگیرد تا محدود به یک یا دو کشـــور نباشـــند. درباره موضوع کریدور هم 
گرچه به دنبال یک کریدور به زعم خودشان با نام زنگه زور  ترکیه و آذربایجان ا
هســـتند که از ارمنســـتان کشیده شـــود، اما درعین حال برای آن، آلترناتیوها و 
جایگزین هایی هم قرار دادند تا اولا طرف ارمنستانی را تحت فشار قرار دهند 
گر بنا به دلایلی این  تا هرچه سریع تر به خواسته های آنها تن بدهد و درثانی ا
کریدور نتوانســـت کار خودش را شـــروع کند یا در آینده کارش دچار اخلالی 
شـــد بتواند از مســـیرهای جایگزین مانند مســـیر ایران استفاده کند. اما اینکه 
فکر کنیم با ایجاد مســـیر از ایران آن کریدور را متوقف خواهند کرد نه چنین 

نخواهد بود.«
، درباره راه حل مشـــکلات این منطقه با حضور  این کارشـــناس مســـائل قفقاز
کشورها نیز گفت: »این نکته را همه طرف های قفقاز باید مدنظر قرار بدهند 
ی است  که گفتمان سلبی راه به جایی نخواهد برد و گفتمان ایجابی و همکار
ی فکر می کند  گر کشور که می تواند همه طرف ها را به منافع خودشان برساند. ا
چون در جنگ پیروز شده آنچه را که می  خواهد می تواند در قفقاز جنوبی پیاده 
کند اشتباه کرده و ایران نشان داده که اجازه نخواهد داد که به خواسته های 
یاده خواهانه این کشورها جامه عمل پوشانده شود. بهتر است که به  ناحق و ز
ی و گفتمان ایجابی رو بیاورند تا بتوانند به اهداف خودشان برسند.« همکار

نشست تهران با حضور وزرای خارجه 5 کشور درگیر مساله قفقاز  کنش فعال ایران در تحولات حساس منطقه بود

قفقاز بدون ناتو، بدون اسرائیل
نقدی بر تبلیغات ویدئویی زننده 

شرکت های مختلف در فضای مجازی

سر جدت
به »سال« زنگ نزن!

1. در امر ضعیف بودن تبلیغات یا به عبارت دیگر صنعت تبلیغات در 
ایران بحثی نیست. دنبال دلیل و بهانه اش هم نمی گردیم. محدودیت ها و 
ضعف اقتصادی و هزینه نکردن درست شرکت ها برای تبلیغات می تواند 
دلیل مهمی باشد که چرا هنوز این صنعت در ایران بسیار جای کار دارد و 
حتی به مرزهای بلوغ هم نزدیک نشده. هنوز تبلیغ بومی درست و حسابی 
نداریم و معدود تبلیغ هایی که ســـعی می کنند چشـــم نواز جلوه کنند، 
کپی برداری مو به مو و نعل به نعل از نمونه خارجی است که اگر با بچه های 
موطلایی و چشم آبی همراه نشود، تهیه کننده شب خوابش نمی برد! امروز 

و در این مطلب اما با صنعت تبلیغات رسمی در ایران کاری نداریم. 
گـــر شـــما هـــم مثل من مشـــتری دائمـــی فضای مجازی باشـــید، با  2. ا
آژانس های تبلیغاتی جدید التاسیسی طرف شده اید که برای فضای 
مجازی تبلیغ می ســـازند و طبیعتا همان پختگی نیم بند آژانس های 
رسمی تبلیغاتی را هم ندارند! اگر صنعت رسمی تبلیغات در ایران، 
گهی ســـاختن باید هزار امتحان بدهد و هزار  بار نظارت شـــود و  برای آ
آدم هایش باید تلاش کنند تا کارشان معنا و کیفیت داشته باشد، در 
صنعت تبلیغات غیر رسمی یا تبلیغات فضای مجازی، نه با کیفیت 
طرفیم نه با ممیزی و نه با حساسیت. نه کسی هست که روی محتوا 
نظارتی داشته باشد و نه اصلا کسی هست که به این آقایان یا خانم های 
ســـازنده تبلیغات بگویـــد: خرت به چند! هرچه دل شـــان می خواهد 
می سازند و یک جمله داغ یا به اصطلاح خودشان »قلاب« می اندازند 
ســـر کلیپی که تولید کرده اند و بعد یک تبلیغ گروه ســـنی الف تحویل 
، تبلیغ بدشان به مقیاس  مردم می دهند و به معجزه پیج های پرطرفدار

میلیونی دیده می شود و سفارش دهندگان بعدی از راه می رسند. 
3. بعضی وقت ها این تبلیغات فقط بی ادبانه و روی اعصاب است. 
مثلا تبلیغ یک شـــرکت که اپلیکیشـــن بازی طراحی کرده را هر وقت 
می بینـــم، دلـــم می خواهـــد موبایلم را بشـــکنم! تبلیغ بـــرای بازی منچ 
اســـت. پســـر جوانی از خواب بیدار می شـــود. سر سفره صبحانه منچ 
بازی می کند و از خوشـــحالی بردن یا مثلا جفت شـــش آوردن، لیوان 
، هم جفت ششی چیزی می آورد و  سر سفره را می شکند! در آسانسور
از خوشحالی، به دختر جوانی که کنارش ایستاده، تنه می زند و دختر 
را نقش زمین می کند و بی آنکه ککش هم بگزد، آسانسور را ترک می کند! 
بعـــد روی موتور جفت شـــش می آورد و بـــا موتور به یک مانع راهنمایی 
رانندگـــی می کوبـــد و شـــادی می کنـــد. در جلســـه کاری، در حالی کـــه 
مدیر ارشد مشغول توجیه کارمندان و توضیح دادن یک نمودار مهم 
ویدئویی است، استاد جفت شش می آورد و از خوشحالی به کارمندی 
که مشغول کار کردن و توجه به صحبت های مدیر است، تنه می زند 
و او را از روی صندلی پرت می کند پایین! دست آخر هم دختری که 
صبح در آسانسور تنه خورده بود، در آسانسور جفت شش می آورد و با 

خوشحالی به پسر تنه می زند و پسر نقش زمین می شود!
صادقانه بگویم برداشـــت من از دیدن این تبلیغ این اســـت: این بازی 
، بی ادب و فاقد شعور اجتماعی طراحی شده.  فقط برای افراد بی شعور
، از اخلاق انسانی تا اخلاق رانندگی  آدم هایی که می توانند در همه چیز
تا اخلاق کاری، بی شعور و نفهم باشند. هر وقت این تبلیغ را می بینم، 
با خودم عهد می کنم این بازی را روی گوشی نصب نکنم و نمی کنم.
گرام مد شده. تبلیغ برویم  4. تازگی ها نوع دیگری از تبلیغات در اینستا
ببینم چه خبر است. یکی می گوید: دیدم این خانم اینجا نشسته. لابد 
پول کرایه ماشـــین ندارد. برویم به او پولی کمک کنیم که به خانه اش 
بـــرود. بعـــد با دختر صحبت می کننـــد و دختر توضیح می دهد که در 
کنار خیابان مشـــغول مثلا ترید کردن در بازارهای مالی اســـت و آنقدر 
پول درآورده که صرف نمی کند از جایش بلند شـــود و به محل کارش 
برود. تهش هم می گوید: اگر به پیج استاد »بق بقوییان« بروید، می توانید 
همه فنون ترید کردن زیر تیر چراغ برق را یاد بگیرید و میلیاردر شوید. 
این تبلیغات آخرین متد تبلیغات افتضاح، بی کیفیت، بدون فکر و 
طبیعتا بدون نظارت هستند که صرفا چون بسیار دیده می شوند، موفق 
جلوه می کنند، در حالی که از منظر پیام تبلیغاتی قطعا هزار و یک ایراد 
دارند. برای تولید کردن شـــان هم نیازمند ذهن خلاق و عقل درســـت و 
حسابی نیستید. فقط کافی است یک آدم فضول پشت دوربین باشد 
و دختری جذاب و امروزی را سوار ماشینی آنچنانی نشان دهید که با 
نگاه کردن به گوشی موبایلش، مشغول انجام دادن کارهای بزرگی است. 
تهش هم آدرسی می دهید که برو فلان پیج و آنجا آخرین شیوه های فلان 
.  این تبلیغات تکراری، بدون خلاقیت و از همه مهم تر  کار را یاد بگیر
سری دوزی شده، به تازگی وارد بازار جدیدی از وقاحت، بی اخلاقی و 
نفهمی شـــده اند. از همه بابت اینکه نمی توانم توهین های مناسب تر 
و درخورتری پیدا کنم عذر می خواهم، چون اینجا خانواده نشسته ولی 
شما هم بعد از خواندن پاراگراف پایینی، متوجه می شوید که منظورم 
چیست و احتمالا خودتان ناسزاهای مودبانه ای که نوشتم را با کلمات 

پرچاشنی تر و مناسب تر جایگزین خواهید کرد. 
خانمی می رود برای مصاحبه. از مردم سوال می کند که عزیز از دست 
داده اند یا نه؟ مردم صحبت می کنند. یاد عزیزان ازدست رفته می افتند. 
اشـــکی می ریزند. وارد شـــوک می شوند. یادشـــان می افتد که عزیزی از 
دســـت داده انـــد. بعد مـــردی می آید جلوی دوربیـــن و تعریف می کند 
که مشکلی بوده و یکی از عزیزانش به عمل نیاز داشته و عمل بسیار 
پرخرج بوده اما او توانسته با رفتن به پیج استاد »قارقارکیان« و یاد گرفتن 
شـــیوه های کســـب درآمد دلاری، عزیزش را زنده نگه دارد و شـــما هم 
می توانید با حضور در پیج این استاد حکیم، این آموزش ها را ببینید!
شما را نمی دانم اما من و تمام کسانی که این تبلیغ را دیدند، برای روح 
و روان خانواده اســـتاد، چنان دعاهای خیری انجام داده اند که طرف 
ناچـــار شـــده کامنت ها را ببنـــدد! احتمالا آن مغز متعفنی که پشـــت 
طراحی این تبلیغ بوده، از رو نمی رود و بر این باور اســـت که »تبلیغم 

خیلی باحال بود چون مخاطب را درگیر کرد!«
درد اینجاست. وقتی نظارت هست، فجایعی را در صنعت تبلیغات 
، به شدت حال بدکن بودند.  می بینیم که روی بیلبوردهای سطح شهر
تبلیغاتی با کنایه های جنسی که نیاز نیست یادآوری شود. ببینید اینجا 
که احتمالا نه نظارتی هست و نه کسی کاری به کار محتوا دارد، برای 
درگیر کردن مخاطب به چه تدابیر کثیفی رسیده اند. یاد سریال »بهتر 
است با »سال« تماس بگیری« افتادم و آن تیمی که داشت برایش تبلیغ 
درست می کرد. از منظر کیفیت ساخت تبلیغ و همچنین بی منطق 
گرامی را انگار خود سال گودمن  گهی های اینستا بودن تبلیغات، این آ
ساخته با همان دو سه دانشجوی کنار دستش. اگر این است که لطفا 

با »سال« تماس نگیرید!

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز

هومن جعفری
خبرنگار
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یم صهیونیستی نسبت به دوران اوجش، وسعت اشغالگری هایش شامل 80  رژ
یه و لبنان می شد، چهار  ، سور هزار کیلومتر مربع از سرزمین های فلسطین، مصر
که با فشارهای  کره  کوچک تر شده. این سرزمین ها نه با صلح و یا مذا برابر 
نظامی مختلف از چنگ صهیونیست ها خارج شده است. عملیات طوفان 
کشیدن صهیونیست ها در 22  ، در حال به چالش  کتبر الاقصی در هفتم ا
هزار کیلومتر مربع باقی مانده است. خیلی سخت نیست درک روزهای پس 
کنند در غلاف غزه یا نزدیک  از جنگ. صهیونیست ها بعید است جرأت 

کن شوند. جنوب لبنان سا

چرارژیمازعینکمتحدانشهماشغالگراست؟
گر  گرفته و حتی ا کلی بر اساس اشغالگری شکل  یم صهیونیستی به طور   رژ
یک  متر مربع را نیز در دست داشته باشد، آنجا منطقه ای اشغالی به حساب 
گر از  گیر و قاطع است، اما ا یم فرا می آید. این دیدگاه در میان دشمنان رژ
عینک صهیونیست ها نیز به اقدامات و کنترل سرزمینی آنها نگاه کنیم، آنها 

اقداماتی در حوزه اشغالگری داشته اند. 
بر اساس طرح های سازمان ملل، قرار بود فلسطین بین فلسطینیان و یهودیان 
کن این سرزمین تقسیم شود که بر مبنای آن سه منطقه جدای از هم یعنی  سا
کرانه باختری، نوار غزه و الجلیل به فلسطینیان تعلق می گرفت. این طرح که 
در قالب قطعنامه شماره 181 سازمان ملل منعکس شده و مورد رای گیری 
گرفت، 55 درصد فلسطین را در اختیار یهودیان قرار  در مجمع عمومی قرار 
می داد. با این وجود یهودیان پس از تشدید شورش خود علیه مردم فلسطین 
و دولت انگلیس که در آن برهه کنترل این سرزمین را در دست داشت، موفق 
شدند الجلیل را به طور کامل اشغال کرده و از وسعت کرانه باختری و نوار غزه 
بکاهند؛ درنتیجه رژیم صهیونیستی در شرایطی تشکیل شد که نسبت به طرح 
متحدانش غربی اش، مناطق بیشتری را اشغال کرده و سهم 55 درصدی خود 
گر دولت ها و بخشی از افکار عمومی تشکیل  را به 80 درصد رسانده بود. ا
یم را براساس قطعنامه 181 مشروع بدانند، صهیونیست ها 25 درصد بیشتر  رژ
از این طرح، سرزمین های فلسطین را تصرف کرده اند. با این حال کشورهای 
غربی علی رغم رای گیری خود برای مشروعیت دهی به رژیم، به جای 55 درصد، 
تل آویو را در 80 درصد فلسطین به رسمیت شناختند که 22 هزار کیلومتر مربع 
از مجموع 27 هزار کیلومتر مربع سرزمین فلسطین را شامل می شد؛ منطقه ای 

که به سرزمین 1948 مشهور شد. 
صهیونیست ها در سال 1956 پس از آنکه انگلیس و فرانسه تصمیم گرفتند در 
، رئیس جمهور  کنش به ملی ساختن کانال سوئز توسط جمال عبدالناصر وا
کنند، با آنها هماهنگ شده و با استفاده از این  کشور حمله  مصر به این 
هزار   60 که  منطقه  این  کند.  اشغال  را  سینا  صحرای  شد  موفق  فرصت 
کیلومتر مربع وسعت داشت، تقریبا 2.7 برابر سرزمین 1948 به عنوان سرزمین 
رسمی صهیونیست ها بود؛ هرچند تل آویو تحت فشارها و بر اساس توافق 
یم  ی و آمریکا از این منطقه به سرعت خارج شد. با این حال چشم رژ شورو
همچنان به دنبال صحرای سینا بود. صهیونیست ها در جریان جنگ شش 
یه  گهانی به سرزمین های باقی مانده فلسطین، مصر و سور روزه 1967 به طور نا
که سرزمین های  کرانه باختری و غزه  کردند. در این جنگ دو منطقه  حمله 
باقی مانده در دست فلسطینیان به شمار می رفتند و با 5 هزار کیلومتر مربع 
20 درصد سرزمین فلسطین را شامل می شدند، اشغال کردند. آنها همچنین 
کیلومتر مربع و صحرای سینا  یه را با 1800  بلندی های جولان متعلق به سور
مجموع  وسعت  کردند.  تصرف  کیلومتر مربع  هزار   60 با  را  مصر  به  متعلق 
یه و  سرزمین های 1967 )شامل کرانه باختری و غزه(، بلندی های جولان سور
صحرای سینا به 66 هزار کیلومتر مربع می رسید که سه برابر وسعت سرزمین 
یم بود. با احتساب این مناطق، وسعت  1948 به عنوان مرزهای رسمی رژ
مجموع مناطق تحت اشغال صهیونیست ها به 88 هزار کیلومتر مربع رسیده 

یم تنها طی شش روز چهار برابر شد.  و وسعت رژ
کشور را به اشغال  یم در سال 1982 جنوب لبنان تا بیروت، پایتخت این  رژ
کشور بود.  کیلومترمربعی این  که تقریبا نیمی از وسعت 10 هزار  خود درآورد 
که به اشغال تل آویو  کیلومتر مربعی نیمه جنوبی لبنان  وسعت تقریبا 5 هزار 
درآمده بود نیز به لحاظ نسبت، معادل یک چهارم وسعت سرزمین 1948 بود. 

ازکداممناطقعقبراندهشدند؟
یم، فاصله 300 کیلومتری سرزمین های  پس از اشغال صحرای سینا توسط رژ
گر تا پیش  کیلومتر رسید. ا اشغالی با قاهره، پایتخت مصر به نزدیک 100 
از این استقرار نظامیان مصری در صحرای سینا، خطر موجودیتی برای 
یم ایجاد کند،  صهیونیست ها بود و می توانست سایه اشغال کامل را بر فراز رژ
گهانی و پرحجم مانند  این بار احتمال داشت صهیونیست ها در یورشی نا
کنند. چنین  یه دو شهر اصلی مصر را اشغال  سال 1967، قاهره و اسکندر
خطری دمشق را نیز تهدید می کرد، زیرا از بلندی های جولان تا دمشق تنها 
کیلومتر فاصله بود، مضاف  بر آنکه صهیونیست ها با اشغال جولان، بر   70
کشور  این شهر به لحاظ اطلاعاتی و توپخانه ای مشرف بودند. در نتیجه دو 
کردند.  یم صهیونیستی را آغاز  کتبر 1973، عملیات نظامی علیه رژ در 7 ا
که صهیونیست ها از  این جنگ برای نخستین بار سایه خطر موجودیتی را 
آن هراس داشتند، بالای سر آنان گسترده کرد. بر همین اساس تل آویو برای 

نخستین بار به فکر استفاده از سلاح هسته ای درصورت لزوم افتاد. 
یم و جلوگیری از به کارگیری سلاح هسته ای کمک های  آمریکا برای دفاع از رژ
نظامی گسترده ای به صهیونیست ها ارائه کرد که موثر واقع شده و موضع آنان 
را که تا پیش از آن در جنگ شکست خورده بودند، تقویت کرد. با فشارهای 
یه چاره ای جز ترک  یابی روحیه صهیونیست ها، مصر و سور بین المللی و باز
مخاصمه ندیدند، اما صهیونیست ها که در سال 1973 تا مرز از دست دادن 
یکا  کل سرزمین های تحت اشغال شان رفته بودند، به پیشنهاد یا فشار آمر
ناچار شدند از صحرای سینا خارج شوند. واشنگتن امید داشت با این حربه 
کند و صهیونیست ها را  که پیرو مسکو بود وارد جرگه متحدان خود  مصر را 

کشور رها سازد.  نیز از فشار قدرت نظامی این 
ید را با میانجیگری  کمپ دیو کشور توافق صلح  بر همین اساس ابتدا دو 
یکا در سال 1982 به امضا رساندند و بر پایه آن، صهیونیست ها تا سال  آمر
کردند. در پی این خروج، تل آویو 18 شهرک  1982 صحرای سینا را تخلیه 

کنان آن را به داخل فلسطین  صهیونیست نشین این منطقه را برچید و سا
بازگرداند. 

 ، از این رو منطقه وسیع و مهم صحرای سینا هر چند به شکل خسارت بار
به طور رسمی از اشغال صهیونیست ها خارج شد. با این حال مصری ها 
قول دادند در این منطقه دیگر ارتشی مستقر نکنند و برای هرگونه تحرکات 
نظامی لازم برای سرکوب شورشیان و قبایل حاضر در آن با صهیونیست ها 
یم، حقی برای سیطره اطلاعاتی در  یکا و رژ هماهنگ باشند. همچنین آمر
این منطقه به دست آوردند. با تمام این مشکلات، صحرای سینا نخستین 

که از اشغال صهیونیست ها به صورت رسمی خارج می شد.  سرزمینی بود 
که در سال 1982 نیمه جنوبی لبنان  یم  دومین منطقه، جنوب لبنان بود. رژ
کرده بود، با فشار نظامی نیروهای مقاومت لبنان تا سال 1985  را اشغال 
به  مرور از بخش اعظم مناطق اشغالی خارج شدند. با این حال همچنان 
که منطقه ای  از سال 1985 تا 2000 از ارتش جنوب لبنان حمایت می کرد 
حائل بین لبنان و سرزمین های اشغالی بود. این منطقه که 800 کیلومترمربع 
وسعت داشت نهایتا در سال 2000 با عقب نشینی صهیونیست ها طی یک 
پاشید. پس از صحرای سینا در دهه 1980، جنوب  گهانی فرو روز به طور نا
کامل  که صهیونیست ها از آن به طور  لبنان دومین منطقه اشغالی ای بود 
18 ساله میان خروج از صحرای سینا تا  خارج می شدند. با وجود فاصله 
خروج از جنوب لبنان، دفعه سوم بسیار زودتر رخ داد. تنها پنج سال پس از 
ی لبنان، صهیونیست ها تحت فشار انتفاضه دوم ناچار شدند در  ک ساز پا
یخ  سال 2005 به طور کامل از نوار غزه عقب نشینی کنند. غزه هر چند در تار
خروج صهیونیست ها از مناطق اشغالی شان سومین مورد بود اما این منطقه 
یم رها شد. تل آویو با  که از سلطه رژ ک فلسطین بود  نخستین بخش از خا
این خروج، 21 شهرک صهیونیست نشین این منطقه را نیز برچیدند. از آنجا 
که کرانه باختری بخش دیگر انتفاضه دوم بود، صهیونیست ها ناچار شدند 

چهار شهرک در شمال این منطقه را هم برچینند. 

کرانهباختریدرمعرضشورش
صهیونیست ها با وجود برچیده شدن چهار شهرک صهیونیست نشین در 
کانون های  کرانه باختری به دلیل ناامنی در آنها به دنبال نزدیکی به  شمال 
منطقه  این  در  خود  ی  شهرک ساز شدت  بر  جنین،  شهر  مانند  انتفاضه 
افزودند. در نتیجه تعداد شهرک نشینان از 400 هزار نفر به 700 هزار نفر رسید. 
سلاح  هزار   400 که  زد  تخمین  یم صهیونیستی  رژ کنست   2020 سال  در 
کرانه  در  سلاح ها  این  از  بخشی  است.  گردش  در  اسرائیل  در  غیرقانونی 

ی کرانه باختری  باختری دست به دست می شود. به دنبال تشدید مسلح ساز
و افزایش شکاف میان شهرک نشینان و فلسطینیان، صهیونیست ها تا پیش 
ی زمینی خود را با هفت لشکر در  از »طوفان الاقصی« تقریبا 70 درصد نیرو
این منطقه مستقر ساختند. به  لحاظ نفرات، تعداد نظامیان صهیونیست 
در کرانه باختری 5 هزار کیلومتری به 350 هزار نفر می رسید. تمرکز این میزان 
نیرو در کرانه باختری درحالی که تنش ها با لبنان در مرزهای شمالی و جولان 
در حال تشدید بود، نشان دهنده عمق بحرانی بود که صهیونیست ها در این 
منطقه حس می کردند؛ هر چند وضعیت صهیونیست ها درحال حاضر در 
کرانه باختری نسبت به منطقه غلاف غزه و الجلیل بهتر است، اما به نظر 
می رسد مهاجرت ها از این منطقه نیز به سمت خط ساحلی حیفا- تل آویو 

گرفت.  شکل خواهد 

وقتیکاربهخروجازسرزمین۱9۴8میرسد
رسانه های عبری اعلام کردند در نخستین روز جنگ که به کشته شدن نزدیک 
کنان مناطق صهیونیست نشین اطراف نوار غزه انجامید، 60  دوهزار نفر از سا
کنان نیز که ناتوان  هزار نفر از آنان به سرعت از این منطقه گریختند. دیگر سا
بودند یا در میان تبادل آتش گرفتار شده بودند، روزهای بعد به فراریان پیوستند. 
نزدیک به 100 هزارنفر صهیونیست گریخته از منطقه غلاف غزه، راهی مناطق 
داخلی سرزمین های اشغالی شده اند تا در هتل ها و تاسیسات دولتی به عنوان 
آوارگان جنگ سکونت کنند. بااین حال براساس آنچه تارنمای عبری زبان روتر 
نت گزارش کرده، بیش از 90 درصد از شهرک نشینان آواره اعلام کرده اند دیگر 

هرگز به غلاف غزه باز نخواهند گشت. 
، روزنامه نگار صهیونیست که با تعدادی از این صهیونیست  ها  شلومیت تسور
کرده است، نوشته  مصاحبه و آن را در روزنامه عبری زبان دی مارکر منتشر 
تعدادی از شهرک نشینان نه تنها از عدم بازگشت صحبت می کنند، بلکه 
 22 کامل از سرزمین های اشغالی هستند. با این حساب  به دنبال خروج 
کتبر 2023 به همان سرنوشتی  کن در غلاف غزه از ا شهرک صهیونیست سا
که 21 شهرک صهیونیست نشین نوار غزه در سال 2005 به آن  دچار شده اند 
یم نیز موافق دائم  که در سال 2005 دولت رژ دچار شده اند؛ با این تفاوت 
کنون علی رغم دستور رسمی تخلیه این شهرک ها،  شهرک نشینان بود اما تا

نسبت به آینده آن موضع گیری نکرده است. 
کنان  کنان غلاف غزه، احتمال دارد دیگر سا 100 نفر از سا درکنار خروج 
یم نیز به فکر فرار به سمت مناطق مرکزی بیفتند. تعداد  استان جنوب در رژ

کنان این منطقه به یک میلیون نفر می رسد.  سا

یان دارد، به نظر می رسد  که جنگ در آن جر درکنار اوضاع ملتهب جنوب 
به لحاظ آوارگان منطقه شمال وضعیت بدتری دارد. در این منطقه جنگ 
به شکل غیررسمی و همراه با زدوخوردهای مرزی جریان داشته اما درخلال آن 
کت رسیده یا زخمی شده اند.  کنون دست کم 160 نظامی صهیونیست به هلا تا
کنون 27 هزار صهیونیست از 28 شهرک در مرزهای  به همین دلیل تل آویو تا
کن شهرک  لبنان را به مناطق داخلی تر منتقل ساخته و تخلیه 23 هزار سا
کلید زده است. بااین حال چنین خروج هایی  کریات الشمونه را نیز  شهرک 
کامل  به دستورهای رسمی باز می گردد. در این موارد دولت دستور تخلیه 
ن آنکه  ی در منطقه شمال بدو کنان را می دهد اما شهرک نشینان بسیار سا

گریخته اند.  ی وجود داشته باشد، به سمت مناطق داخلی  دستور
اعلام  جنگ  روزهای  نخستین  در  یم صهیونیستی  رژ تلویزیون   12 شبکه 
شمال  در  الجلیل  کن  سا صهیونیست های  درصد   75 از  بیش  که  کرد 
فلسطین اشغالی از ترس نفوذ و حمله احتمالی مبارزان مقاومت این منطقه 
را ترک کرده و به دیگر مناطق رفته اند. 10 سال قبل در سال 2013، این منطقه 
گر این تعداد  شامل 650 هزار فلسطینی و 540 هزار صهیونیست می شد. ا
را ثابت بدانیم و مبنا قرار دهیم، 405 هزار صهیونیست از منطقه الجلیل 
گریخته اند. این تعداد به طور تخمینی چیزی در حدود یک دهم یا یک پانزدهم 
کن در سرزمین های اشغالی است.  جمعیت صهیونیست های غاصب سا
405 هزار صهیونیست گریخته از الجلیل به دیگر مناطق مهاجرت نکرده اند، 
بلکه به شکل آواره، راهی بخش های داخلی تر شده اند. همچنین این تعداد 
در فقدان امکان حضور در کرانه باختری و جنوب، راهی جز مناطق مرکزی و 
شهرهایی مانند حیفا و تل آویو ندارند. با توجه به صدها هزار صهیونیست 
گفت امروزه تقریبا از هر 10  آواره شده از شهرک های اطراف غزه، می توان 

صهیونیست، یک نفر آواره شده است. 

آیااخراجصهیونیستهارویاست؟
صهیونیست ها تقریبا یک چهارم جغرافیایی را که در جریان اشغالگری شان 
کرده بودند به شکل رسمی در دست دارند. بااین حال در همین  تصرف 
کشیده شده است.  منطقه محدود برتری جمعیتی و نظامی شان به چالش 
یم و باقی مانده مناطق اشغال شده منطقه  سرزمین 1948 که هسته اصلی رژ
که در بخشی  صهیونیست هاست، امروز به لایه های مختلفی تبدیل شده 
ی شمال در  کرده )غزه و نوار مرز از آنها دولت دستور رسمی تخلیه را صادر 
ی  مجاورت لبنان( و در مناطق دیگری مانند الجلیل و استان جنوب بسیار
گریخته اند.  کنان بدون وجود دستور رسمی به سمت مناطق مرکزی تر  از سا

تنها یک چهارم سرزمین های اشغالی باقی مانده است

در مسیر خروج از زمین های ۱۹۴۸؟
سیدمهدیطالبی

خبرنگارگروهجهانشهر

اشغالرژیمصهیونیستیخارجشدهاند   کنوناز مناطقیکهتا
کردهاست   تخلیهرسمیآنهاراصادر مناطقیکهرژیمصهیونیستیدستور
آنگریختهاند   مناطقیکهشهرکنشینانبهدلیلهراساز
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 رامین رضاییان با 2 شلیک تماشایی 
ستاره برد سپاهان در ازبکستان بود

پرسپولیس با  9 تغییر به مصاف استقلال تاجیکستان می رود

ارسال از جناحین؛ حربه یحیی 
برای موفقیت برابر تاجیک ها

محمد باقری معتمد: سرمربی تیم ملی باید خیلی زودتر تغییر می کرد

اگر ساعی ادعای فنی دارد سرمربی شود

گل محمدی در کنفرانس خبری 
از کدام تیم رسانه ای گلایه کرد

 خط و نشان برای 
کدام استقلال؟

استقلال نکو و دومین شروع برتر تاریخ لیگ

آبی ها شاید مقابل آلومینیوم 
جاودانه شوند

کار نساجی برای صعود سخت شد

کامبک نوبهار
خزان رحمتی

رامینالدورامینالدو

پشت پرده افشای قرارداد یامگا

 ایجنت بازیکن فرانسوی 
به دنبال انتقام از استقلال!
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تیم فوتبال استقلال از هفته هشتم رقابت های لیگ برتر جمعه هفته آینده به 
گردان نکونام  ک خواهد رفت. این در حالی است که شا مصاف آلومینیوم ارا
ی و یک شکست دست پیدا کرده  طی 6 دیدار ابتدای فصل خود به 5 پیروز
ی برابر و به خاطر تفاضل  ی عقب افتاده با امتیاز و در حال حاضـــر بـــا یک باز
ی کمتر انجام  ، در مقابل حریف سنتی که اتفاقا این تیم هم یک باز گل کمتر
داده در رده دوم جدول قرار گرفته است. استقلالی ها به جز دیدار هفته سوم 
ی و تصمیم اشتباه داور  ی با ناداور برابر ســـپاهان که به زعم کارشناســـان داور
3 امتیاز این دیدار را از دســـت دادند، در ســـایر دیدارهای خانگی و بیرون از 
خانـــه خـــود موفـــق عمل کرده و تمامی امتیازات ممکن این 5 دیدار را به خود 

اختصاص داده اند. 
گردان نکونـام در  حالـی در دیـدار بـا آلومینیـوم به دنبـال ششـمین  بنابرایـن شـا
ی ایـن رقابت هـا هسـتند  بـرد خـود در رقابت هـای لیـگ برتـر در فصل جـار
کـه ایـن تیـم در ایـن فصـل تـا پایـان دیـدار هفتـه هفتـم یـا بـه عبارتـی تـا بعـد از 
یـخ ایـن رقابت هـا، یکـی از بهتریـن آغاز هـای خود  ششـمین دیـدار خـود در تار
گفتنی اسـت اسـتقلال دو هفته ابتدایی را مقابل  را به ثبت رسـانده اسـت. 
گذاشـت. ایـن تیـم در اصفهـان در  نفت آبـادان و ملـوان بـا برتـری پشت سـر 
کـه شـاید خوش بین تریـن  حالـی بـه مصـاف سـپاهانی آمـاده و پرمهـره رفـت 
هـوادار اسـتقلال هـم نسـبت بـه نتیجـه پایانـی ایـن دیـدار خیلـی خوش بیـن 
گردان نکونـام یکـی از بهتریـن  کـه اتفاقـا شـا نبـوده امـا ایـن در صورتـی اسـت 
نمایش هـای فصـل خـود را بـا وجـود شکسـت، در اصفهـان و مقابـل یکـی از 

مدعیـان قهرمانـی ارائـه دادنـد. 
در ادامه این تیم 3 دیدار دیگر خود را هم به صورت پیاپی با برتری پشت سر 
گذاشته و ابتدا در هفته چهارم رقابت ها از مصاف حریف هم نام خوزستانی 
گذشـته، سـپس بعد از توقفی حدود 40 روزه در رفسـنجان، مس را شکسـت 
ی دیدارهای هفته ششم )عقب   داد و درنهایت هم هفته گذشته طی برگزار
کامبـک زده و دیـدار 2 بـر صفـر باختـه را بـا برتـری  افتـاده( در مقابـل هـوادار 
بـی 102 از هفتـه پنجـم  کـه در 3 بـر 2 بـه پایـان رسـاند. ایـن در حالـی اسـت 
رقابت هـا بـه تعویـق افتـاده تـا هـر دو تیـم صدرنشـین پرسـپولیس و اسـتقلال 
بـا یـک دیـدار عقـب افتـاده و بـا 6 دیـدار در پایـان هفتـه هفتـم صدرنشـین 

جـدول رقابت هـا باشـند. 

  استقلال و بهترین آغاز در 6 دیدار نخست
ی بـــا  همان طور کـــه اشـــاره کردیـــم اســـتقلالی ها در فصل جـــار

ی در 6 مســـابقه ابتدایـــی خـــود یکـــی از بهتریـــن  5 پیـــروز
شروع های لیگ برتر را پشت سر گذاشته و حالا این فرصت 
را دارند تا در دیدار برابر آلومینیوم این رکورد را بهتر کنند. 

نکونـــام که نهمین ســـرمربی اســـتقلال طی یک دهه 

اخیـــر به شـــمار می رود، در حالی توانســـته 83 درصـــد از امتیازات فصل تا به 
این جای کار را جمع کند که کسب چنین نتایجی در تمامی ادوار لیگ برتر 
یخ لیگ برتر بی  سابقه نبوده و در فصول قبلی استقلالی ها  برای آبی  ها در تار

در یک فصل شروع بهتر دیگری را هم به ثبت رسانده اند. 
یخ رقابت های لیگ برتر در کدام فصل طی  حال اینکه استقلال در طول تار
ی 6 دیدار ابتدایی فصل خود بهترین نتیجه را کســـب کرده اســـت در  برگزار
زیر به مقایســـه نتایج 6 هفته ابتدایی اســـتقلال در ادوار لیگ برتر پرداخته و 

آنها را مرور خواهیم کرد.

  از رکورد امیر تا شروع های ناامید کننده با منصوریان
یخ رقابت های لیگ  گر در مقام مقایسه نتایج 6 دیدار ابتدایی استقلال در تار ا
برتر به صورت معکوس از فصل گذشـــته تا فصل نخســـت رقابت ها بربیاییم؛ 
ی به 11  اســـتقلالی ها در فصل گذشـــته همراه با ســـاپینتو از همین تعداد باز
امتیـــاز دســـت پیدا کـــرده و درنهایت در پایان فصل عنوان ســـومی را به خود 
اختصاص دادند. این در شرایطی است که در فصل بیست و یکم که استقلال 
با فرهاد مجیدی موفق شد بدون شکست و جابه جا کردن آمارهایی متفاوت 
و متعدد به عنوان قهرمانی برسد در 6 دیدار ابتدایی خود 14 امتیاز به دست 

آورده و در مقایسه با امسال یک امتیاز کمتر کسب کردند. 
در فصل بیســـتم نیز اســـتقلال همراه با محمود فکری با نتایجی شـــبیه به تیم 
ساپینتو از 6 دیدار ابتدایی خود 11 امتیاز را کسب کرد تا شروع مناسبی در این 
فصل داشته باشد با این حال نیمکت این تیم در این فصل فقط تا نیم فصل 

به فکری وفا کرده و درنهایت او جای خود را به مجیدی داد. 
در فصل نوزدهم اما استقلال همراه با استراماچونی یکی از بدترین شروع های 
خود را تجربه کرده و درحالی که از 5 دیدار ابتدایی فقط 3 امتیاز گرفته بود، 
در هفته ششم سریال بردهای خود را آغاز کرده و تا پایان هفته یازدهم به آن 
ادامـــه داد. بـــا ایـــن حال این تیم در این فصل نیـــز از 6 دیدار ابتدایی فقط به 

6 امتیاز دست پیدا کرد. 
در فصل هجدهم نیز آبی ها با شفر هم شروع ناامید کننده ای را به ثبت رسانده 
و از 6 دیدار نخســـت خود فقط 7 امتیاز به دســـت آوردند. این در شـــرایطی 
اســـت که اســـتقلال بدون شـــک بدترین آغاز فصل خود را در فصل هفدهم 
یان به دست آورده و در حالی که تنها 8 هفته با سرمربی خود  همراه با منصور
ی آغازین فقط 4 امتیاز به دست آورده و از  ادامه دادند در این فصل از 6 باز

ی را با شکســـت پشت سر گذاشتند.  این تعداد مســـابقه، 4 باز
یان طی یک  در فصل شـــانزدهم نیز در حالی که منصور

فصل کامل هدایت استقلال را برعهده داشت هم این 
تیم از 6 دیدار همان تعداد امتیاز فصل هفدهم یعنی 

ی به دســـت  4 امتیاز را از 4 تســـاو
آورده و در 2 دیدار دیگر 

شکست خوردند. 

در فصل پانزدهم اما اســـتقلال همراه با مظلومی به همین تعداد امتیاز از 6 
ی یعنی کســـب 15 امتیاز از 6 مســـابقه  ی ابتدایـــی خود مانند فصل جار بـــاز
رســـیده و جالب اینکه این تیم در هفته ســـوم مقابل دیگر نماینده اصفهان 
گل این تیم در حالی تا  یعنی ذوب آهن شکست خورد. با این حال تفاضل 
ی تفاضل تیم نکونام مثبت  پایان هفته ششـــم مثبت 5 بود که در فصل جار
6 است، به این ترتیب تا این فصل بهترین شروع ازآن استقلال با سرمربیگری 
نکونـــام باشـــد. اما این تیم در فصل چهاردهـــم هم در 6 هفته آغازین همین 
نتایـــج را به دســـت آورد و جالـــب اینکـــه در این فصل هم اســـتقلال در هفته 
ســـوم بـــاز هم به ســـپاهان باخت؛ هرچنـــد همراه با قلعه نویـــی با تفاضل گل 
مثبـــت 7 بهتریـــن شـــروع خـــود در لیگ برتـــر را به ثبت رســـاند. در این فصل 
ی پشت ســـر گذاشـــته و درنهایت  اســـتقلالی ها دیدار هفته هفتم را با پیروز
در هفتـــه هشـــتم با شکســـت از نفت بـــه رکورد خود پایان دادنـــد و این بدان 
ی، نکونام بهترین شـــروع  معناســـت کـــه در صورت 2 بـــرد دیگر در فصل جار
فصل را به خود اختصاص خواهد داد؛ هرچند برتری با تفاضل بیشـــتر از 3 
ی بـــا آلومینیـــوم نیـــز این رکورد را به تنهایی در اختیار اســـتقلال با  گل در بـــاز

سرمربیگری نکونام قرار خواهد داد. 
ی 15 امتیاز  در فصل ســـیزدهم نیز اســـتقلال با قلعه نویی از همین تعداد باز
کســـب کرده و با تفاضل مثبت 6 عملکردی شـــبیه به اســـتقلال این فصل را 

به ثبت رساند. 
جالـــب اینکـــه اســـتقلال در حالـــی در 3 فصل پیاپی به رکـــورد 15 امتیاز از 6 
ی رسیده است و در پایان این 3 فصل هرگز به عنوان قهرمانی نرسید و این  باز
یعنی آمار نشان می دهد صرفا بهترین شروع ها قهرمانی را به همراه نداشته اند 
و چه بســـا بعضـــا اســـتقلال در فصولی این عنوان را به خـــود اختصاص داده 
که تا هفته ششـــم این ســـال ها حتی به میانگین امتیاز قهرمانی )هر دیدار 2 

( هم نرسیده اند.  امتیاز

**در ســـایر فصـــول نیـــز اســـتقلال از 6 دیـــدار ابتدایی خود امتیـــازات زیر را 
کسب کرده است.

فصل دوازدهم: 9 امتیاز )قهرمانی(
فصل یازدهم: 13 امتیاز

فصل دهم: 9 امتیاز
فصل نهم: 12 امتیاز

فصل هشتم: 7 امتیاز )قهرمانی(
فصل هفتم: 8 امتیاز

فصل ششم: 14 امتیاز
فصل پنجم: 13 امتیاز

فصل چهارم: 12 امتیاز
فصل سوم: 11 امتیاز
فصل دوم: 8 امتیاز

فصل اول: 10 امتیاز

شکســـت تیم تراکتور در خانه آن هم مقابل هواداران پرشـــور این تیم در بازی با 
شمس آذر یکی از عجیب ترین نتایج چند هفته اخیر لیگ برتر بود. کمتر کسی 
فکر می کرد تراکتور در این بازی بازنده باشد. حتی بدبین ترین هواداران این تیم 
که شکست را برای تیم شان محتمل می دانستند هم، فکر نمی کردند تراکتور با 
سه گل بازی را واگذار کند. البته کامبک نصفه و نیمه این تیم می توانست تمام 
معادلات را به هم بریزد و حالا تیم برنده تراکتور باشد، اما زمان برای بازگشت آنها 
کافی نبود و درنهایت شاگردان خمز نتیجه را واگذار کرده و یک شکست سنگین 
را پذیرفتند. توقع می رفت این تیم با این همه ستاره عملکرد بهتری داشته باشد 
اما درحالی که آنها در آستانه پنجمین پیروزی پیاپی خود بودند، در تبریز شکست 
خوردند تا روند موفقیت هایشان همین جا متوقف شود. این تراکتور شاید از جا 
برخاســـته و ســـری در میان ســـرها در بیاورد اما بدون شـــک نمی تواند توقعات را 
گ های زیادی دارد و تقریبا  برآورده کند. تیمی که خمز امسال روانه لیگ برتر کرد با
می توان گفت؛ او زمان را برای برطرف کردن ایرادات تیمش از دست داده است. 

  جایگاه تراکتور فیک است 
ی در رده ســـوم رقابت هـــای لیگ برتر قرار  کتـــور در حالی با هفت باز تیـــم ترا

ی از ســـپاهان  ی از اســـتقلال و پرســـپولیس و دو باز دارد کـــه هنوز یـــک باز
و گل گهر بیشـــتر برگزار کرده اســـت. به این ترتیب درصورتی که ســـایر تیم ها 
ی هـــای عقـــب افتاده خـــود را برگـــزار کنند، ایـــن احتمال وجـــود دارد که  باز
کتـــور حتی تا رده هشـــتم ســـقوط کند. از ایـــن رو جایـــگاه فعلی تیم  تیـــم ترا
گر  گردان خمز ا ، یک جایگاه حقیقی نیســـت بلکه فیک اســـت. شـــا کتور ترا
می خواهنـــد خـــود را در بین ســـه تیـــم بالای جـــدول حفظ کنند بایـــد اول از 
همه خوش شـــانس باشند و در مرحله دوم رقبای خود را کنار بزنند تا به این 
ی  کتور در باز کتور جبران شـــود. تیمی کـــه از ترا ترتیب ســـه شکســـت تیم ترا
با شـــمس آذر دیدیـــم از ثبـــات برخوردار نبـــود. نمی   توان منکـــر ضعف های 
کتور شـــد اما قبل از هر چیز غرور کاذب و دســـت کم  کتیکی تیم ترا فنی و تا
گـــر با  انگیزه  ی ها ا کتور گرفتن تیم شـــمس آذر باعث شکســـت آنها شـــد. ترا
بـــالا وارد زمیـــن شـــده و به هیچ وجـــه حریف را دســـت کم نمی گرفتند شـــاید 
ی بودند. چنین شـــرایطی پیش از شـــروع مسابقه قابل  حالا آنها برنده این باز
پیش بینی بود. شـــمس آذر هرچند اولین حضور خود در لیگ برتر را ســـپری 
می کند اما تیمی دونده و جنگجوســـت. از ایـــن رو می تواند برای هر حریفی 
کتور و شـــمس آذر دقیقا همیـــن اتفاق افتاد.  ی ترا ک باشـــد و در بـــاز خطرنا
ی ها به خاطر توانمندی های تیم حریف به شـــدت غافل گیر شـــدند  کتور ترا
که دیگر دیر شـــده بود.  و زمانی فهمیدند نباید حریف را دســـت کم بگیرند 
مســـابقه آنقدر طولانی نشد تا تلاش شـــان نتیجه دهد و بتوانند سه امتیاز را 

کنند.  از آن خود 

  این ترکیب برنده نیست 
کو تیمی  دونده و جســـور  خمـــز هنـــوز ترکیـــب تیم برنده را پیدا نکرده اســـت. پا
می خواهـــد. او بارهـــا چـــه در زمیـــن چـــه در تمرینات و چـــه در کنفرانس های 
یکنانی  مطبوعاتی مدعی شـــده به بازی ســـازی علاقه مند اســـت. از این رو باز
می خواهد که از کنار دروازه خود تا دروازه حریف بازی سازی کنند و با ارائه یک 
فوتبال زیبا به گل رسیده و نتیجه را به دست بیاورند، اما طی فصل جاری ما هنوز 
یکنان  تراکتور مورد نظر خمز را ندیدیم. این طور به نظر می رسد که او هنوز باز
مورد نظر خود برای چنین ترکیبی را پیدا نکرده و برای آنچه در ذهنش می گذرد 
همچنان به زمان نیاز دارد. با این حال چیزی که در تیم خمز به چشم می آید 
یکنان   انگیزه و تلاش برای رسیدن به خواسته سرمربی است. روحیه ای که باز
یافت سه گل از شمس آذر داشتند، گواه این ادعاست. تنها  تراکتور پس از در
چیزی که در تیم خمز به شدت توی ذوق می زند ضعف تاکتیکی این تیم است. 
آنها در انتقال توپ و بازی سازی با مشکل روبه رو هستند. ضمن اینکه در خط 
دفاعی به شـــدت آســـیب پذیر نشان می دهند. اشتباهات مکرر مدافعان این 
تیم و فضایی که به مهاجمان حریف می دهند نقطه ضعف بزرگ آنهاســـت. 
چیزی که باعث شـــد آنها به راحتی از لیگ قهرمانان آســـیا نیز حذف شـــوند. 

به همین علت خمز قبل از هر کاری باید خط دفاعی تیمش را ترمیم کند. 

  تراکتور نمی تواند خمز را برکنار کند
کتور اما سرمربی این تیم همچنان مرد  کامی و عدم موفقیت تیم ترا با وجود نا

محبوب سکوهاست. در روزی که هواداران تراکتور قبل از سوت پایان ناامیدانه 
ی سکوها حمایت خود  ورزشگاه یادگار امام تبریز را ترک می کردند، عده ای رو
ی سکوها  را از سرمربی تیم شان نشان دادند. برخی از آنها تا آخرین لحظه رو
ی و قبول شکســـت، بـــاز هم از خمز  ایســـتاده و حتـــی پـــس از ســـوت پایان باز
حمایت کردند تا مبادا باشگاه به سرش بزند و با این مربی وارد چالش شود. 
ی خمز نیست. در واقع  کتور برای برکنار این اما تنها مانع مسئولان باشگاه ترا
کتور باقی مانده است و به همین  هنوز دو سال دیگر از قرارداد این مربی با ترا
کتور خواهد  یادی متوجه باشگاه ترا ی ضرر مالی ز ی و دلیل در صورت برکنار
شد. شاید خیلی ها فکر کنند که تراکتور برنامه ای برای برکناری این مربی ندارد 
اما واقعیت این اســـت که جو این باشـــگاه به نفع ســـرمربی مغرور و یک دنده 
ی ها نیســـت. برخی در باشـــگاه به ارنج او هم خرده گرفته و تفکراتش  کتور ترا
را آشـــفته می دانند. این شـــایعات وقتی قوت گرفت که خمز نیز ناامیدانه در 

کنفرانس خبری مدعی شد نمی داند آیا ارزش دارد اینجا بماند و کار کند؟
البته تراکتوری ها هم هنوز به آن مرحله نرسیدند که بخواهند به خمز اولتیماتوم 
کتور در  یکنـــان باشـــگاه ترا داده و برایـــش فرصـــت تعییـــن کننـــد. یکـــی از باز
ی خمـــز را ندارند اما  همیـــن مـــورد بـــه ما گفت: »درواقـــع آنها فعلا قصد برکنار
ی ها از نتایج و ترکیب راضی نیســـتند و  کتور به این موضوع فکر می کنند. ترا
کامی می دانند. اصلی ترین چیزی که فعلا مانع  تفکرات ســـرمربی را عامل نا
آنهاســـت، مبلغ قرارداد و مدت قرارداد این مربی اســـت. این نکته اســـت که 

فعلا آنها را مردد کرده است.«

استقلال نکو و دومین شروع برتر تاریخ لیگ

آبی ها شاید مقابل آلومینیوم جاودانه شوند

باشگاه از سرمربی اسپانیایی ناراضی است اما هنوز کار به اولتیماتوم نرسیده 

کتور به خمز نمی رسد! زور ترا

پشت پرده افشای قرارداد یامگا

ایجنت بازیکن فرانسوی 
به دنبال انتقام از استقلال!

قـــرارداد کوین یامگا بازیکن فرانســـوی اســـتقلال درحالی روز گذشـــته 
به منظـــور بررســـی برخی مفاد قـــرارداد وی از جمله موضوع مالیات این 
بازیکن رسانه ای شد که طی سالیان اخیر باشگاه استقلال از این امر 
یعنی رســـانه ای شـــدن قرارداد بازیکنان و مربیانش در مواقع حســـاس 
بیشترین ضربه را پذیرا شده است. این درحالی است که درخصوص 
، ایجنت خارجی  موضوع افشـــای قرارداد یامگا شـــنیده می شـــود فابیو
کوین یامگا با استناد به یک قرارداد مشکوک، درخواست 260 هزار دلار 
بابت دستمزد خود جهت انعقاد قرارداد اولیه و تمدید قرارداد یامگا از 
باشگاه استقلال کرده بود که در زمانی که فرشید سمیعی معاون حقوقی 
استقلال بود کار به دعوی حقوقی کشیده شده و نهایتا فیفا رای خود 
را به نفع تیم حقوقی استقلال صادر کرد. از آن زمان و قبل از هر موعد 
پرداختی به این بازیکن این ایجنت اقدام به دادن نوتیس کرده تا ضمن 
فسخ یک طرفه و انتقال کوین به تیم دیگری به خیال خود انتقام خود را 
از بابت نپذیرفته شدن درخواستش بگیرد. این درحالی است همزمان با 
این کشمکش ها انتشار قرارداد کوین یامگا کاملا مشکوک به نظر می رسد.

انتقال دوباره استقلالی ها به پژوهشگاه

چمن کمپ حجازی مرمت می شود
تیم فوتبال استقلال درحالی تمرینات خود را بعد از یک روز تعطیلی از روز 
گذشته پیگیری کرد که شاگردان جواد نکونام این تمرین را در پژوهشگاه 
نفت تهران برگزار کردند. نکته قابل توجه اینکه شـــنیده می شـــود زمین 
چمن کمپ حجازی تا حدودی به استراحت و مرمت نیاز داشته که 
بر همین اساس این موضوع باعث می شود تا کار آماده سازی بازیکنان 
استقلال به منظور برگزاری دیدار این تیم در برابر آلومینیوم در پژوهشگاه 

نفت تهران برگزار شود. 

یک مقام مسئول در سازمان لیگ: به خاطر 
نام استقلال با هاشمی نسب همکاری کردیم

گر کارت بگیرد، به نام چه کسی  ا
ثبت کنیم؟

تیم فوتبال استقلال جمعه گذشته درحالی در دیدار برابر هوادار با یک 
پیروزی شـــیرین کار را به پایان رســـاند که در جریان این دیدار اتفاقات 
تلخـــی روی نیمکـــت ایـــن تیم رخ داده و مهدی هاشمی نســـب مربی 
محبوب آبی ها به همراه ســـایر اعضای کادرفنی اســـتقلال از همراهی 
تیمـــش محـــروم شـــد. در این مورد طـــی این چند روز شـــایعات زیادی 
شنیده شد؛ این در حالی هست که یک مقام مسئول در سازمان لیگ به 
»فرهیختگان« گفت: »به احترام نام استقلال طی سه هفته کمک کردیم 
تا هاشمی نسب روی نیمکت استقلال بنشیند. هر بار هم اعلام کردیم 
مدارکش را کامل کنند اما استقلالی ها فقط بخشی از مدارک را آوردند! 
وقتی نام این مربی در لیست استقلال نیست، به صورت قانونی اگر داور 
به او کارت زرد و قرمز بدهد باید این کارت ها را به نام چه کســـی ثبت 
کرد؟ با این حال در بازی های قبلی ما به خاطر نام استقلال و خودش 
کمـــک کردیـــم تـــا او از روی نیمکت تیمش را همراهی کند اما در ادامه 
وقتی درخصوص تکمیل مدارک اقدامی صورت نگرفت طبق قانونی 
جلوی تداوم این حضور را گرفتیم چون بیشـــتر از نمی شـــد با این تیم و 

هاشمی نسب همکاری کنیم.«

برد نوبرانه طلایی پوشان در ازبکستان

سپاهان مدعی صعود شد
تیم فوتبال ســـپاهان در هفته ســـوم مرحله گروهی رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا در ازبکستان به مصاف تیم آلمالیق این کشور رفت و 
ی نه چندان دشوار موفق شد میزبانش را با نتیجه سه بر یک  در دیدار
ی هفته دوم شان برابر الاتحاد  گردان مورایس که باز شکست دهد. شا
عربستان به دلیل بهانه جویی های حریف و ناظر AFC لغو شده بود 
در دومین دیدار خود در دور گروهی موفق شدند نخستین برد خود را 
ی اشتباه گلر  کسب کنند. طلایی پوشان در همان نیمه نخست رو
حریف و توسط زکی پور به گل رسیدند که در بررسی VAR، آفساید 
تشخیص داده شد. در ادامه باز هم اشتباه سنگربان حریف باعث 
شـــد تا کرنر رضائیان به گل نخســـت ســـپاهان تبدیل شـــود. پیش از 
پایان نیمه نخست یکی از معدود حملات آلمالیق با شوت زیبای 
ی  ی در نیمه نخســـت به تساو میراحمدوف به گل تبدیل شـــد تا باز
کشـــیده شـــود. ســـپاهانی ها در نیمه دوم با ضربه کاشـــته تماشایی 
رضائیـــان بـــه گل دوم رســـیدند و ضربه اســـدی در دقیقـــه 59 کار را 
برای میزبان تمام کرد تا ســـپاهان با ســـه امتیاز به اصفهان برگردند. 

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار



هفته ســـوم از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آســـیا از روز گذشـــته آغاز شد و دو 
نماینده کشورمان نساجی و سپاهان مقابل حریفان ازبک خود به میدان رفتند 
و امروز هم پرسپولیس، دیگر نماینده کشورمان میزبان حریف تاجیکستانی 
که  ی که از هر لحاظ برای دو تیم حائز اهمیت است؛ چرا خود است. دیدار
بازنده این مسابقه شانس بسیار کمی برای صعود از این گروه خواهد داشت. 
پرسپولیس و استقلال تقریبا دوسال پیش هم با یکدیگر مصاف داشتند که 
آن مســـابقه را اســـتقلالی ها میزبان بودند که با یک گل مغلوب شـــدند. نکته 
جالب توجه اینکه تیم تاجیکستانی نسبت به دوسال قبل تغییرات عمده ای 
ی دوســـال پیش با پرســـپولیس را با ترکیب  داشـــته و وقتی ترکیب آنها در باز
ی قبل این تیم با النصر و الدحیل مقایسه کردیم هیچ نام آشنایی  اصلی باز
ندیدیم. درواقع می توان گفت که استقلال تاجیکستان تقریبا هیچ شباهتی 
ی کرد. در این سو  با آن تیمی ندارد که در مرحله یک هشتم با پرسپولیس باز
ی حامد لک،  هم تقریبا اوضاع به همین شـــکل اســـت. پرسپولیس در آن باز
سیدجلال حسینی، سعید آقایی، علی نعمتی، فرشاد فرجی، میلاد سرلک، 
رضا اسدی، امید عالیشاه، مهدی ترابی، وحید امیری و مهدی عبدی را در 
ی فردا به احتمال خیلی  ترکیب ثابت خود داشـــت که در این میان برای باز
یاد فقط نعمتی و ترابی در ترکیب ثابت باشند. میلاد سرلک مصدوم است و  ز
عالیشاه به همراه فرجی از روی نیمکت نظاره گر بازی خواهند بود. بدون شک 
پرسپولیس نسبت به تیم دوسال قبل خود قوی تر و باتجربه تر شده است و به 
گفته  این خاطر راحت تر می تواند حریف تاجیکستانی اش را شکست دهد. نا

ی دوسال پیش در ترکیب استقلالی ها  نماند که وحدت حنانوف هم در باز
یادی برای حضور در میدان با پیراهن قرمز  حضور داشـــت و فردا شـــانس ز
یادی که در  یکنان اســـتقلال با توجه به تغییرات ز گرچه خیلی از باز دارد. ا

ی سابق او به حساب نمی آیند.  این تیم انجام شده، به نوعی همباز

   پرسپولیسبهبردپرگلفکرمیکند
گردان یحیی گل محمدی نتوانســـتند شـــروع خوبی در لیگ  شـــا

قهرمانان داشته باشند و در بازی اول خود با دو گل مغلوب النصر 
شـــدند اما در بازی دوم پرســـپولیس بسیار متفاوت و قدرتمند ظاهر 

شد و توانست الدحیل را در زمین خودش شکست دهد. بااین حال 
تفاضل گل سرخپوشان هنوز منفی یک است و امروز این فرصت را دارد 

تا تفاضل گلش را بالا ببرد. البته یحیی و تیمش به هیچ وجه نباید استقلال 
را دست کم بگیرند از این جهت که آنها تیمی یکدست و دونده هستند. 

در این میان گروه آنالیز سرخپوشان متوجه شده اند که حریف تاجیک روی 
ضربات ایستگاهی و توپ های هوایی ضعف دارند و به این خاطر یکی از 

اهداف اصلی شان برای رسیدن به گل ارسال های بلند از کناره ها و بهره 
گردان یحیی  بردن از ضربات ایستگاهی است. در بازی با پیکان هم شا
روی این مساله اصرار داشتند و توانستند توسط شهاب زاهدی نیز روی 
ک  یک ضربه ارســـالی از روی کرنر به گل برســـند و چند صحنه خطرنا
مشابه این گل را هم خلق کنند. از این رو در بازی امروز کنعانی زادگان، 

یکنان سرزن تیم شان نقش اساسی را در  گولسیانی، نعمتی و زاهدی به عنوان باز
به گل رسیدن این تیم خواهند داشت. اگرچه در این میان نقش وینگر ها و حتی 
مدافعان کناری پرســـپولیس هم برای ارســـال های دقیق و تند و تیز بسیار مهم 
است. ضمن اینکه سروش رفیعی نیز در هفته های اخیر ضربات ایستگاهی 

را به بهترین شکل در تیمش ارسال کرده است. 

   پرداختنیمیازآپشنها
باشگاه پرسپولیس بعد از اینکه توانست مجوز برداشت 
ی  پـــول را از ســـپرده اش از ســـازمان خصوصی ســـاز

بگیـــرد درتلاش بـــود که مراحـــل اداری این 
انتقـــال زودتر انجام شـــود تـــا بتواند به 

سرخپوشـــان تا قبل از بازی امروز پرداختی داشـــته باشـــد. بااین حال به آنها 
اطمینان داده شد که ظرف همین یکی دو روزه نیمی از آپشن های قرارداد فصل 
یافت خواهند کرد و در این مورد دیگر دغدغه ای نداشته باشند.  پیش خود را در

   بادامکیسمتیدرهیاتفوتبالمشهدندارد
معـــاون ورزشـــی باشـــگاه پرســـپولیس تقریبا 4 مـــاه بعد از اســـتعفای محمد 
محمدی معرفی شد و حسین بادامکی این سمت را برعهده گرفت. شماره 

8 ســـابق سرخپوشـــان درحالـــی دوبـــاره و در 
ســـمت معاون به این تیم برگشـــته که در 
چندســـال اخیـــر از خیلـــی از 

یانات این تیم  اتفاقـــات و جر

مطلـــع نبـــود امـــا در مورد بادامکی گفته شـــده که او باید از ســـمتش در هیات 
فوتبال مشهد استعفا دهد. این جمله را احساس اصولی عضو هیات رئیسه 
فدراســـیون اعلام کرده اســـت. در این مورد وقتی روز گذشـــته پیگیر شـــدیم، 
یکی از مســـئولان باشـــگاه پرســـپولیس عنوان کرد که بادامکی قبل از گرفتن 

حکم معاونت مدعی شده که دیگر سمتی در هیات فوتبال مشهد ندارد. 

   درویششاکیازمصاحبههایمعاونسابق
محمـــد محمـــدی هنوز مهر حکم حســـین بادامکی به عنوان جانشـــینش در 
پرســـپولیس خشـــک نشـــده، مصاحبه ای علیه مدیریت این باشـــگاه انجام 
ی علیه مدیریت  داد. البته او از زمانی که از پرســـپولیس جدا شـــده چند بار
یش مواجه  ی شدید درو این باشگاه موضع گرفته و تکرار این ماجرا با دلخور
شده است. مدیرعامل پرسپولیس زمانی که محمدی را به عنوان معاون خود 
یادی از سوی هواداران تیمش قرار  در پرسپولیس معرفی کرد مورد انتقادات ز
گرفت از این جهت که آنها اعتقاد داشتند محمدی در دوران فوتبالش بیشتر 
یش انتظار این مصاحبه ها را از  اســـتقلالی بوده تا پرسپولیســـی! از این رو درو
محمـــدی ندارد. مخصوصـــا اینکه هر دو مدیر به نوعی زیرنظر وزارت ورزش 

فعالیت می کنند. 

   جلسههیاتمدیرهباحضورگلمحمدی
ی  هیات مدیره باشگاه پرسپولیس جلسه ابتدای این هفته خود را به خاطر باز
این تیم با استقلال تاجیکستان به آخر هفته موکول کرد. البته دلیل اصلی آن 
این بود که این جلسه با حضور یحیی گل محمدی برگزار شود. پیش از این 
کید کرده بود تا زمانی که باشگاه به تعهداتش در قبال  سرمربی سرخپوشان تا
اعضای تیم عمل نکند حاضر به حضور در جلسه هیات مدیره نیست. اما 
از آنجا که قرار است ظرف یکی دو روز آینده پرداختی به سرخپوشان انجام 
شود، یحیی نیز در صورت این اتفاق در جلسه آخر هفته هیات مدیره باشگاه 
پرسپولیس شرکت خواهد کرد. هرچند او نه از سوی مدیرعامل، بلکه از سوی 
دیگر اعضای هیات مدیره برای شرکت در جلسه آینده دعوت شده است. 

   رادوبازهمدغدغهشد
همان طور که پیش از این در خبرها داشـــتیم باشـــگاه پرسپولیس 
چند روز پیش با ارســـال نامه ای به رادوشـــویچ خواستار رضایت 
یافـــت قســـط آخرش از فیفا شـــد اما حالا با گذشـــت  او بـــرای در
چند روز پس از این نامه، رادو هیچ پاسخی نداده است. در این 
مورد با خبر شـــدیم که رادو بابت اینکه قســـط سومش را از پرسپولیس 
ی با تیم سابقش را  کی اســـت و به این خاطر قصد همکار باتاخیر گرفته، شـــا
ندارد. این می تواند بدترین خبر برای مدیریت باشـــگاه پرســـپولیس باشد. از 
پنجه نرم می کند  یادی دست و این جهت که این باشگاه با مشکلات مالی ز
یـــش همـــه تلاشـــش ایـــن بوده و هســـت 200 هـــزار دلار آخـــر رادو و حتی  و درو
جریمه احتمالی که 200 هزار دلار دیگر است را از طریق حساب پرسپولیس 
در فیفا بپردازد. به هرحال این باشگاه به دنبال این است که راهی برای جلب 
رضایت رادو و وکیلش پیدا کند در غیر این صورت باید این پول را از حساب 

باشگاه پرداخت کنند. 

به دنبال عملکرد پرانتقاد تیم ملی تکواندو در بازی های آســـیایی هانگژو و مرحله 
سوم رقابت های گرندپری 2023، چهارشنبه 27 مهرماه جلسه کمیته فنی فدراسیون 
تکواندو برگزار شـــد و ســـرانجام اعضای کمیته فنی به قطع همکاری با بیژن مقانلو 
رسیدند. موضوعی که روز شنبه این هفته به صورت رسمی از سوی سرمربی تیم ملی 
اعلام شد تا پرونده دومین حضور مقانلو در مسئولیت سرمربیگری تیم ملی نیز به پایان 
کی دستیار بیژن مقانلو به عنوان سرمربی موقت  برسد. پس از این تصمیم نیز مجید افلا
تیم ملی تا فینال رقابت های گرندپری انتخاب شـــد تا پس از این رقابت ها کمیته 
فنـــی درخصـــوص آینده تیم ملی تصمیم بگیرد. محمد باقری معتمد، دارنده مدال 
نقره المپیک 2012 لندن که آخرین مدال تکواندوی ایران را در المپیک کســـب کرد 
در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص قطع همکاری با مقانلو و آینده تیم ملی 
صحبت کرد. صحبت های دارنده مدال طلا و نقره جهان، طلای بازی های آسیایی، 

دو مدال طلا، یک نقره و یک برنز آسیا و مربی سابق تیم ملی را در ادامه بخوانید. 

روند نتایج ضعیف تیم ملی سرانجام باعث قطع همکاری با بیژن مقانلو شد. 
ابتـــدا بایـــد بگویـــم که مقانلو بدون هیـــچ عذرخواهی فرار رو به جلـــو می کند. در 

یک سال و نیم گذشته این نتایج ضعیف کسب شد و اگر جای 
رئیس فدراسیون بودم خیلی زودتر از اینها این تصمیم 

را می گرفتم. اگر قرار به فرصت دادن بودن باید یک 
، پنج  یا دو بار این اتفاق می افتاد؛ نه اینکه چهار

بار فرصت بدهیم. 

اعتقاد دارید که این همکاری باید خیلی زودتر 
به پایان می رسید؟

خیلی دیر این اتفاق افتاد و باید زودتر 
از اینها به فکر تغییر می افتادند. 

اعتقادی به تغییـــرات ندارم، 
اما وقتی سرمربی با مربیان 

تعامـــل ندارد بایـــد زودتر 
ایـــن تصمیـــم گرفتـــه 
می شـــد. متاســـفانه 
مقانلـــو نتوانســـت 
مدیریت و توقعات 
را برآورده کند. ایشان 

گفته که به خاطر حفظ حرمت تصمیم به قطع همکاری با تیم ملی گرفتم، اما سوال 
این است که چه حرمتی؟ مقانلو سابقه مربیگری خود را هم زیر سوال برد. در دوره 
اول حضور مقانلو تیم ملی یک بار در سال 2015 قهرمان جهان شد، اما در المپیک 
2016 ریو نتیجه نگرفت. بعد از 6 سال دوباره به عنوان سرمربی انتخاب شد و نتایج 
مقطع دوم مربیگری او نیز مشخص است. این جوری صحبت کردن خیلی بد 
است و باید اشتباه خود را بپذیریم. مربیان بزرگ دنیا در رشته های مختلف وقتی 
نمی توانند نتیجه بگیرند و کمک کنند حداقل یک عذرخواهی می کنند و این 

توقع از ایشان نیز وجود داشت. 

در ناکامی این دوره و روند نزولی تکواندوی ایران فقط مربیان مقصر هستند؟
خیلی سال است که ما در تیم ملی مشکل داریم و نتیجه آن نیز المپیک 2016 و 2020 
بود، اما بعد از المپیک توکیو در یک دوره نسل جوانی درحال معرفی شدن بود و من 
نیز افتخار داشتم که مربی تیم ملی باشم. در آن مقطع یک سری جوانان را معرفی و 
درحال کار کردن روی آنها بودیم که تغییر و تحولات فدراسیون اتفاق افتاد و مقانلو 
ســـرمربی شـــد و این نفرات را به نام خود زد. به خدا دلســـوز تکواندو هستم و دنبال 
جایگاه هم نیستم، اما اگر مقانلو کمی با کمک های خود تعامل داشت و به مربیان 
کنارش بها می داد این اتفاقات نمی افتاد. متاســـفانه بعد از المپیک 2016 ریو نیز 
مقانلو ناکامی خود را گردن مهدی بی باک انداخت. او هیچ وقت در مواقع شکست 
مسئولیت پذیر نبوده و این خیلی بد است و امیدوارم درس عبرتی برای آینده باشد. 

مقانلو پس از قطع همکاری با تیم ملی اعتقاد دارد که ما همچنان کســـب شـــانس 
کسب سهمیه المپیک پاریس از طریق رنکینگ و مسابقات گرنداسلم را داریم. 

اگر ایشان هنوز سرمربی تیم ملی بود چنین حرفی می زد؟ شانس کسب سهمیه 
یـــک بحـــث اســـت و بحث دیگر روند تیم بود که خوشـــایند نبـــود. در این مدت 
کوتـــاه هـــم اتفـــاق خاصی نمی افتاد. بارهـــا مصاحبه کردم و گفتم وقتی شـــانس 
کسب سهمیه از طریق رنکینگ را 
نداریم، بچه ها را به گرندپری نبرید 
و آنها را ترسو بار نیاورید. این روند 
کـــه در گرندپری شـــرکت می کردیم 
تـــا رنکینگ بچه هـــا را بهتر کنیم تا در 
مســـابقات قاره ای با حریفان ضعیف تر روبه رو 
شـــویم، درســـت نبود. این ترس باعث شده بچه ها 
در مقابل حریف اسم و رسم دار نتوانند مسابقه را در 
بیاورند. برای مسابقات قاره ای کیفیت مهم است و 
ما می توانستیم با توجه به شانس دو 
سهمیه روی دو نفر تمرکز بیشتر 

می کردیم تا سهمیه بگیرند. اگر از این دو نفر در المپیک یک نفر نیز مدال بگیرد یک 
مدال است. تنها شانس های ما برای کسب سهمیه درحال حاضر آرین سلیمی 
در گرنداسلم است که اگر روزش باشد با کسب مدال طلا یا نقره سهمیه را کسب 
و برای سهمیه دوم باید در مسابقات قاره ای شرکت کنیم و اگر این اتفاق نیفتد نیز 

آخرین شانس ما کسب دو سهمیه در مسابقات قاره ای خواهد بود. 

کی به عنوان سرمربی انتخاب شد که این انتخاب نیز موافقان و مخالفان  مجید افلا
خود را داشت. 

فدراسیون کسی را ندارد و فکر می کنم به خاطر اینکه گزینه ای وجود نداشت، به 
کی رسیدند تا اینکه یک مربی با تفکرات جدید را انتخاب کنند. فکر می کنم  افلا
قرار است تا پایان فینال گرندپری سرمربی باشد، اما از قرارداد ایشان اطلاعی ندارم. 
کی بتواند  ، افلا تکواندو در مجموع روز خوشی ندارد که فکر کنیم با رفتن مقانلو
کاری بکند کارســـتان. با توجه به دو رویداد آخری که نتیجه نگرفتیم شـــرایط ما 
کی نخواهد کارهای مقانلو را تکرار کند تا ضربه بخورد.  سخت است و امیدوارم افلا

مقانلو عنوان کرده که فقط خواستار اختیار کامل سرمربی بوده است. موضوعی که 
به نظر می رسد به خاطر دخالت در کارش بوده است. 

در بازی های آسیایی دیدم که رئیس فدراسیون از بالا صحبت می کرد و بازیکنان به 
مربی توجه نمی کردند. طبیعی است به مقانلو بربخورد و این حرفش درست است. 
اگر آقای ساعی ادعا سرمربیگری دارد وارد کار فنی شود و اشکالی هم ندارد. کاری 
که رسول خادم انجام می داد. خادم آنقدر توانایی در خودش می دید که همزمان 
رئیس فدراسیون و سرمربی تیم ملی بود و نتیجه هم می گرفت. نمی گویم ساعی 
بیایـــد نتیجـــه هم می گیـــرد ولی اگر ادعایی دارد می تواند ایـــن کار را انجام بدهد. 
بازیکن به خاطر اینکه ساعی رئیس فدراسیون است مجبور است بالا را نگاه کند 

و این موضوع را من در بازی های آسیایی دیدم. 

کی نیز این اتفاق ادامه خواهد شد؟ به نظر شما با حضور افلا
کی بیشتر از مقانلو است و روحیات  شاید این اتفاق بیفتد. می دانم تعامل آقای افلا
ایشان را می شناسم. فکر می کنم روحیات و تعامل ایشان بیشتر است و امیدوارم 

بتواند در این شرایط سخت موفق باشد. 

شـــما بارها عنوان کردید که به حضور ســـرمربی اعتقادی ندارید، فکر می کنید بعد 
از مرحلـــه فینـــال گرندپـــری امکان حضور چند مربی در تیم ملی وجود دارد یا باز هم 

سرمربی جدید انتخاب خواهد شد؟
زمان زیادی را از دســـت دادیم و این حرف من برای دوســـال پیش بود، حتی قبل 
از حضور به عنوان مربی در تیم ملی نیز گفتم که به حضور ســـرمربی در تیم ملی 

اعتقاد ندارم. دلیل این موضوع پیشـــرفت کشـــورهایی است که سرمربی ندارند و 
از چند مربی استفاده می کنند. کسی که بخواهد کمک کند در قالب مربی هم 
می تواند، به خصوص در شرایطی که متاسفانه بین مربیان در ایران »منم منم« زیاد 
است و همه خود را بالاتر از دیگران می دانند. تکواندو را همین »منم منم« کردن ها 

به این روز انداخت. 

شما یکی از منتقدان پولادگر بودید و انتظار می رفت با حضور ساعی به عنوان یک 
قهرمان از ایشان حمایت کنید، اما همچنان در این فدراسیون منتقد هستید. 

هم زمان پولادگر و هم در این مقطع همیشه انتقاد فنی کردم و به مسائل شخصی 
افراد کاری ندارم. همه ما بالاخره مشکلات شخصی در زندگی داریم، اما همیشه 
انتقاد فنی کرده ام، چون دلسوز تکواندو هستم و همه جا گفته ام که نان مرا تکواندو 
نمی دهد و دستم هم در جیب فدراسیون نیست. همیشه به خاطر سال ها حضور 
در این رشته دلم می سوزد. زمان پولادگر هم انتقاد می کردم، اما ایشان تمایل داشت 
به تیم ملی کمک کنم که رفتم و کمک کردم. خصومت شخصی با کسی ندارم. 
همین الان هم بخواهند، کمک می کنم. یوسف کرمی سه، چهارماه پیش زنگ زد و 
گفت محمد حرف نزن. او گفت با هادی صحبت کرده و ساعی گفته مصاحبه های 
مرا ببیند. به یوسف هم گفتم که انتقاد فنی کردم، اما ساعی همه انتقادات فنی را 

به پای خصومت شخصی می گذارد. 

یعنی اگر به شما پیشنهاد همکاری بدهند باز اگر مشکل فنی وجود داشته باشد، 
انتقاد خواهید کرد؟

چرا نباید انتقاد کنم؟ مگر کســـی بالای ســـر من اســـت. باید به ظرفیتی برسیم که 
انتقادات را بشنویم، به طور مثال چرا مقانلو نباید اشتباهاتش را قبول کند و دوپهلو 
حرف بزند. زمانی که ســـرمربی بود هیچ حرفی نمی زد و حالا که بیرون اســـت هم 

دوپهلو حرف می زند. 

به عنوان یک ســـوال کلی چقدر در عدم نتیجه گیری تیم ملی برای فدراســـیون نقش 
قائل هستید؟

به طور کلی هم مشکلات به فدراسیون باز می گردد. چیدمان فدراسیون از ابتدا در 
بحث سرمربیگری و مربیان اشتباه بود. اگر یک مقدار رفیق بازی را کنار می گذاشتند 
شرایط بهتر می شد. نمی گویم باید به ما فرصت می دادند، اما می توانستند حداقل 
بگویند تا جهانی مکزیک فرصت دارید. آنقدر پررو نبودیم که اگر نتیجه نمی گرفتیم 
توقع ادامه دادن داشتیم. قربانی خصومت های شخصی شدیم تا رفیق های خود را 
بیاورند. بینید از آن زمان چند کمک مربی عوض شده است و این به خاطر چیدمان 
اشتباه بود. در این زمان کم تا المپیک پاریس هم هنوز سهمیه ما روی هواست. اگر 

خدایی نکرده سهمیه هم نگیریم باید در فدراسیون را ببندیم.  

درویش دلخور از مصاحبه های تمام نشدنی معاون سابق

ارسالازجناحین؛حربهیحییبرایموفقیتبرابرتاجیکها
 پرسپولیس با 9 تغییر به مصاف استقلال تاجیکستان می رود               گل محمدی در جلسه هیات مدیره حاضر می شود

محمد باقری معتمد در گفت وگو با »فرهیختگان«: سرمربی تیم ملی باید خیلی زودتر تغییر می کرد

اگرساعیادعایفنیداردسرمربیشود
 توقع داشتیم مقانلو به خاطر نتایج ضعیف تیم عذرخواهی کند               تکواندو حال و روز خوشی ندارد و افلاکی نمی تواند کارستان کند

سرمربیپرسپولیسنشاندادتغییرکردهاست

گرچه در نیم فصل جانشین این مربی پرتغالی  یحیی گل محمدی سال 1392 بود که به عنوان سرمربی جانشین مانوئل ژوزه در پرسپولیس شد. او ا
گذار کرد، مدعی شد سرمربی  ی را به سپاهان وا شد اما درنهایت توانست با سرخپوشان راهی فینال جام حذفی شود، هرچند وقتی در فینال باز
یخ شده است! بعد از این اظهارنظر خیلی ها او را نقد کردند که چرا وقتی خواست جای ژوزه را بگیرد، این حرف  ضعیف ترین پرسپولیس تار
کتور و شهرخودرو شد. او در تمام این سال ها همیشه وقتی نمی توانست  را نزد. یحیی در ادامه راه مربیگری راهی تیم هایی چون ذوب آهن، ترا
به موفقیت برسد مدام از کمبود های تیمش می نالید. غافل از اینکه مربیان بزرگ همواره در هر شرایطی از داشته های تیم شان تعریف و سعی 
می کنند با تمجید از آنها اعتمادبه نفس شـــان را بالا ببرند، بدون اینکه بخواهند بابت از دســـت دادن مهره های ارزشـــمند تیم شـــان به هردلیلی 
ی که روز گذشته یحیی گل محمدی انجام داد. او ضمن اینکه مصدومیت سلمانی و پورعلی گنجی را اتفاقات تلخ و جزئی  ناامید شوند. کار
از فوتبال دانست، سعی کرد از داشته های تیمش و مخصوصا نفرات جوان تعریف و تمجید کرده و به نوعی نشان دهد که به آنها اعتماد کامل 

دارد. درواقع او حرف هایی را زد که از دهان مربیان با تجربه و بزرگ بیرون می آید.
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نام رسانه الجزیره نه تنها برای دنبال کنندگان جدی مسائل بین المللی 
و منطقه ای، بلکه برای خیلی از مردم عادی ما هم آشناست. تا پیش 
از جنگ اکتبر ۲۰۲۳ غزه، شـــاید خیلی ها نمی دانســـتند این نام را کجا 
شنیده اند اما به هر حال شنیده بودند. حتی خیلی ها فکر می کردند این 
شـــبکه برای کشـــور الجزایر است و از ارتباط آن با قطر بی اطلاع بودند 
اما بعد از طوفان الاقصی، تقریبا همه ایرانی هایی که کم وبیش سری در 
گاهی هایی پیدا کرده اند.  حســـاب اخبار دارند نســـبت به این عنوان آ
جالب اینجاست که الجزیره شعبه ای به زبان فارسی ندارد؛ همان طور 
که ســـی ان ان ندارد؛ اما نام هر دو شـــبکه را اکثر ایرانی ها شـــنیده اند و 
گر نشـــنیده بودنـــد، خواه ناخواه زندگی شـــان از تاثیراتی که این  حتـــی ا
رســـانه ها بـــر فضـــای عمومی سیاســـت و جو کلی جوامـــع می گذارند، 
متاثـــر شـــده اســـت. ســـال ها از زمانی کـــه عبارت »تاثیر ســـی ان ان« به 
فضای نظریه پردازی رسانه وارد شد و سپس نظریه اش بدون تغییر نام، 
یادی  تغییر محتوایی داد گذشته بود که الجزیره تاسیس شد و مدت ز
نگذشـــت کـــه عبارت »تاثیـــر الجزیره« را در کنار ترم رسانه شـــناختی و 
سیاســـی قبلـــی قرار داد. اینکه در جهـــان تک قطبی که دامنه اش لااقل 
به ســـه دهه کشـــید و تمام رسانه های جریان اصلی را صدای واحدی 
که متعلق به اردوگاه سرمایه داری سفیدپوست بود تشکیل می داد، یک 
رسانه عربی خلاف جریان حرکت کند و بتواند تا این اندازه بدرخشد 
و مطرح شـــود، در نوع خود پدیده ای شـــگرف اســـت. مواضع و اصولی 
که الجزیره برای خودش تعریف کرده از یک ســـو و فعالیت حرفه ای و 
، عواملی بودند که توانســـتند این رسانه را  کیفیت آنها از ســـوی دیگر با
بـــه جایـــگاه کنونی اش برســـانند. به عبارتی اینکـــه الجزیره طرف کدام 
ســـمت دعواها را می گیرد یکی از عوامل نفوذ و محبوبیت آن اســـت و 
. پس  اینکـــه ایـــن طرف گیری را با چه کیفیتی انجام می دهد عامل دیگر

از طوفان  الاقصی در ســـرزمین های اشـــغالی، کانال الجزیره با اینکه تا 
همان روز هم اعتبار بالایی داشت یک صعود خیره کننده را تجربه کرد. 
جهان سیاســـت در آســـتانه خلق مجددی قرار گرفته و نظم بین الملل 
درحال گردش است. از جنگ اوکراین تا اتفاقات قلب آفریقا خیلی از 
اخباری که می شنویم نشانه های وقوع یافته این گردش بزرگ هستند و 
در ضمیر حوادث اتفاقات به وقوع نپیوســـته ای در مناطق دیگر جهان 
از جمله شـــرق آســـیا مســـتتر اســـت. در این میان آنچه در غربی ترین 
نقطه آســـیا یا به قول غربی ها خاورمیانه رخ می دهد یکی از مهم ترین 
یخ اســـت و بلوک ســـرمایه داری این بار حتی با لحنی  نقاط عطف تار
تندتـــر و صریح تـــر از آنچـــه برای جنـــگ اوکراین به کار برد، نســـبت به 
این حوادث واکنش نشـــان داد و نخواســـت که در شرمندگی و تعارف 
نسبت به شعارهای حقوق بشری اش گیر کرده باشد. رسانه های غربی 
گاندای جنگی گرفتند که لحنی گستاخ، جانبدارانه و  عملا لحن پروپا
حتی لجوج است و این درحالی بود که افکار عمومی جهان به شکل 
بی ســـابقه ای می رفت تا نســـبت به موضع همیشـــگی جهان غرب در 
قبال نزاع فلســـطین، واکنش منفی نشـــان بدهد. دیری نمی گذشـــت از 
روزگاری که ســـه دانشـــجوی حقـــوق هاروارد را به جـــرم محکوم کردن 
جنایت اسرائیل از هستی اجتماعی ساقط کرده بودند اما حالا صدها 
حقوقدان شاغل و محصل در غرب بیانیه امضا می کنند و ضمن متهم 
گاهانه حاضر  کـــردن اســـرائیل به جنایت جنگی به شـــکل عمـــدی و آ
نمی شـــوند در صدر بیانیه شـــان حماس را هم به طور ضمنی محکوم 
کنند. خیابان های اروپا و آمریکا پر از جمعیت هایی است که به جنایت 
صهیونیسم اعتراض می کنند. هواداری از اسرائیل اگرچه در میان افراد 
بالای ۶۵ سال آمریکایی که فکرشان دستپخت دوران جنگ سرد بوده، 
هنـــوز بـــالای ۸۰ درصد اســـت، اما بین افراد ۱۸ تا ۳۴ ســـاله آمریکایی 
این نســـبت به ۲۷ درصد رســـیده اســـت. جهان جدید خسته است از 
تک صدایـــی رســـانه های جریان اصلی و در ایـــن میان دنبال صدایی 
دیگر می گردد؛ صدایی که بدیل این لحن یکجانبه ۳۰ ســـاله باشـــد و 

گری در کلمات و تصاویر کتمان کند.  نخواهـــد بدیهیـــات را با کیمیا
یخی توانست بدرخشد و همان صدای  الجزیره در این لحظه مهم تار
بدیل باشد. مواضع این شبکه که جزء اصول آن بودند، از ابتدا حمایت 
از فلســـطین در چهارچوب ملی گرایی عربی و امت گرایی اســـلامی بود 
اما در این لحظه حســـاس که چنین مضامینی با احساســـات انســـانی 
و ضدیـــت علیـــه نژادپرســـتی پیوند خورده و میلیون هـــا نفر در جهان را 
بـــه خشـــم آورده و در وضعیتـــی کـــه به رغم لبریز شـــدن صبـــر توده ها از 
یکجانبه گرایی زورگویانه بلوک سرمایه، همچنان رسانه هایشان همان 
حرف های همیشـــگی را این بار با لحنی لجوجانه تر می زنند، الجزیره 
به مثابه روزنه ای درآمد که باز شـــد تا از آن ســـیل به راه بیفتد. گذشـــته 
از عملکـــرد ضعیـــف رســـانه های داخلی ایرانی ها کـــه دائما مورد نقد 
خودی ها هم بوده، حتی غول هایی مثل چین و روســـیه با وجود اینکه 
توانســـته اند افکار عمومی داخلی شـــان را کاملا با سیاست های کلان 
کمیتی شان همسو کنند، در تاثیرگذاری رسانه ای روی باقی جوامع  حا
کاملا بی عمل و شکســـت خورده ظاهر شـــدند. اما الجزیره توانســـت 
صدایی باشـــد که در میان هیاهوی رســـانه های جریان اصلی، پیامی 

دیگر را برســـاند و در این زمینه موفق عمل کرد. 
یم به اینکه الجزیره چطور سر برآورد و چطور مسیرش را  نگاهی بینداز
ادامه داد تا توانست به این درجه از تاثیرگذاری برسد و از این بپرسیم 
که ویژگی های کیفی و لحن غالب این رســـانه از چه عناصری تشـــکیل 
شـــده که تا این اندازه ضریب نفوذ پیدا کرده اســـت. نوع تشـــکیل این 
کانـــال تلویزیونی و شـــیوه ای کـــه امرای قطر برای بهره بـــرداری از آن در 
پیش گرفتند، در بلوغ و تاثیرگذاری این رســـانه بســـیار تاثیرگذار بود. به 
علاوه بررســـی تاثیراتی که الجزیره در جهان، به خصوص جهان عرب 
داشته نشان دهنده ظرفیت های اجتماعی به خصوصی است که عموما 
وجودشان توسط رسانه های جریان اصلی انکار می شود. در ادامه یک 
یخچه الجزیره و این ویژگی های ممتازش را به بهانه  بررسی کلی از تار

نقش قدرتمند این رســـانه در وقایع پس از طوفان  الاقصی بخوانید. 

رسانه قطری چطور  یکه تاز خبررسانی در ماجرای غزه شد؟

سند تحول الجزیره را اجرا کنید

تولد یک رسانه شورشی
در آخرین دهه از قرن بیستم میلادی بود که شهروندان کشورهای عربی برای 
اولین بار شاهد ورود یک میهمان ناخوانده  به خانه های خود بودند. میهمانی 
که بدون اجازه دولت های عربی به خانه ها آمده بود. دولت هایی که عادت 
داشتند رسانه ها را زیر سلطه خود داشته باشند و محتوایشان را بدون هیچ 
گونه اغماضی بررسی کنند. گرچه کشورهای غربی از سال های دهه شصت 
میلادی وارد دنیای ماهواره ای شده بودند، باقی کشورها عمدتا سه دهه پس 
از آن بـــه ایـــن مرحلـــه مهم از تکنولوژی و تاثیرات آن بر مســـائل اجتماعی و 
اقتصادی پا گذاشتند. پروژه ماهواره »عرب سَت« را می توان یکی از مهم ترین 
پروژه های عربی موفق در ورود به دنیای ماهواره ها دانست که به »آسمان های 
« معروف شد.  از جمله کشورهای موفق دوران جدید در عرصه دیپلماسی،  باز
قطر بود که به رغم محدودیت های یک کشور کوچک توانست در سیاست 
گونی به دست بیاورد.  خارجی موفقیت های منطقه ای و فرامنطقه ای گونا
یکی از اصلی ترین عواملی که قطر را به این موفقیت ها رساند دیپلماسی 
عمومی یا همان دیپلماسی رسانه ای بود. امیر حمد بن خلیفه آل ثانی که 
در ســـال ۱۹۹۵ با کودتایی آرام پدرش را از ســـلطنت خلع کرده بود در ســـال 
۱۹۹۶ با تشکیل شورایی هفت نفره از وزارتخانه های گوناگون دستور تاسیس 

شـــبکه الجزیره را صادر کرد. در واقع حضور قطر در صحنه بین المللی در 
دهه ۹0 با انجام فعالیت های رسانه ای صورت گرفت. منحل کردن وزارت 
اعلام یا »وزارت تبلیغات« در قطر با عنوان این موضوع که اعمال سانسور و 
نظارت بر مطبوعات پس از روی کار آمدن شیخ حمد دیگر ضرورت ندارد 
یک فضای باز سیاســـی و در نتیجه آزادی بی ســـابقه ای را برای رسانه های 
گروهی به ارمغان آورد. پدیده رفع موانع و نظارت بر مطبوعات در این منطقه 
یم  به ویژه در شرایط ملتهب و بحران زای حاصل از اشغال کویت توسط رژ
عراق گام بزرگ و مهمی به شمار می رفت. درحقیقت مورد شبکه الجزیره 
روند گـــذاری را برجســـته می کند که شـــیخ حمد بن خلیفـــه آل ثانی از زمان 
بـــه قـــدرت رســـیدن خـــود در ســـال ۱۹۹۵ آن را اجرا کرد و با ایجـــاد میزانی از 
آزادسازی سیاسی که در میان کشورهای عربی منطقه خلیج فارس بی سابقه 
بود اعتبار قابل ملاحظه ای یافت. حرکت برای تاسیس الجزیره از تمایلی 
ساده برای متناسب کردن سیاست های قطر با الگوهای کلاسیک توسعه 
ناشی نمی شد بلکه به صورت اساسی با حفظ قدرت و احیای مشروعیت 
خاندان آل ثانی در ارتباط بود. این شبکه خبری به درستی هدف خود را تاثیر 
بر ملت های عرب زبان انتخاب کرد تا پس از فقط پنج ســـال به مهم ترین 

شـــبکه خبری عربی تبدیل شـــود. الجزیره در این میان چند خوش اقبالی 
استثنایی هم داشت؛ یا بهتر است گفته شود آنها توانستند از چند موقعیت 
پیش آمده در جهان پیرامون شـــان بهترین اســـتفاده ها را بکنند. چند مورد 

اساسی و اصلی از خوش اقبالی ها از این قرار هستند. 
۱- توســـعه میادین گاز طبیعی قطر و تســـریع در روند برداشـــت و فروش این 
منابع و کسب درآمدهای سرشار دولتی برای سرمایه گذاری در زمینه های 

مختلف، دست حکومت را برای حمایت از الجزیره حسابی باز کرد. 
۲- درپی پخش تلویزیونی مراسم تشییع جنازه یکی از شاهزادگان سعودی 
در شبکه تلویزیونی Orbit، دولت عربستان که تامین کننده مالی تلویزیون 
مذکور بود، اقدام به فسخ قرارداد خود کرد. این اقدام دولت سعودی باعث 
بیکاری پرسنل عرب تلویزیون اوربیت شد. شبکه الجزیره که در ابتدای 
راه بـــود، بـــا اســـتفاده از این فرصـــت طلایی با وعده کار تـــوأم با آزادی عمل 
و دســـتمزد بـــالا اقـــدام به جذب این نیروها کـــرد.  ۳- تعطیلی بخش عربی 
BBC باعث شـــد خبرنگاران و گزارشـــگران عرب آن شـــبکه به کمک یک 
روزنامه نگار فلسطینی، جذب شبکه الجزیره شوند. اینها افرادی باتجربه 
و زبـــده بودنـــد. ایـــن امر حتی این شـــبهه را ایجاد کرد که BBC در تشـــکیل 

الجزیـــره نقش اصلی را ایفا کرده اســـت. البتـــه بخش عربی BBC در اکتبر 
200۵ مجـــددا راه اندازی شـــد.  وقتی این ســـه مـــورد را که خوش اقبالی های 
الجزیره در بدو تاسیس بوده اند از نظر می گذرانیم، توجه به نکاتی که طریقه 
کمـــان قطـــر از این موقعیت هـــا را توضیح می دهد هم مهم  بهره بـــرداری حا
یخی برای هر  اســـت؛ اینکه خوش اقبالی و بداقبالـــی، درطول دوره های تار
دولت و حکومتی پیش می آید و نحوه مواجهه با آنهاست که تعیین کننده 

به نظر می رسد، پس باید توجه کنیم که
۱- توسعه میادین گازی و افزایش سرمایه های دولتی باعث حمایت دولت 
کمیت قطر با تعیین  قطـــر از الجزیـــره شـــد نه دخالـــت در آن. به عبارتی حا
خط مشـــی های کلـــی، جزئیـــات امـــور را به متخصصان این زمینه ســـپرد و 

دست شان را در انتخاب لحن و پرداختن به جزئیات باز گذاشت. 
۲- جذب نیروهای شبکه اوربیت از یک سو و نیروهایBBC عربی از سوی 
دیگـــر و اســـتخدام آنها در الجزیره که سیاســـتی کامـــلا متفاوت و مغایر با 
دولت های سعودی و بریتانیا داشت، عملی هوشمندانه بود. درحقیقت 
این عوامل رسانه ای توانستند به استخدام یک سری سیاست های رسانه ای 
جدید دربیایند و مهارت هایشان را در خدمت گفتمان جدید قرار دهند. 

داستان صعود الجزیره
پخش ماهواره ای شـــبکه الجزیره به عنوان اولین شـــبکه خبری تخصصی 
عرب زبان در اول نوامبر ۱۹۹۶ برای مدت شش ساعت در روز انجام گرفت. 
در آغاز سال ۱۹۹۷ زمان پخش این شبکه به ۹ ساعت و سپس ۱2 ساعت 
یه ۱۹۹۹ پخش  در همان سال افزایش پیدا کرد، تا اینکه سرانجام در اول فور
گهی  الجزیره شبانه روزی شد. الجزیره هدفش این بود که از طریق پخش آ
تا سال 200۶ به خودکفایی مالی برسد، اما زمانی که رفته رفته مشخص شد 
کام خواهد ماند، در سال 200۱ امیر قطر با ادامه  در رسیدن به این هدف نا
اعطای یارانه بر مبنای سالانه ۳0 میلیون دلار به این شبکه موافقت کرد. در 
، الجزیره کوشید به وسیله عرضه دیدگاه های متضاد در ارتباط با برخی  آغاز
کشورهای حوزه خلیج فارس ازجمله عربستان سعودی، بحرین و خود قطر 
، موجب جذب بیشتر  یه با لبنان و قوه قضائیه مصر و همچنین رابطه سور
بینندگان خود شـــود.  برنامه مســـتندی که نمایش لحظه به لحظه از جنگ 
داخلی لبنان در سال های 2000 و 200۱ بود، باعث جهش نرخ بینندگان این 
شبکه شد اما این هم نتوانست الجزیره را به هدف گذاری هایش برساند تا 
اینکه در اواخر سال 200۶ سخنرانی ویدئویی رهبران القاعده را پخش کرد و 

به شهرت جهانی دست یافت. در این مقطع زمانی، همای بخت و اقبال با 
الجزیره همراه و سبب شد نام و آرم الجزیره روی گیرنده های اروپا و آمریکا 

و دیگر نقاط جهان نقش ببندد. 
هنگامی که شبکه CNN دفتر خبری خود را در کابل به دلیل کمبود خبر و 
عدم سودآوری تعطیل کرد، الجزیره در افغانستان یکه وتنها ماند. پس از واقعه 
۱۱ سپتامبر و متعاقب آن حمله آمریکا به افغانستان، الجزیره حاکم بالمنازع 
انتشـــار خبر از افغانســـتان به سراســـر جهان شد و گزارش هایش به سرعت 
به عنوان تنها منبع خبری قابل قبول از افغانستان، مورد پذیرش و خواست 
جهانیان قرار گرفت.  مصاحبه و ارسال پیام های پی درپی سران القاعده، 
به خصوص بن لادن، سود سرشاری را نصیب این شبکه کرد. الجزیره بابت 
فروش هر دقیقه از نوار پیام های بن لادن مبلغ 20 هزار دلار از خریداران مطالبه 
می کرد و این درحالی بود که بودجه سالانه آن ۶0 میلیون دلار برآورد می شد. 
ایـــن موفقیت هـــا با پوشـــش حمله آمریکا به عراق، جنـــگ ۳۳ روزه لبنان و 
موارد دیگر ادامه یافت و با وقوع تحولات شـــمال آفریقا و غرب آســـیا و بهار 
عربی شکوفا شد.  در این زمان با وجود اینکه برخی کشورهای عربی اساسا 

میزبان دفاتر و نمایندگی های الجزیره نبودند، این شبکه به موفقیت هایش 
ادامه داد. در تونس درســـت مدتی پیش از شـــکل گیری اعتراضات، دولت 
بن علـــی دفتـــر الجزیره را بســـت و روابـــط خود با دولت قطـــر را متوقف کرد 
اما این شـــبکه با ســـماجت و اعتمادبه نفس تمام از پایگاه های اینترنتی، 
به خصوص فیســـبوک و توییتر برای کســـب خبر اســـتفاده کرد.  شهروندان 
تونسی که منافع خود را با الجزیره همسو می دیدند، همکاری فراوانی با این 
رسانه داشتند. زمانی که شبکه های مهم منطقه ای و جهانی مثل العربیه 
و بی بی ســـی از کنار اعتراضات محدود دانشـــجویی گذشتند، الجزیره از 
آنها به عنوان جرقه ای برای شعله ور کردن حرکت های انقلابی استفاده کرد. 
محبوبیت الجزیره میان ملت های عرب باعث شده این شبکه بتواند حتی 
درصورت مواجهه با محدودیت های دولتی از همکاری های مردمی برای 
گذر از این محدودیت ها استفاده کند.  چند نکته را می توان با مرور تاریخچه 
یافت که همگی واجد اهمیت هستند؛ اولین نکته لزوم  صعود الجزیره در
حمایت دولتی از رسانه ها، به خصوص رسانه های خبری و تحلیلی است. 
این حمایت البته درحالی می تواند مفید واقع شـــود که باعث دخالت در 

جزئیات نشود. الجزیره در مقاطعی توانست حتی به سوددهی مالی هم برسد 
گر از ابتدا روی واژه هایی مثل »رسانه بخش خصوصی« بیش از اندازه  اما ا
کید می کرد، اساســـا به این جایگاه نمی رســـید. نکته دوم سرمایه گذاری  تا
بلندمدت این شبکه روی مناطق و موضوعاتی است که برای باقی رسانه ها 
کم اهمیت به نظر می رســـند. موردی مثل افغانســـتان مثال  خوبی برای این 
قضیه اســـت. معمولا سفارش دهندگان دولتی درخصوص چنین مواردی 
صبور نیستند و این صبر از جانب متخصصان می آید. اگر شیوه برخورد 
حاکمیت با رسانه ها صرفا حمایت باشد و نه دخالت، خود اصحاب رسانه 
چنین صبری به خرج خواهند داد و احتمالا به جاهای خوبی می رســـند.  
نکته دیگر درباره الجزیره که البته باید آن را در بخشی جداگانه مورد بررسی 
قرار دهیم، بدیل بودن آن برای گفتمان سایر رسانه هاست. الجزیره همیشه 
حرفی را می زند که بقیه نمی گویند و جایی می ایستد که حتی وجود آنجا 
توســـط باقی رســـانه ها انکار می شـــود. این شبکه اساســـا تابوشکن است، 
کمان عرب موضع می گیرد و اخبار جنوب جهانی  برخلاف مشی باقی حا

را بیشتر از بلوک شمال پوشش می دهد. 

زبانی برای تابوشکنی و گفتمان بدیل
عبارت تاثیر سی ان ان به این اشاره دارد که رسانه های خبری می توانند روی 
رفتار حاکمان دولت ها در سیاست ورزی بین المللی تاثیر بگذارند. در سال 
۱۹۹۱ میلادی، با آغاز نخستین جنگ خلیج فارس، شبکه سی ان ان به واسطه 
تجربه ای که در زمینه پخش 2۴ ساعته اخبار داشت و با تکیه بر دفاتر خارجی 
مجرب خود، از موقعیت مناسبی برای تحت پوشش قرار دادن مستمر این 
جنگ برخوردار بود. در جریان این جنگ، اعتبار و شهرت و نفوذ این شبکه 
افزایش چشـــمگیری پیدا کرد. در آن مقطع ســـی ان ان گزارش های منظمی 
کت بار کردها پخش می کرد و متعاقب آن »عملیات همدردی  درباره وضع فلا
ایالات متحده« شـــکل گرفت که کمک های بشردوســـتانه را به شمال عراق 
رساند. وقتی این اتفاق افتاد، مفسران می پرسیدند که آیا تصاویر تلویزیونی 
از کردها، محرک مقامات آمریکایی بوده است؟ مورد بعدی که عبارت تاثیر 
سی ان ان را سر زبان ها انداخت، ماجرای سومالی بود. در ۱۹۹2 که سومالی در 
خشونت قبایلی و قحطی دست و پا می زد، صدها هزار نفر جان باختند یا با 
خطر مرگ  دست وپنجه نرم می کردند. سی ان ان و دیگر شبکه ها، تصاویر این 
گرسنگان و مصیبت زدگان را بر صفحه تلویزیون های سراسر جهان به نمایش 
گذاشتند؛ تا اینکه بالاخره در اواخر همان سال، نیروهای ائتلاف تحت رهبری 

ایالات متحده برای کمک رسانی و حفاظت از جان امدادرسانان وارد سومالی 
شدند. همان زمان مقامات دولت بوش پدر گفتند که تصاویر زنده کودکان 
قحطی زده ای که هر روز در پیش چشمان شان به نمایش درمی آمد، آنان را به 
اقدام در سومالی وا داشته است. سال بعد، زمانی که گروهی از سومالیایی ها 
یک ســـرباز آمریکایی را دســـتگیر کردند، کشـــتند، بدن او را مثله کردند و در 
کوی و برزن گرداندند، بحث از عاملی به نام تاثیر سی ان ان ضرورت و فوریت 
بیشـــتری پیدا کـــرد. دوربین های تلویزیونی این صحنه هـــا را ضبط کردند و 
اندکی بعد کلینتون که به تازگی رئیس جمهور ایالات متحده شده بود، اعلام 
کرد ایالات متحده، ســـومالی را ترک می کند. منتقدان می گفتند آمریکا هم 
ک تلویزیونی به سومالی رفت و هم به دلیل چنین  به دلیل تصاویر وحشتنا
تصاویری سومالی را ترک گفت، اما واقعیت بعدها روشن شد. بعدها به این 
نکته توجه شـــد که در ســـپتامبر ۱۹۹۳، یک ماه پیش از آن که پیکر آن ســـرباز 
آمریکایی در سومالی مورد اهانت قرار گیرد، دولت کلینتون درباره طرح هایی 
برای خروج از این کشـــور به بحث پرداخته بود. شـــاید پوشش تلویزیونی این 
ماجرا به دولت یادشده کمک کرده باشد تا از سومالی بیرون برود و بر همین 
قیاس می شـــود حدس زد که ورود دولت قبلی آمریکا به ســـومالی هم توســـط 

تصاویر گرسنگان سومالی در سی ان ان زمینه سازی شده باشد. به عبارتی 
این دولت آمریکاست که روی سی ان ان تاثیر می گذارد نه برعکس. اما آنها 
می خواهند چنین وانمود کنند که به دلیل خواست افکار عمومی دست به 
یک سری اقدامات می زنند، حال آنکه این افکار عمومی را خودشان مهندسی 
می کنند.  تا مدت ها رقیب سی ان ان شبکه آمریکایی دیگری به نام فاکس نیوز 
بود که به پایگاه اجتماعی جمهوری خواهان نزدیک تر است اما چیزی که ترم 
رسانه ای تاثیر سی ان ان را از چرت جزمی اش بیدار کرد، ورود الجزیره بود. حالا 
هرجا که به عبارت تاثیر سی ان ان اشاره شود، در کنار آن عباات تاثیر الجزیره 
هم مورد اشاره قرار می گیرد؛ چون الجزیره توانست به خوبی نقش یک بدیل 
را برای جریان رسانه ای یک دست غربی یا غرب گرا ایفا کند. دو خصوصیت 
عمده در الجزیره وجود دارند که این شبکه را به چنین جایگاهی رسانده  و 
تبدیلش کرده اند به آلترناتیو وضع موجود رسانه ای. خصوصیاتی که الجزیره را 
به شکل یک رسانه آلترناتیو درآورده اند، در دو عنوان کلی تر قابل احصا هستند. 
۱- تابوشکنی: الجزیره برخلاف مشی اقتدارگرایانه ای که عمده رهبران عرب 
اتخاذ می کنند، تابوها را می شکند و رضایتمندی توده های مردمی عرب را بر 
 ، جلب رضایت از سران عرب ترجیح داده است. رهبران عربستان، الجزایر

کویت، تونس، بحرین و اردن هرکدام در مقطعی دفاتر الجزیره را در کشورشان 
بسته اند و حتی این قضیه گاهی به قطع روابط با دولت قطر انجامیده است، 
اما حالا 82 درصد کویتی ها اخبار را از الجزیره دنبال می کنند. در اردن ۹8.۴ 
درصد از مردم، الجزیره را شـــبکه محبوب شـــان عنوان کرده اند و محبوبیت 
این شبکه در تونس و الجزایر و باقی کشورهای عربی هم با اینکه آمارهایی 

درباره اش گرفته نشده، به شکل محسوسی پیداست. 
2- شبکه بدیل: قرار گرفتن نظریه تاثیر الجزیره در برابر تاثیر سی ان ان نشان 
می دهد، الجزیره آلترناتیو جریان رسانه ای غالب است. الجزیره یک »محدوده 
جغرافیایی« و یک »حوزه ارزشی« خاص را شناسایی کرده و سرمایه گذاری اش 
روی همان است. به طور کلی این شبکه جنوب بنیاد است و اخبار جنوب 
جهانی را بیشتر از جبهه شمالی، یا همان بلوک سرمایه داری سفید پوست، 
مورد توجه قرار می دهد. غیر از زبان عربی، الجزیره به انگلیسی و زبان های 
صربی و کرواتی هم پخش می شود. یک بررسی درباره الجزیره انگلیسی نشان 
داد این شـــبکه در خبر سراســـری و زنده خود که ســـاعت ۱8 پخش می شود، 
۶۱ درصد اخبار را به جنوب جهانی، ۳8 درصد را به شمال و یک درصد را به 

اخبار بین المللی دیگر اختصاص می دهد. 

ادامه در صفحه۱3 
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الجزیره؛ رسانه اول تونس

یستی من در تونس، تفاوت ماهوی شبکه های تلویزیونی  یکی از تجربیات ز
ی عربی معطوف به  در این کشـــور اســـت. تصور قالب ما درباره شبکه دار
شـــبکه هایی اســـت متعلق به کشورهای همســـایه؛ شبکه هایی که تمرکز 
خود را بر ســـاخت ســـریال، پخش فوتبال و از همه مهم تر قدرت سیاســـی 
یافت  در امر خبر گذاشته اند. با نگاهی به کشور عراق به خوبی می توان در
ی و مدیریت شـــبکه های خبری در  چگونه نیروهای سیاســـی در راه انداز
رقابتـــی تنگاتنگ قرار دارنـــد. رقابتی که البته به جدال های داخلی ختم 
نمی شـــود. وضعیـــت در جهـــان عرب به یک رقابت بیناعربی بدل شـــده 
اســـت. رقابت میان شـــبکه الجزیره با العربیه شـــاید مشـــهودترین ماجرا 
ی عربی اما در تونس رنگ می بازد. حتی  ی از شبکه دار باشد. چنین تصور
کش،  ، لیبی، الجزایر و مرا برخـــاف کشـــورهای مغرب عربی، یعنی مصـــر
، جای اندکی  تونسی ها تمایل چندانی به داشتن شبکه خبر ندارند. اخبار
در فضای تلویزیونی دارد. در مقابل درگاه خبری مردم تونس رادیو است 
که از قضا رســـانه ای محبوب در تونس به حســـاب می آید. برخاف دیگر 
کشورهای عربی در تونس شما با جشنواره رادیویی قیروان و بیلبوردهای 

تبلیغاتی شبکه های رادیویی روبه رو می شوید. 
این روزها رادیوهای تونســـی - که بیشـــتر آنها متعلق به بخش خصوصی 
یدادهای سیاســـی جهـــان عرب معطوف بـــه وقایع  اســـت- همســـو بـــا رو
فلسطین است؛ اما رادیو ناتوان از انتقال سریع اخبار به مردم است. نبود 
، چیزی  خبرنگار مســـتقر در غزه و البته محدود شـــدن گزارش ها به گفتار

اســـت که در تونس عطش دانســـتن مردم را اقناع نمی کند. از ســـوی دیگر 
در فقـــدان شـــبکه ای خبـــری، تونـــس در رقابت شـــبکه های خبری عربی 
حضـــور نـــدارد. در تلویزیون شـــما صرفا می توانید اخبـــار داخلی تونس را 
تماشا کنید که به صورت محدود در چند شبکه دولتی پخش می شود. 
ی  از سوی دیگر شبکه های تلویزیونی خصوصی تونس نیز میلی به برقرار
یک شـــبکه خبری ندارند. در چنین شـــرایطی این پرسش مطرح می شود 
که مردم تونس از چه طریقی اخبار دست اول تونس را پیگیری می کنند؟

طبـــق گزارش هـــای موجـــود در تونـــس شـــبکه های اجتماعی فیســـبوک و 
گرام بیش از دیگر پلتفرم ها محبوبیت دارند. وضعیت به نحوی  اینســـتا
است که حتی دستگاه روابط عمومی، قیس سعید، رئیس جمهور تونس، 
ی را نه از طریق تلویزیون که از طریق فیسبوک  یاست جمهور اخبار کاخ ر
نشر می دهد. یکی از دلایل محبوبیت پلتفرم هایی چون فیسبوک وجود 
یدئو اســـت. همین ویژگی باعث می شـــود مردم در  امکان Live در نشـــر و
انتخاب شـــبکه های خبری نیز به دنبال راحتی در دسترســـی به تصاویر 
Live باشـــند؛ چیزی که برگ برنده شـــبکه الجزیره در تونس بوده اســـت. 
ی یا به قول عرب ها »عاجل« در الجزیره پررنگ تر  انتشـــار ســـریع اخبار فور
از دیگر شبکه های عربی است. موضوعی که می توان آن را در شبکه های 
کـــش کرد. برای مثـــال لایوهای این شـــبکه از طریق  اجتماعـــی بهتـــر ادرا
ی  پلتفرم ها فراتر از دیگر شـــبکه ها بوده اســـت و آن را می توان در ترندساز
شبکه الجزیره نیز جست وجو کرد. همچنین در پلتفرم توییتر که مساله 
ترنـــد برآمـــده از موقعیـــت جغرافیایی اســـت، می توان دیـــد چگونه اخبار 
الجزیـــره در ایـــن ترندها بیشـــتر از دیگر شـــبکه ها در تایم لاین تونســـی ها 
دیده می شـــود که نشـــان از دنبال شـــدن صفحه توییتری الجزیره از سوی 

گرام که میان تونسی ها  تونسی هاست. در سوی دیگر قابلیت Reel اینستا
ی دارد، از جانب شـــبکه الجزیره به خوبی دنبال شده  محبوبیت بســـیار
اســـت. هرچند رقیب هموطن الجزیره، یعنـــی العربی نیز فعالیت هایش 
کان  گیری خبرنگاران الجزیره در دنیای عرب کما به چشـــم می آید اما فرا
نـــام این رســـانه را بیـــش از پیش مطرح می کند. البته ایـــن روزها در تونس 
یدئوهای دفاع مهدی حســـن، مجری مشـــهور برنامه UpFront از قضیه  و
یدئوهایـــی به زبان انگلیســـی کـــه در آن  فلســـطین، ترنـــد شـــده اســـت. و
مهدی حســـن در برابر چهره های سیاســـی غربی، حامی باورهای جامعه 

عربی است. 
محبوبیـــت شـــبکه الجزیـــره در تونس را می توان در جریان کشـــته شـــدن 
شیرین ابوعاقله، خبرنگار فلسطینی شبکه الجزیره نیز جست وجو کرد. 
به محض انتشار خبر شلیک نیروهای صهیونیستی به شیرین ابوعاقله، 
فضای عمومی تونس در محکومیت این اتفاق پررنگ بود و در همان زمان، 
شـــهردار شـــهر کَرَم )شهرکی کوچک در شـــمال پایتخت( نام خیابانی در 
یتون  ی می کند و دو درخت ز این شهر را به نام شیرین ابوعاقله نامگذار
قدیمی نیز در ابتدای خیابان به نشـــانه رابطه تمثیلی دو ملت فلســـطین 
و تونس کاشـــته می شـــود. خیابان شـــیرین ابوعاقله در واقع همان جایی 
اســـت که جنگنده های اســـرائیلی در عملیات موســـوم بـــه پای چوبین، 
کتبـــر 1985، پـــس از طی 2هـــزار و 300 کیلومتر بمبـــاران کردند.  در یکـــم ا
عملیاتی نظامی فراتر از مرزهای فلســـطین که منجر به شـــهادت 60 عضو 
ی خود  ســـازمان آزادی بخش فلسطین می شـــود. انتخاب مکان نامگذار
شـــاید به طور مســـتقیم ارتباطی با سیاست های شـــبکه الجزیره ندارد اما 
کم بر تونس را بـــا الجزیره گره می زند.  به صـــورت غیرمســـتقیم اتمســـفر حا

چنیـــن موقعیتـــی را می تـــوان در پوشـــش خبـــری الجزیـــره از تونـــس در دو 
ک کرد. شـــور مردم تونس در تجمعات هر روزه خود در  هفته اخیر نیز ادرا
خیابان حبیب بورقیبه، رئیس جمهور سابق تونس و حامی یاسر عرفات 
ک تونس، چیزی است که از سرخط  در اسکان نیروهای فلسطینی در خا
خبرهای الجزیره زدودنی نبوده است. به عبارتی، در تمنای جست وجوی 
واقعیت های روز فلسطین، شبکه قطری تاش کرده است گوشه چشمی 
به خیابان های تونس هم داشته باشد، خیابان هایی که حالا رنگ و بوی 
ی برخی کشورهای  خشـــم، انزجار و از همه مهم تر شـــعار علیه عادی ساز
عربی با اســـرائیل دارد، خطی به قرمزی پرچم تونس که با وجود فشـــارهای 

یم صهیونیستی را به رسمیت نشناخته است.  سیاسی موجودیت رژ

الجزیره؛ برندی بین المللی برای کشوری کوچک
آنچـــه می خوانیـــد یادداشـــت شـــفاهی داود نعمتی انارکـــی، عضـــو 
هیات علمی و دانشـــیار دانشـــگاه صداوسیما و مدیر کل اسبق روابط  

عمومی صداوسیما است
شـــبکه الجزیره قطر در ســـال 1996 میادی راه اندازی شـــد و در حال حاضر 
به زبان انگلیسی و عربی به پخش اخبار و رویدادهای مختلف می پردازد. 
هـــدف اصلـــی راه اندازی الجزیره این بود که به دیپلماســـی عمومی کشـــور 
قطر کمک شود؛ یا به عبارتی استفاده از دیپلماسی رسانه ای که به اعتقاد 
من در این زمینه موفق بود. قطری ها تاش کردند با بهره گیری از یک شبکه 
خبری حرفه ای فرا ملی ضعف های ژئوپلیتیکی خودشان را پوشش دهند. 
کشـــوری بســـیار کوچک با راه اندازی این شبکه یک برند بین المللی را برای 
خود شـــکل داد تا بتواند از حاشـــیه بین الملل به متن ورود پیدا کند و به نظر 

من موفق هم بوده است. 
، شـــبکه خبری موفقـــی بود بـــه  دلایل مختلفی  اینکـــه شـــبکه الجزیـــره قطر
بر می گردد، اما من یک دلیل اصلی را از نظر خودم بیان می کنم و اینکه این 
شبکه از ابتدای تاسیس تا کنون ساختار حرفه ای را برای خود شکل داد و 
بر همان  مبنای ساختار حرفه ای عمل می کند. در  واقع این رسانه است که 
تصمیم می گیرد نقشی فعال و حرفه ای در پوشش خبری رویدادها ایفا کند 
و نه سیاست. عوامل تاثیرگذار خارج از رسانه بر عملکرد شبکه خیلی زیاد 
و همیشـــگی نبوده اســـت، رویکرد حرفه ای باعث شده که به نحوی موثر در 
رویدادها وارد شود، پوشش دهد، مخاطب جذب کند و برای دیگر رسانه ها 

نیز به عنوان یک منبع خبری حرفه ای به رسمیت شناخته شود. البته عوامل 
... وجود دارد  دیگری نیز مانند پرداخت حرفه ای رویداد، سرعت در انتشار و

که شاید در این فرصت کوتاه نشود آنها را مطرح کرد. 

   نسبت یک شبکه با حاکمیت
شاید این سوال مطرح شود که چگونه این شبکه توانسته نسبت خودش را 
با سیاست های دولت قطر حفظ کند و در عین حال حرفه ای باشد. در این 
ارتباط دو مطلب را باید در نظر گرفت، اول اینکه خاطرم است با یکی از مدیران 
این شبکه که به ایران آمده بود صحبت می کردم، می گفت؛ دست اندرکاران 
راه اندازی این شبکه پذیرفته اند که در فعالیت های رسانه ای و خبری شبکه 
کمتر مداخله کنند و این یعنی با کمترین دغدغه رویدادها را پوشش دهند، 
ضمن اینکه عوامل شبکه و خبرنگاران، گزارشگران و مدیران آن نیز منافع 
ملی کشور را در نظر داشته باشند؛ ترکیب چنین دیدگاهی یعنی اینکه رسانه 

با کمترین دغدغه کار حرفه ای اش را انجام دهد. 
نکته دوم را با اشـــاره به شـــعار تبلیغاتی شـــبکه الجزیره قطر می گویم، اینکه 
نظرهـــای مختلـــف را در مورد رویدادهای مهم پوشـــش می دهد، یعنی وارد 
شـــدن به منطقه اختاف مشـــروع نســـبت به یک موضوع مهم که همین امر 
موجـــب جلـــب توجه مخاطب می شـــود. مثل همین کاری کـــه در برخی از 
برنامه های گفت وگو محور صداوسیما مثل برنامه شیوه انجام می شود که نظر 
مخاطب به آن جلب  شده و مورد پسندش قرار می گیرد. وقتی شما نسبت به 

یک موضوع روایت های مختلف را در کنار هم قرار می دهید، باعث جلب 
توجه مخاطب می شود و رسانه در چنین مواقعی حتی می تواند با ظرافتی 
خاص دیدگاه و تحلیل خود را در معرض مخاطب قرار دهد که بی شـــک 

مورد توجه هم قرار می گیرد. 

   حرفه ای کنار رسانه های ضعیف منطقه
به اعتقاد من شبکه الجزیره از ضعف رسانه ای که در این منطقه وجود دارد، 
توانسته استفاده کند. خیلی از رسانه های منطقه حرفه ای نیستند و مسلما 
اگر رویکرد و ســـاختاری حرفه ای داشـــتند، مسلما و چه بسا بهتر از الجزیره 
عمـــل می کردنـــد. یک نمونه مثال بزنم و آن شـــبکه العالم و هیســـپان تی وی 
صداوسیماســـت که در مواردی بســـیار حرفه ای عمل کردند و تاثیرگذار هم 
بودند، خاطرم هست شبکه العالم در زمان حمله دوم آمریکا به عراق که باعث 
ســـرنگونی صدام شد، عملکردی بســـیار حرفه ای و مخاطب پسند و نمونه 
داشت، درواقع رویکردی کاما حرفه ای اتخاذ کرده بود. پس اگر رسانه های 
خبری منطقه از ساختار سیاسی فاصله بگیرند و ساختاری کاما رسانه ای و 
ک عمل آنها نیز همین ساختار حرفه ای باشد، موفق  حرفه ای پیدا کنند و ما
و اثرگذار خواهند بود، نکته ای که شبکه الجزیره قطر به آن توجه داشته است. 
ضریب نفوذ این شبکه در منطقه و سطح جهانی نیز نسبتا بالا بوده و دلیل 
آن نیـــز اینکـــه به عنـــوان یک منبـــع خبری معتبر به آن ارجاع داده می شـــود. 
همین نکته و نیز عملکرد حرفه ای آن که مبتنی بر عدم مداخله سیاست در 

فعالیت های خبری آن بوده، باعث شده که در منطقه این نگاه جا بیفتد که 
رسانه ای مستقل و بی طرف است؛ هر چند رسانه بی طرف معنا ندارد اما این 
به هنر رسانه بر می گردد  که بتواند چنین نگرشی را در مخاطبانش جا بیندازد. 
نکته آخر اینکه مهم ترین تاثیر عملکرد حرفه ای یک رسانه افزایش اعتبار و 
درنهایت اعتماد مخاطب به جریان سازی خبری رسانه خواهد بود. به نظر 
من شبکه الجزیره مبتنی بر واقعیت های جهان اسام و آنچه در فلسطین 
در حال اتفاق افتادن است، عمل کرده. البته این رویکرد در اکثر رسانه های 
جهان اســـام و به خصوص رســـانه های خودمان  نیز به خوبی مشهود است 
و به همین دلیل در ســـطح جهانی نســـبت به موضوع فلســـطین تاثیرگذار 
بوده اند، من معتقدم بر خاف جو حاکم بر رســـانه های غربی عمل شـــده، 

 . اما با رویکردی حرفه ای و تاثیرگذار

   هزینه در رسانه منفعت دارد
باید بپذیریم که کار رسانه ای هزینه بر است. اگر می خواهید کار حرفه ای و 
تاثیرگذار در رسانه انجام دهید، باید هزینه کنید. مطمئن باشید اگر هزینه 
کرده و کاما حرفه ای عمل کردید، منفعت آن بیشتر از هزینه خواهد شد. شما 
اگر به هزینه ها و  گردش مالی رسانه های بزرگ توجه کنید، متوجه خواهید 
شـــد که در کار رســـانه هزینه های بالایی می کنند تا بتوانند توجه مخاطبان 
را جلـــب کننـــد و ایـــن یعنی جذب و حفظ مخاطب و چه منفعتی بالاتر از 

این برای یک رسانه. 

در گفت وگوی اردشیر زابلی زاده با »فرهیختگان« بررسی شد

الجزیره چگونه تصویر  و  روایت را مدیریت می کند؟

شبکه تلویزیونی الجزیره در اول نوامبر 1996 در شهر دوحه، پایتخت کشور 
دوبی راه اندازی شد. الجزیره خود را اولین شبکه خبری مستقل در جهان 
عرب معرفی کرد. شـــبکه رســـانه ای الجزیره با داشـــتن بیش از 70 دفتر در 
، در سطح جهانی  سراســـر جهان و چهار هزار کارمند در بیش از 95 کشـــور
فعالیت می کند. این شبکه رسانه ای بیش از 150 کشور را پوشش می دهد 

و در بیش از 430 میلیون خانه در دسترس است. 
با اردشـــیر زابلـــی زاده، عضو هیات علمی دانشـــکده ارتباطات دانشـــگاه 
صداوسیما درباره  مسیری که این شبکه  رسانه ای طی کرده است گفت وگو 
کردیم و او درمورد دلایل ضریب نفوذ این رسانه در منطقه خاورمیانه برایمان 
گفت. زابلی زاده که تجربه  11سال مدیریت شبکه خبر را داشته است و از 
؟ ؟؟ موضوع؟ ؟ الجزیره را تشریح می کند. زابلی زاده صحبت هایش  منظر
را درباره  چهارچوب ها و قواعد رسانه ها شروع کرد: »هر رسانه  چهارچوب ها 
و قواعـــد مختـــص خودش را دارد که در بزنگاه های مهمی مانند جنگ، به 
کمک سیاست خارجه آن کشور می آید. رسانه هایی که از زاویه اسرائیل اخبار 
جنگ را پوشش می دهند به دنبال ارائه تصویری اند که مردم غزه را در مقابل 
مردم اســـرائیل قرار دهند و به عبارتی آغازگر جنگ را فلســـطینی ها معرفی 
کنند. در این مدل پوشش رسانه ای، یک مظلوم نمایی برای صهیونیست ها 
شـــکل می گیرد. اما الجزیره شـــبکه ای است که از همان ابتدای تاسیسش 
مقابل هژمونی رسانه ای غرب قد علم کرد و متفاوت تر از دیگر رسانه های 
جریان اصلی به مسائل ورود می کرد. امروز هم که به این شبکه نگاه می کنیم، 
روایتی که شبکه های صهیونیستی دارند را بر هم زده است و روایت واقعی 

را می گوید. به نوعی خبر جعلی را تبدیل به خبر درست کرده است.«
او درباره  ویژگی های رســـانه ای شـــبکه الجزیره گفت: »یکی از ویژگی های 

الجزیره  ارائه  روایتی است که خودش آن را سیاستگذاری کرده است. این 
اتفاق از طریق پوشش کامل و چینش نیروهایی است که به کار گرفته است. 
دیگر ویژگی آن حضور میدانی و کف میدان عمل کردن آن است. حضور 
خبرنگاران خودش در میدان و شنیدن روایت از زبان خبرنگاران خودش 

تاییدکننده  این موضوع است.«

   الجزیره مدیریت صحنه   می کند
« اشاره  کرد و  این استاد دانشگاه در ادامه به مفهوم اهمیت »روایت در خبر
گفت: »یکی از موضوعات مهم در خبر اهمیت روایت اول است. بعضی از 
. این دو باهم  رسانه ها به اشتباه به جای روایت خبر می گویند، قرائت خبر
فرق دارند. حتی اگر رسانه ای خبر را زودتر از رقبای دیگرش بگوید به معنای 
این نیســـت که روایت اول را گفته اســـت، بلکه این قرائت اســـت. یکی از 
حسن هایی که الجزیره دارد مدیریت صحنه ای است. این شبکه 24ساعت 
روی آنتن است و جنگ تحمیلی اسرائیل به غزه را پوشش می دهد. نکته  
جالب تر این است که مدیریت تصویر و صحنه انجام می دهد. بمباران های 
اســـرائیل در غزه به دلیل آنکه در مناطق مســـکونی اتفاق می افتد و کشـــتار 
غیرنظامیان حاوی تصاویر آزاردهنده ای است اما الجزیره در تصاویری که 
ارائه می کند به دلیل رعایت حال مخاطبان تصویر را مدیریت می کند، این 
مدیریت هم به صورتی است که از شدت حادثه کم نشود.« زابلی زاده درباره  
تفاوت قرائت و روایت در خبر گفت: »روایتگری به این معناســـت که گره 
یک مساله را چگونه باز کنیم اما قرائت یعنی صرفا خواندن خبر بدون آنکه 
موضع و جهتی به آن اضافه کنیم و اهمیت آن را روشن کنیم که این موضوع 
چه عمقی دارد و از چه لایه هایی برخوردار است. روایتگری یعنی در جنگ 
گاه  رسانه ای مخاطب را با واقعیت همراه و با یک داستان پردازی هنرمندانه آ
گون  یادی را می تواند از منابع گونا کنید. در شرایطی که مخاطب اطاعات ز

به دست بیاورد خبر اول می تواند فقط یک قرائت نباشد و همراه با تحلیل، 
روایت و داستان داشته باشد و با این کار است که یک رسانه مخاطبانش را 
نگه می دارد. اتفاقا یکی از ویژگی های خوب الجزیره همین است که وقتی 
خبری را به عنوان خبر اول قرائت می کند در مرحله  بعدی همان خبر را در 
چهارچوب روایت می آورد. این درحالی است که متاسفانه برخی شبکه ها 

به همان قرائت اول به عنوان روایت بسنده می کنند.«

   جنگ رسانه ای بین الجزیره و صهیونیست ها 
در جریان است

زابلـــی زاده دربـــاره حضـــور در معرکـــه خبرنـــگاران الجزیره گفـــت: »حضور 
خبرنگاران الجزیره در آن مناطق حضور خوب و فعالی است که درنهایت 
روایت منطبق بر روایت اول و واقعیت گفته  شـــود؛ درحالی که شـــبکه های 
همســـو با اســـرائیل ســـعی می کنند در چهارچوب جنگ و جنگجو جلوه 
دادن نیروهـــای مقاومـــت و مـــردم غـــزه، تصویری ارائه بدهنـــد تا دنیا به آنها 
بدبین شود. در ماجرای کشتار بیمارستان غزه دیده شد که اسرائیل تاش 
کـــرد از طریق رســـانه های خودش این اتفـــاق را وارونه جلوه دهد و تقصیر را 
گـــردن حماس و نیروهـــای مقاومت بیندازد. درصورتی که الجزیره برخاف 
رسانه های غربی به کمک فلسطینی ها رفت و روایت صحیح را ارائه کرد. 
اینجا بود که به نظر من یک جنگ رسانه ای بین شبکه های صهیونیستی 

و الجزیره شکل گرفت.«

   الجزیره، قطر را به دنیا معرفی کرد
زابلـــی زاده دربـــاره  نســـبتی که شـــبکه  الجزیـــره با سیاســـت خارجه دولت 
قطـــر دارد، گفـــت: »تا قبل از الجزیره، قطر کشـــوری شناخته شـــده نبود. از 
ســـال های ابتدایی تاســـیس شـــبکه الجزیره قطر در افکار عمومی جهان 

جا افتاد و مشـــخص شـــد که این کشـــور کجای دنیا قرار دارد. این اتفاق 
توســـط رســـانه برای قطر رخ داد. قطر متوجه جایگاه الجزیره است و قطعا 
الجزیـــره سیاســـت های قطر و دولتمـــردان آن را دنبال می کند. این خیلی 
گر بگوییم رسانه ای در جایی از دنیا وجود دارد که به  ساده لوحانه است ا
چهارچوب دیپلماسی کشوری که آن را تامین مالی می کند عمل نمی کند. 
درباره  فلسطین قطعا سیاست های قطر به نوعی است که الجزیره توانسته 

به این موضوع بپردازد.«

   موفقیت به بودجه نیست
یاد دلیل  این اســـتاد دانشـــگاه همچنین به این اشـــاره کرد که لزوما بودجه  ز
موفقیـــت یـــک رســـانه نمی شـــود. وی افزود: »امـــروزه هزینه کـــردن و صرف 
بودجه هـــای بـــالا لزوما نمی تواند به نفوذ یک شـــبکه رســـانه ای کمک کند. 
چیـــزی که شـــبکه های امـــروزی به آن احتیاج دارنـــد، تجهیزات حرفه ای تر 
است. برای مثال در دوران بیداری اسامی خیلی از شبکه ها، تجهیزات 
سنگین و پرهزینه به مصر بردند و پوشش خبری دادند، اما الجزیره برعکس 
آنها از سیم پرتابل که قیمت کمی داشت استفاده کرد و یک پوشش بسیار 
قوی از کف خیابان های مصر داد. عاوه بر اســـتفاده  الجزیره از تجهیزات 
ســـاده تر و کم هزینه تر باید گفت نیروهای خوبی دارد که ســـهم بیشـــتری از 
موفقیت الجزیره به خاطر توانمندی های آنهاست. نیروهایی که سال های 
سال تجربه کرده اند و در موقعیت های خاص گزارش دهنده بودند و مهارت 
کسب کردند. نیروهای الجزیره باتجربه هستند کمااینکه این شبکه در شروع 
کارش از نیروهای خارجی که در شبکه های دیگر تجربه کسب کرده بودند 
اســـتفاده کرد. پس برای بررســـی یک شبکه رسانه ای تمام جوانب را باید در 
یاد دلیل نمی شود که بتوان در این جنگ  نظر گرفت و لزوما صرف بودجه  ز

رسانه ای شبکه  ای موفق به راه انداخت.«

ادامه از صفحه۱۲ 

احسان زیورعالم
خبرنگار گروه فرهنگ

مریم فضائلی
 خبرنگار گروه فرهنگ
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همان طور  که در صفحه اول روزنامه اشـــاره کردم، من بعد در ســـرویس 
پرونده و در قالب گزارش ها، گفت وگوها و یادداشت هایی حول مساله 
»کیســـتی مردم ایران« خواهیم نوشت. نوشته هایی برمبنای اطلاعات و 
افکارسنجی های معتبر و نه صرفا مشاهدات شخصی و جریانی که الی 
ماشـــاءالله این طرف و آن طرف تولید و مبنای تصمیم گیری ها می شـــود. 
برای شـــروع این پرونده هم ســـراغ دو گزارش نظرســـنجی رفتیم که توسط 
پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات تهیه شده و در آن به دو مساله »نظر 
مـــردم درخصـــوص مبارزات ملت فلســـطین« و »نظر مردم درخصوص 
فرهنگ وحدت اســـلامی« مفصل پرداخت شده است. یافته های این 
ســـنخ از نظرســـنجی ها که مبنای آماری و پیمایشی دارند می تواند دید 
خوبی به سیاستگذاران و تصمیم گیران در حوزه های مختلف حکمرانی 
دهد تا به جای اقدامات هیجانی و پر هزینه، تصمیمات عقلانی به نفع 
همه مردم اتخاذ و اجرا شود. با این مقدمه بخشی از اطلاعات و نتایج 
گفته نماند که هیچ  حاصل از این دو نظرســـنجی را بررســـی می کنیم. نا
نظرسنجی و پیمایشی خالی از ایراد و کمبود نیست، منتها در هر حال 

می تواند بهتر از هر مشاهده و تصمیم بی مبنا و تحقیقی باشد. 

   کمی درباره افکارسنجی اول
اولین نظرسنجی هفته آخر مهرماه با عنوان »نظر مردم درخصوص مبارزات 
ملت فلســـطین« توسط پژوهشـــگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات صورت گرفته 
گرفتن درگیری ها در مناطق اشـــغالی و نوار غزه  اســـت. مســـاله ای که با بالا

بعد از عملیات طوفان  الاقصی حائز اهمیت دوچندانی اســـت و می تواند 
درک بهتری نســـبت به موضع مردم ایران در قبال مســـاله فلســـطین بدهد. 
ایـــن پژوهشـــگاه برای نظرســـنجی مذکـــور به صورت تلفنی ســـراغ 2633 نفر 
ی و  در 31 اســـتان کشـــور رفتـــه کـــه از این تعـــداد 1282 نفر حاضر بـــه همکار
تکمیل پرسشنامه شده اند. در ابتدای سند نتایج حاصل از این نظرسنجی 
ی کنندگان  این نکته هم ذکر شـــده که نمونه حاضر تحلیل نظرات همکار
ی نداشـــتند صرف نظر  اســـت و از تحلیل 1327 نفری که تمایلی به همکار
شـــده اســـت. در بخش اول سند نتایج نظرسنجی سیمایی از پاسخگویان 
به پرسشـــنامه آورده شـــده که در آن به تفکیک به جنس، ســـن، تحصیلات، 
وضعیت تاهل، فعالیت، هزینه خانواده و محل سکونت پاسخگویان اشاره 
شـــده اســـت. طبق اطلاعات موجود، حدود 53 درصد پاسخ دهندگان مرد 
و نزدیک به 47 درصد هم زن بوده اند. بیشـــترین فراوانی در تفکیک ســـنی 
برای بازه 30 الی 49 سال با حدود 56 درصد مشارکت است و کمترین میزان 
همراهی در بازه سنی 18 الی 29 سال بوده است. 32 درصد از پاسخ دهندگان 
مدرک دیپلم داشـــتند و بعد از آن لیسانســـه ها با 21 درصد و بعد ابتدایی و 
راهنمایی هرکدام با حدود 12 درصد بیشترین فراوانی را از منظر تحصیلات 
بین پاســـخ دهندگان داشـــتند. حدود 825 درصد پاســـخ دهندگان متاهل 
، 34 درصد خانه دار و  بوده انـــد و بیـــش از 50 درصد آنها هم مشـــغول بـــه کار
حدود 9 درصد بازنشسته، سهم کم و حدود 2 درصدی دانشجویان و سهم 
نیم درصدی دانش آموزان هم قابل توجه و تامل اســـت. حدود 40 درصد از 
پاســـخ دهندگان درآمد بالای 12 میلیون در ماه دارند و حدود 30 درصد هم 
درآمد بین 7 تا 11 میلیون و درنهایت حدود 60 درصد آنها مرکزنشینند و نزدیک 
به 33 درصد هم در شهرهای غیرمرکز سکونت دارند. سهم روستاییان هم 

در این نظرسنجی حدود 11 درصد است.

ابوالقاسم رحمانی
دستیار سردبیر

گزاره اول؛ اسرائیل دشمن ایران است
در این گزاره تفاوت چندانی بین افراد در متغیرهای زمینه ای و جمعیت شناختی

)مثل سن، تحصیلات، هزینه خانوار و محل سکونت( وجود ندارد

گزاره چهارم؛ اعتقاد دارم که فلسطینی ها درنهایت سرزمین خود را از اسرائیل پس خواهند گرفت
کنان روستا  یر دیپلمی ها، با هزینه خانوار بین 7 تا 11 میلیون و سا افراد بالای 50 سال، دیپلمه ها و ز

با این گزاره بیش از بقیه موافقند

گزاره دوم؛ در شرایط فعلی، هر کشور اسلامی وظیفه دارد از مردم فلسطین حمایت کند
کنان روســـتا  با این گزاره افراد بالای 50 ســـال، بی ســـواد، با هزینه خانوار بین 7 تا 11 میلیون و ســـا

بیش از بقیه موافقند 

گزاره پنجم؛ مبارزه با اسرائیل حق مردم فلسطین است
کنان شـــهرها موافق تر  افراد بالای 50 ســـال و دانشـــگاهی با هزینه خانوار بین 7 تا 11 میلیون و ســـا

از بقیه با چنین گزاره ای هستند

گزاره سوم؛ با تصمیم ایران برای حمایت از فلسطینی ها در برابر اسرائیل موافقم
با این گزاره افراد بالای 50 سال، افراد بی سواد در بین گروه های تحصیلی و افراد با هزینه خانوار 

کن روستا موافق ترند  بین 7 تا 11 میلیون در ماه و سا

ک است گزاره ششم؛ وجود اسرائیل برای امنیت ایران خطرنا
در ایـــن گـــزاره تفـــاوت چندانی بین افراد در متغیرهای زمینه ای و جمعیت شـــناختی )مثل ســـن، 

تحصیلات، هزینه خانوار و محل سکونت( وجود ندارد

گزاره هفتم؛ برخی می گویند اسرائیل مظلوم است. نظر شما چیست؟
افراد بالای 30 سال و دانشگاهی با هزینه خانوار بین 7 تا 11 میلیون تومان در ماه بیش از دیگران 

مخالف انگاره مظلومیت اسرائیل هستند
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   کمی درباره نظرسنجی دوم
دومین نظرسنجی هفته اول مهرماه با عنوان »نظرسنجی از مردم در خصوص 
فرهنگ وحدت اسلامی« توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات صورت 
یخ اسلام محل مجادله و مباحثه بوده و  گرفته است. موضوعی که به طول تار
ی از مردم ایران است. این پژوهشگاه برای نظرسنجی مذکور به  دغدغه بسیار
صورت تلفنی سراغ 2449 نفر در 32 استان کشور رفته که از این تعداد 1346 
ی و تکمیل پرسشـــنامه شـــده اند. در ابتدای سند نتایج  نفر حاضر به همکار
حاصل از این نظرسنجی این نکته هم ذکر شده که نمونه حاضر تحلیل نظرات 
همکاری کنندگان است و از تحلیل نظرات 1103 نفری که تمایلی به همکاری 
نداشتند، صرف نظر شده است. در بخش اول سند نتایج نظرسنجی سیمایی 
از پاسخگویان به پرسشنامه آورده شده که در آن به تفکیک به جنس، سن، 
تحصیلات، وضعیت تاهل، فعالیت و مذهب پاسخگویان اشاره شده است. 
طبق اطلاعات موجود، حدود 52 درصد پاسخ دهندگان مرد و نزدیک به 48 
درصد هم زن بوده اند. بیشـــترین فراوانی در تفکیک ســـنی برای بازه 30 تا 49 
سال با حدود 56 درصد مشارکت است و کمترین میزان همراهی در بازه سنی 
18 تا 29 ســـال با حدود 18 درصد بوده اســـت. 33 درصد از پاســـخ دهندگان 
مـــدرک دیپلم داشـــتند و بعد از آن لیسانســـه ها بـــا 18 درصد و بعد حدود 12 
درصـــد مـــدرک راهنمایی و حدود 9.5 درصد هم مدرک ابتدایی داشـــته اند. 
حدود 81 درصد پاسخ دهندگان متاهل بوده اند و بیش از 50 درصد آنها هم 
، 32.5 درصد خانه دار و حدود 9 درصد بازنشســـته اند. ســـهم  مشـــغول به کار
کم و حدود 3 درصدی دانشجویان و سهم 2 درصدی دانش آموزان هم قابل 
توجه و تامل اســـت. حدود 86 درصد مذهب شـــیعه داشته اند، نزدیک به 10 
درصد سنی، نیم درصد غیرمسلمان و حدود 3.5 درصد هم مذهب و دین 

خود را مشخص نکرده اند.
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موافق مخالف نظری ندارد
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موافق مخالف نظری ندارد
نمودار  ۲- وضعیت احترام به عقاید مذهبی در جامعه )درصد(
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موافق مخالف نظری ندارد
نمودار  ۳- نظر پاسخگویان درباره خوب یا بد بودن مسلمان ها با مذاهب مختلف )درصد(
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موافق مخالف نظری ندارد
نمودار  ۴- سپردن مشاغل و مسئولیت ها به افراد بر اساس شایستگی و توانایی )درصد(
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نمودار  ۸- منفعت مردم کشورهای اسلامی از اتحاد بین این کشورها از 

نظر پاسخگویان )درصد(
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نمودار  ۹- نظر پاسخگویان درباره وظیفه مسلمانان در حمایت از مردم 

مظلوم فلسطین )درصد(
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موافق مخالف نظری ندارد
نمودار  ۱۰- نظر پاسخگویان درباره اختلاف افکنی بین شیعه و سنی از سوی 

دشمنان ایران )درصد(
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موافق مخالف نظری ندارد
نمودار  ۱۱- نظر پاسخگویان درباره ارتقا و بهبود روابط با همسایگان 
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همسایه بودن رفاقت رفت و آمد

خانوادگی
شراکت اقتصادی ازدواج

نمودار  ۱۷- روابط بین فردی و اجتماعی در بین پاسخگویان)اعم از اهل تشیع و تسنن( )درصد(

80/4 79/1

۲۰/9 29/3 31/4

40/1

70/7 68/6

59/9

19/6

۱۰۰
9۰
80
70
60
50
40
30
20
10

0

موافق مخالف نظری ندارد
نمودار  ۱۶- وضعیت ازدواج عضوی از خانواده شیعیان با فردی از اهل سنت )درصد(
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حاضر به 
رفاقت هستند

نظری ندارد

نمودار  ۱۲- وضعیت رفاقت شیعیان با افرادی از اهل سنت )درصد(
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ایران جزء امت   
اسلامی است

نظری ندارد

نمودار  ۷- نظر پاسخگویان درباره بودن ایران  جزء امت اسلامی 

)درصد(
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مسلمان 
ایرانی هستند

نظری ندارد
نمودار  ۶- نظر پاسخگویان درباره مسلمان ایران بودن خودشان 

)درصد(
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مسلمانی به مذهب 
بستگی ندارد

نظری ندارد
نمودار  ۵- نظر پاسخگویان درباره مسلمانی افراد )درصد(
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نظری ندارد

نمودار  ۱۳- وضعیت رفت و آمد خانوادگی شیعیان با افرادی از اهل 

سنت )درصد(
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گزارهسیزدهم؛رفتوآمدخانوادگیشیعیانبااهلسنت

خانوادهشیعیان گزارهشانزدهم؛ازدواجعضویاز
اهلسنت بافردیاز

گزارهششم؛مسلمانایرانیبودنخودشان
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باهمسایگانمسلمان
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نظری ندارد

نمودار  ۱۴- وضعیت شراکت اقتصادی شیعیان با افرادی از اهل سنت 

)درصد(
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حاضر به شراکت 
هستند

گزارهچهاردهم؛شرکتاقتصادیشیعیانبااهلسنت

اجتماعی گزارههفدهم؛روابطبینفردیو
شیعهوسنی( بینپاسخگویان)اعماز در

گزارههفتم؛ایرانجزءامتاسلامیاست؟

گزارهچهارم؛سپردنمشاغلومسئولیتهابهافراد
توانایی براساسشایستگیو

گزارهدوازدهم؛وضعیترفاقتشیعیان
اهلسنت باافرادیاز
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نظری ندارد

نمودار  ۱۵- وضعیت همسایگی شیعیان با افرادی از اهل سنت 

)درصد(

82/1

15/8
2/1

حاضر به
همسایگی نیستند

حاضر به
همسایگی هستند

گزارهپانزدهم؛همسایگیشیعیانبااهلسنت

گزارههشتم؛منفعتمردمکشورهایاسلامی
اتحادبیناینکشورها در
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اردیبهشـــت ســـال 1398 و در جریان بازدید رهبر انقلاب از نمایشگاه 
کتاب، توضیحاتی درمورد برگزاری یک جایزه ادبی ویژه داده شد. زمانی 
که رهبری در غرفه مجمع ناشران انقلاب اسلامی حضور داشتند؛ میثم 
نیلی، مدیرعامل مجمع ناشـــران از جایزه ادبی فلســـطین و مشارکت با 
ناشـــران و انجمن های ادبی کشـــورهای عربی صحبت کرد و بعد هم از 
کارهای ایجابی که برای مقابله با جریان تطهیر پهلوی در حوزه کتاب 
انجام داده بودند در قالب جایزه شهید اندرزگو سخن گفت. رهبر انقلاب 
در همیـــن رابطه گفتند: »پهلوی ها مظهر وابســـتگی بودند. رضاخان را 
یم قاجار  انگلیسی ها آوردند و محمدرضا را آمریکایی ها. پهلوی ها از رژ
تا جایی که توانستند چهره سازی زشت کردند. هرچند دروغ هم نیست. 
قاجار هیچ عقبه و محبوبیتی ندارد. اگر می خواســـتیم مفاســـد پهلوی را 
بیان کنیم، باید 1۰ برابر اینکه تولید شده تولید می کردیم. ناشران ما باید 
نویســـنده ها را پیدا و در این باره تولید کنند.« حالا این جایزه امســـال به 
سومین دوره خود رسیده است و شب گذشته مراسم اختتامیه آن برگزار 
شد؛ جایزه ای که حتما می تواند در شناخت پهلوی ها به نسل جدید 
کمک کند. بارها از نوشتن کتاب مخصوصا برای نسلی که در فضای 
مجازی با شبهات فراوان در این حوزه مواجه می شوند، صحبت کردیم. 
اما نکته ای که باید در قالب این جایزه دید، اســـتفاده از ظرفیت هایی 
که برای نسل جدید می تواند جذابیت داشته باشد. پادکست یکی از 
یادی پیدا کند.  این موارد اســـت که در این ســـال ها توانسته مخاطبان ز
کاری که در رادیو مضمون انجام گرفت. پادکست »محمدرضا پهلوی، 
آن طور که فکر می کرد، آن گونه که حکومت می کرد« بســـیار پرمخاطب 
شـــد و خیلی ها را با خود همراه کرد. حتما گذاشـــتن بخش های جدید 
می تواند آورده های بیشـــتری برای این جایزه داشـــته باشـــد که هدفش 
شناخت پهلوی است. در گزارش امروز نگاهی داشتیم به بخش کودک 
و نوجوان این جشنواره و همین طور برگزیده های بخش های مختلف آن. 

   ادبیات کودک و نوجوان در مسیر رشد
بخش کودک و نوجوان یکی از بخش های این دوره از جشـــنواره بود که توجه 
ویژه ای به آن شد. نفیسه سادات موسوی، داور بخش کودک و نوجوان جایزه 
یابی کلی از فضای ادبیات کودک و نوجوان در گفت وگو  شهید اندرزگو در ارز
با »فرهیختگان« گفت: »وضعیت ادبیات کودک و نوجوان امروز ما وضعیت 
سهل و ممتنع است. از لحاظ تعداد آثار و گرایش خانواده ها به خریدن آثار و 
گر به  یم اما ا قرار دادن کتاب در سبد فرهنگی بچه هایشان اوضاع خوبی دار
آثاری که منتشر و خریداری می شود دقیق تر نگاه کنیم متاسفانه در چندسال 
اخیـــر شـــاهد کمترین تناســـب آنهـــا با فرهنـــگ ایرانی اســـامی مان بوده ایم. 
ی می شـــود که متاســـفانه از  درحال حاضر کتاب هایی برای نوجوانان خریدار
فضای ایرانی ما دور است و متاسفانه در بسترهایی اتفاق می افتد که فرهنگ 

ایرانی با آن فاصله دارد.« 
موســـوی ادامـــه داد: »بنده بخشـــی از ایـــن تقصیر را متوجه مولفان و ناشـــران 
کـــه آثـــار تالیفـــی ما کم اســـت و کتب تالیفی هم کـــه وجود دارد  می دانـــم؛ چرا
ی آنهاست به طور مثال موانع اقتصادی، مثا هزینه تمام شده  موانعی پیش رو
زحمت نویسنده که بخواهد زمان قابل قبولی را برای تولید یک کتاب خوب 
و مناســـب برای قشـــر حساس نوجوان تولید کند، بالاست و برای ناشر صرفه 
ی  اقتصادی ندارد و ناشر ترجیح می دهد به کتاب های ترجمه و خارجی رو
بیاورد. البته  تبلیغ های خوبی هم برای آن کتاب ها می شود که این هم ظرفیتی 

است که کمتر در اختیار مولف های ما برای کتب تالیفی قرار می  گیرد.« 

   کیفیت آثار تالیفی با رشد روبه رو بوده است
گر بخواهم درکنار این هشـــدار  این کارشـــناس حوزه کودک و نوجوان افزود: »ا
، به یک اتفاق خوب اشـــاره کنم باید بگویـــم که کیفیت کتاب های  یـــا تلنگـــر
تالیفی در این چندسال خیلی بهتر شده و مبنای پژوهشی در این کتاب ها 
بیشتر نمایان است و تکرار و عامه پسند بودن کنار رفته و یک سری مباحث 
یک که گنجاندن آن در کتاب برای قشر کودک و نوجوان واقعا سخت  ایدئولوژ
است به شیوه های هنرمندانه تری وارد ادبیات داستانی کودک و نوجوان شده 
است که اینها اتفاقات خوبی است که می افتد و به نظر من باید این اتفاقات 
خوب را شناسایی، گلچین، تقویت و به شیوه های مختلف حمایت کرد که 
از آنجا که قشـــر نوجوان با مدیا پیوند دارد و به رســـانه آنقدر نزدیک هســـتند، 
... برای این قشـــر  ما باید حتما پیوســـت های رســـانه ای، پویانمایی، پی نما و
در نظر بگیریم و زمانی که با کتاب خوبی آشنا می شویم که مفید و مناسب 

یم.«  است حتما باید به سرعت سراغ پیوست رسانه ای آن برو

   با کتابی جذاب و مفید برای نوجوانان روبه رو هستیم
نفیسه ســـادات موســـوی در معرفی کتاب چاپیدشاه، به قلم سپیده انوشه که 
به عنـــوان نامـــزد این جایزه انتخاب شـــده اســـت، گفت: »جلـــد کتاب اولین 
نکتـــه ای اســـت کـــه توجه افـــراد را بـــرای خریدن یـــا نخریدن جلـــب می کند. 
ی جلـــد کتاب برای نوجوانـــان به خودی خود  ی استفاده شـــده رو تصویرســـاز
جذاب است و فارغ از محتوایی که درحال نمایش است، تصاویر مختلفی 
ی طرح جلد شـــاهدیم که حس طنز بودن را به مخاطب منتقل می کند  را رو
ی  و توجه او را به خود جلب می کند. نکته بعدی عنوان کتاب اســـت که باز
واژگانی و آشنایی زدایی است و حس خوبی را به کشف بیشتر کودک و نوجوان 

، اسم پژوهشگر  ی طرح جلد، عاوه بر اسم نویسنده و تصویرگر می دهد. ما رو
اثر را نیز شـــاهد هســـتیم؛ با وجود اینکه ســـپیده انوشـــه، نویسنده و پژوهشگر 
یخ اســـت اما از یک پژوهشـــگر دیگری بهره برده که این امتیاز بالایی برای  تار

این کتاب محسوب می شود.« 
ایـــن کارشـــناس حـــوزه کـــودک و نوجـــوان افـــزود: »شـــیوه کتـــاب چاپید شـــاه 
یخ برای قشـــر بزرگســـال هم کار چندان  مســـتندروایی اســـت. پرداختن به تار
یخ  یخ یک تیغ دولبه اســـت؛ افراد یا به تار که مســـاله تار آســـانی نیســـت؛ چرا
عاقه منـــد هســـتند یـــا نمی تواننـــد این کتاب  هـــا را بخوانند و پـــس می زنند و 
یخ را به شـــیوه  ی خوش نشـــان نمی دهند. اینکه برای نوجوان بخواهیم تار رو
ی بخواهیم بنویســـیم، حتما کار دوچندان ســـختی اســـت. من  مســـتند نگار
گـــر نوجوانان به درســـتی در معرض این کتاب قـــرار بگیرند و  مدعـــی هســـتم ا
کتاب را به درستی به  آنها معرفی کنیم و در اختیارشان قرار داده شود، خودشان 

مشتاق آن شده و به سمتش می روند.« 
موسوی گفت: »این کتاب برای نوجوانان جذاب و مفید است؛ چراکه اتفاقاتی 
آورده شده که مستند است و شبهاتی که درباره پهلوی ها وجود دارد و گفته 
می شـــود و نوجوانان نیز ناخواســـته بدون اینکه بخوانند و بدانند در معرض 
آن قرار می گیرند. خوبی هایی به پهلوی ها نســـبت داده می شـــود که نوجوانان 
ی وقایع  اطاع دقیقی از مساله ندارند و فقط آن را تکرار می کنند. این کتاب رو
و اتفاقات مهم دوران پهلوی اول و دوم دســـت گذاشـــته و شـــبهاتی را که نُقل 
زبان نوجوانان و جوانان است، مطرح می کند و پاسخ می دهد. ما کتاب های 
یم اما وجه تمایز این کتاب نسبت به سایر آثار که برای  ی دار پژوهشی بسیار
نوجوان عاقه مندکننده اســـت، این بوده که اقتضائات یک نوجوان را درنظر 
یخ و مستند  گرفته اســـت. شـــاید نوجوان نسل امروز حوصله چندانی برای تار
خواندن نداشـــته باشـــد، از این رو این کتاب محتوا را برایش لقمه لقمه کرده 
و به صـــورت مصداقی به آن پرداخته شـــده اســـت. این کتـــاب از محتواهای 
بصری و مدیای موردعاقه نوجوانان درکنار متن بهره گرفته است. در کتاب 
ی را شاهد هستیم که به نوجوان  ی های بسیار اطاع نگاشت ها و تصویرساز
کمـــک می کنـــد درکنـــار هـــر چند صفحـــه ای کـــه مطالعه می کنـــد اطاعات 
هوشمندانه ای و مطابق با سلیقه  اش را به دست بیاورد. نویسنده این کتاب 

ی هستند.«  یخ پژوهش بودن یک نویسنده قدر عاوه بر تار

   چاپید شاه مصداق بارز جهاد تبیین است
موسوی با گریزی به بیانات اخیر مقام معظم رهبری درخصوص جنگ روایت ها 
و جهـــاد تبییـــن گفت: »این کتـــاب یکی از نمونه های بارز جهاد تبیین به نظر 
می رسد و در زمینه پهلوی یک جنگ روایت هاست. در جنگ روایت ها این 
مهم اســـت که چه چیزی، به چه شـــیوه ای و توســـط چه کسی روایت می شود. 
ی نســـبت بـــه روایت یک معلم  یخ پژوه روایت کند تفاوت بارز وقتـــی یـــک تار
دینی برای نوجوان دارد و قابل تامل تر است. شیوه پرداختن به این روایت ها، 
ی ها و اطاع نگاشـــت ها و  اختصار و کوتاه بودن، ترکیب شـــدن تصویرســـاز
یخ است و این  همچنین قلم طنز نویسنده با وجود اینکه درحال نگارش تار
اثر را به شـــکل داســـتانی درآورده، موجب شـــده که این کتاب را به داستانک 
یخ تبدیل کند. این کتاب با زبان و بیان  نمک دار درباره اتفاقات واقعی و تار
موردقبول یک نوجوان نگاشته شده است. »چاپیدشاه« بدون جهت گیری، 
ی از شبهات  روایت گر اتفاقات اســـت و در دل این روایت های واقعی بســـیار
کید و تصریح پاسخ داده شده است. مخاطب نوجوان با هویت  بدون نیاز به تا
انقاب از شـــکل گیری تا اتفاق افتادن آشـــنا می شـــود و با مردمی بودن و زنده 

بودن و پویا بودن انقاب را در این کتاب شاهد خواهد بود.« 

   مراحل انتخاب کتاب برتر و جوایز آن چیست؟
یخ انقاب می پردازد و برای مقابله  این جایزه به موضوع روایت صحیح از تار
یخ معاصر و جلوگیری از بزک کردن چهره پهلوی ها در سال 96  با تحریف تار
تاسیس شده است. مهدی سلیمانی دبیر اجرایی این جایزه در گفت وگو با 
»فرهیختگان« درباره فرآیند داوری جایزه شهید اندرزگو گفت: »در جایزه شهید 
، داوران هـــر بخش آثـــار برتر هر حوزه را معرفی می کنند و ما تمامی آثار  اندرزگـــو
معرفی شده توسط داوران را مورد تقدیر قرار می دهیم. در مرحله بعد و با هدف 
مشارکت بیشتر نخبگان در انتخاب آثار برتر هر حوزه، آثار معرفی شده توسط 
داوران را برای حدود 30 نفر از اهالی فرهنگ، ادبیات و رسانه ارسال می کنیم 
و از آثاری که بیشترین آرای نخبگانی را کسب کرده باشند به طور ویژه تقدیر 
می کنیم. در این دوره آثاری که بیشترین آرا را کسب کنند، یک تندیس و لوح 
، 57 میلیون تومان جایزه نقدی و یک ســـفر عمره را از آن خود می کنند  تقدیر
و دیگـــر نویســـندگان، لـــوح تقدیـــر به عـــاوه 42 میلیون تومان جایـــزه نقدی را 
یافت خواهند کرد. عاوه بر این ضمن تقدیر از ناشران این آثار از هر کتاب  در
هم عددی بین 1500 تا 2000 نســـخه توســـط وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـامی و 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور خریداری می شود که جدا از نگاه حمایتی 
یع آثار در کتابخانه های عمومی  یم با توز این جایزه از ناشر و نویسنده، امیدوار

و سطح کشور دسترسی به این کتاب های خوب و خواندنی تسهیل شود.«

   چه آثـــاری منتخبان هیات های داوری دومین دوره 
جایزه شهید اندرزگو شدند؟

یخ، از بین ســـه کتاب »مبارزه به روایت شـــهید اســـدالله  در بخـــش روایـــت تار
لاجـــوردی«، »ننگ ســـالی« و »پـــرده دوم«، کتـــاب »مبـــارزه بـــه روایت شـــهید 
یافت  سیداســـدالله لاجوردی« توانســـت بیشـــترین آرای هیات نخبگانی را در
کند. همان گونه که از عنوان کتاب معلوم اســـت ، این کتاب شـــامل زندگی 
یـــک شـــخصیت برجســـته بـــوده و زندگـــی و کنش هـــای اجتماعـــی او محور 

اصلی کتاب است. بخشی از خاطرات شهید لاجوردی به خواهش و اصرار 
دوســـتانش، طی مصاحبه هایی در نیمه دوم ســـال 135۸ ضبط و ثبت شده 
کنون به همت انتشـــارات ایران و جواد اســـامی، نویسنده آن، می تواند  و هم ا
یخی اســـتفاده شـــود. شهید لاجوردی در این خاطرات،  به مثابه یک ســـند تار
یانات  ضمن ترســـیم فضای مبارزاتی پیش از انقاب، به نحوه آشـــنایی با جر
مردمـــی انقـــاب پرداخته و گوشـــه ای از فعالیت هیات موتلفه اســـامی را نیز 
یم  به تصویر کشـــیده اســـت. او در کنار ترسیم سابقه مستمر دستگیری در رژ
یم با مردم انقابی می پردازد و با جزئیات به شـــرح  گذشـــته، به نوع برخورد رژ
آنچه نیروهای شـــاه بر ســـر مردم کوچه و بازار آوردند، اشـــاره می کند. تشـــریح 
وضعیـــت خـــود در زندان و انواع شـــکنجه هایی که دیده و تقابل های موجود 
میان نیروهای مذهبی با اعضای سازمان مجاهدین خلق و مارکسیست ها، 
اوج روایت هایی اســـت که شـــهید بیان کرده و نویسنده با ساده ترین کلمات 
آنها را برای مخاطب تدوین کرده است. یکی از بخش های کتاب که خواننده 
را به تأمل وامی دارد، پرداختن به زوایای تفکرات التقاطی سازمان مجاهدین 

خلق درباره موضوعات مختلف است. 
 : در بخـــش کـــودک و نوجـــوان دو کتابـــی که نامـــزد این دوره بودنـــد عبارتند از
»چاپیدشاه« و »بزرگ شدی ریزه میزه«. هیات نخبگانی سومین دوره جایزه 
شهید اندرزگو بیشترین آرای خود را به کتاب »چاپیدشاه« داد و این اثر به عنوان 
یخ  منتخب این بخش معرفی شـــد. کتاب چاپید شـــاه یک اثر مســـتند از تار
حکومت پهلوی بر سرزمین مان است که قلم ساده، روان، صمیمی، جذاب 
و شـــیرین آن مخاطب را تا انتهای کتاب با خود همراه می کند. یکی دیگر از 
ویژگی های کتاب چاپید شـــاه این اســـت که نویســـنده در پایان هر فصل که 
یخ معاصر به نگارش درآورده، نکات  براســـاس مســـتندات و پژوهش های تار
اساسی و چکیده وقایع را به صورت اینفوگرافی هایی قرار داده تا به خوبی آنچه 
یخ گذشته، در ذهن مخاطب ثبت کند. با اینکه چاپید شاه یک کتاب  در تار
منبع نیست، باید به این موضوع اشاره کرد که به دلیل وجود اینفوگرافی های 
انتهای هر فصل، به یک کتاب مرجع تبدیل شـــده اســـت. به نظر می رســـد 
مهم ترین ویژگی کتاب، خود نویســـنده اســـت؛ نویســـنده ای که دهه هفتادی 
اســـت و حتی امام)ره( را ندیده اما در مقابل جریان تطهیر پهلوی قرار گرفته 
و می کوشـــد تا از انقاب اســـامی دفاع کند. او در این کتاب برای نوجوانان 

یخ دعوت می کند.  روشنگری کرده و آنان را به درک درست از تار
داوران بخش داســـتان بلند و رمان بزرگســـال از بین آثار راه یافته به دبیرخانه، 
پنج کتاب »چینی بندزن«، »داشـــی«، »فصل بی هراســـی«، »فصل توت های 
ی دومین دوره جایزه شهید  سفید« و »گلوله فیروزه ای« را منتخبان هیات داور
اندرزگو در بخش »داستان بلند و رمان بزرگسال« معرفی کردند. در این میان 
رمان »فصل توت های سفید« و »گلوله فیروزه ای« انتخاب نهایی نخبگان این 
بخش شدند. رمان »فصل توت های سفید« با ویژگی هایی همانند فضاسازی 
مطلوب، شخصیت پردازی مقبول، گره های داستانی متعدد، پیرنگ جذاب، 
... اثری چندوجهی به شـــمار می آید که هر مخاطبی  زمان ســـازگار با روایت و
را تا پایان داســـتان همراه می کند. زبان روان و شـــیوا از دیگر ویژگی های این 
کتـــاب اســـت اما شـــاید مهم ترین ویژگی کتـــاب اســـتفاده از واژگان خاص و 
ویژه به فراخور دهه 50 و متناسب با هر شخصیت قصه باشد که نویسنده با 
ابتکار و تبحری شگفت از آن بهره برده است. کتاب با دایره واژگان گسترده 
، مزین شده و  و همچنین استفاده از اصطاحات و ضرب المثل های بسیار
این موضوع رمان سیده عذرا موسوی را چند پله بالاتر از کتاب های مشابه قرار 
ی می تواند جوانان ما را با جزئیات دوران ستمگری پهلوی  می دهد. چنین آثار
آشـــنا کند. »گلوله فیروزه ای« عنوان اولین اثر داســـتانی فهیمه شهابیان مقدم 
است که به همت انتشارات کتابستان به رشته تحریر درآمده و رمانی گیرا و 
یخ انقاب اضافه می کند. این کتاب، روایتگر  خواندنی را به لیست کتب تار
واپسین روزهای حکومت محمدرضا پهلوی در شهر بیرجند، زادگاه اسدالله 
علم، وزیر پر نفوذ ســـلطنت محمدرضا شـــاه اســـت که از زبان دختری به نام 
یه دید اول شخص روایت می شود و ماجرای انقابی شدن یک  فیروزه و از زاو
طرفدار پهلوی را به تصویر می کشد. نقطه قوت داستان، روایت ساده و روزمره  
گرچه کتاب با شروعی معمولی و به دور از هیجان آغاز شده و کمی به  است. ا
 ، ی به نظر برسد، اما شخصیت فیروزه و اتفاقات پیش رو مذاق مخاطب تکرار

خواننده را غرق در داستان می کند. 

   جایزه ای که به دستان جوانان رسید
یکـــی از نـــکات قابـــل توجه در این جایزه توجه ویژه به نوقلمان و نویســـندگان 
جوان است. این جایزه در دوره قبلی خود با تقدیر از هفت نوقلم در این حوزه 
یش های این بخش توجه ویژه ای دارد و براساس اعام دبیر  نشان داد که به رو
جایزه، در این دوره، آثار بیش از 20 نوقلم به دبیرخانه رســـیده اســـت. عاوه بر 
این با نگاهی به آثار نامزد شده شاهدیم که در بین نامزدهای این جایزه سه 
نویســـنده متولد دهه هفتاد وجود دارد که درباره انقاب اســـامی و با هدف 
نشـــان دادن واقعیت های ســـیاه دوره پهلوی ها دســـت به قلم شده اند که دو 
نفر از آنان توانسته اند آرای هیات های نخبگانی را نیز کسب کنند و به عنوان 

اثر برتر معرفی شوند. 

   تجلیل از یک بانوی مجاهد
در مراســـم اختتامیه جایزه ادبی شـــهید اندرزگو از همسر مجاهد این شهید، 
ی  کبری سیل ســـه پور نیز تجلیل شـــد. کبری سیل سه پور که در مقاطع بسیار
همراه شـــهید اندرزگو بوده و همراه با این چریک مبارز ســـختی ها و مشـــقات 
فراوانی را تحمل کرده است. چندی پیش کتاب خاطرات این بانوی مجاهد 

در انتشارات ایران چاپ و منتشر شده است. 

نگاهی به برگزاری سومین دوره جایزه اندرزگو 
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